
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر قم تعیین تکلیف 
باغات خارج از محدوده سطح شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: مردم انتظار دارند 
وضعیت آنها تعیین تکلیف شود و در اولویت شهرداری و شورای شهر خریداری این 
باغات برای حفظ آنها و تبدیل به بوستان است. محسن محرری با تاکید بر تقویت 
بانک املاک شهرداری اظهار کرد: ساماندهی ورودی جاده اراک یکی از اولویت های 
شورای شهر است که در کمیسیون ماده 5 به تصویب رسیده و سایت 220 هکتاری 
جاده اراک و بلوار امام رضا)ع( شامل محدوده بیمارستان کاربری ها تصویب شده که

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر قم :

باغات خارج از محدوده شهر باید تعیین تکلیف شود
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روزنامه

شهردار قم از ساخت پیست های دوچرخه سواری در همه مناطق 
شهری قم خبر داد و گفت: پیست دوچرخه سواری پردیسان تا 3 ماه 
آینده تکمیل و به بهره برداری می رسد. دکترسید مرتضی سقاییان 
نژاد در حاشیه بازدید از پروژه های عمرانی منطقه هشت شهرداری 
قم، اظهار داشت: خوشبختانه صحبت های استاندار قم در بازدید از 
پروژه پیست دوچرخه سواری گره های ساخت این پیست را در شهر 
قم باز کرد. شهردار قم از ساخت هفت پیست دوچرخه سواری در 

پردیسان خبر داد و افزود: پیست بین المللی دوچرخه سواری

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: با توجه به 
جمع بندی صورت گرفته از میان جامعه کارگری، ایثارگران، کارکنان 
دولت و نیروهای مسلح و همچنین آحاد مردم قم ۴۶ هزار تقاضای 
مسکن در این استان وجود دارد. محسن بهشتی روز دوشنبه در 
پایان جلسه شورای تامین مسکن قم در گفت و گو با خبرنگاران 
با اشاره به طرح اقدام ملی مسکن اظهار داشت: قم در این طرح 
پیشگام استان های کشور است. وی افزود: خوشبختانه در حوزه 
مسکن طرح های خوبی را شروع کردیم که پیشرفت فیزیکی قابل

شهردار قم  خبرداد

تکمیل پیست دوچرخه سواری 
پردیسان تا ۳ ماه آینده

معاون عمرانی استاندار قم:

۴۶ هزار تقاضای مسکن در قم 
وجود دارد
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مگر می شود از رفتن ترامپ خوشحال نباشیم؟!
 بعد از چندین ماه کشمکش و کارزار انتخاباتی نفس گیر و پس از آن انتخاباتی پر حرف و 
حدیث و بحث برانگیز، سرانجام رسانه های آمریکایی جو بایدن، نامزد حزب دموکرات را به عنوان 
رئیس جمهوری منتخب ایالات متحده آمریکا معرفی کردند. هر چند تیم انتخاباتی ترامپ هنوز 

زیر بار پذیرش این نتیجه نرفته و اعلام کرده که تخلفات انتخاباتی را پیگیری می کند و کار را به دادگاه عالی می کشاند، اما 
بسیاری از رهبران جهان که در طی چهار سال گذشته برای کنار رفتن وی از قدرت لحظه شماری می کردند، از نخستین 

لحظات اعلام خبر پیروزی بایدن، تبریک گفتن به وی را آغاز کرده اند. 
در ایران اما نوعی سردرگمی نسبت به نتایج انتخابات آمریکا البته در سطح جامعه و مردم وجود دارد؛ در شرایطی که 
مسئولان کشور اعلام کرده اند نتیجه انتخابات آمریکا برایشان مهم نیست و فرقی نمی کند چه کسی روی کار بیاید و رسانه 
ملی با تهیه گزارش های متعدد و جانبدارانه می کوشد به مردم القاء کند نباید به نتیجه انتخابات آمریکا اهمیت بدهند و 
تحولات سیاسی این کشور هیچ تأثیری روی ایران ندارد! این سؤال در ذهن جامعه ایرانی شکل گرفته است که آیا به راستی 

کنار رفتن فردی مثل ترامپ نباید برای ما مهم باشد؟!
ترامپ و ترامپیسم پدیده های شگرف در عرصه روابط بین الملل بودند که نه تنها ایران، بلکه کل جهان را تحت تأثیر خود 
قرار دادند. طی چهار سال گذشته به واسطه روی کار آمدن این فرد تاجر پیشه، بی تجربه در دیپلماسی و تعاملات سیاسی و 
البته خود محور و یاغی، حقوق بین الملل و تعاملات همکاری جویانه بین المللی با بیشترین آسیب مواجه شده اند و سازمان 
های بین المللی وجاهت و کارایی خود را تا حد زیادی از دست داده اند، اما به جرات می توان گفت هیچ کشوری در دنیا به 

اندازه ایران از ریاست جمهوری دونالد ترامپ متضرر نشد! 
هنوز یادمان نرفته که در ماه های بعد از برجام چگونه موج شرکت ها و  سرمایه گذاران خارجی روانه ایران شدند و خواهان 
افزایش تعامل با کشورمان بودند، اما با روی کار آمدن دونالد ترامپ ورق برگشت؛ این رئیس جمهور خود خواه و مستبد آمریکا 
یک تنه به این توافق مشروع بین المللی پشت کرد و کشورمان را که از نظر همه دنیا و البته آژانس بین المللی انرژی اتمی تابع 

قوانین و توافقات صورت گرفته بود را مورد سخت ترین تحریم های تاریخ قرار داد. 
ترامپ که از بد روزگار قدرت، نفوذ، خودخواهی و استبداد رأی را با هم داشت، بی توجه به نظر سایر کشورها و به ویژه 
طرف های برجام، راه را بر صدور نفت و سایر کالاهایمان بست، با تهدید همه کشورها به تحریم،  سرمایه گذاران خارجی را 
از ایران فراری داد، مبادلات بانکی را برایمان دشوار و در مقاطعی غیر ممکن کرد و حتی کشورهایی که قبل از این تحریم ها 
با ایران مبادله کرده بودند را مجاب کرد تا پول هایمان را بلوکه کنند، هند را از پروژه توسعه بندر چابهار ایران بیرون کشید و با 
حمایت های بی دریغ از اسرائیل و تطمیع کشورهای عرب، ایران را به دشمن اصلی کشورهای عرب و مسلمان منطقه تبدیل 
کرد و به این بهانه به آنها سلاح فروخت! بی توجه به همه قوانین بین المللی سردار محبوب ایرانی، قاسم سلمانی را در خاک 
کشور همسایه ترور کرد و مدعی شد که یک تروریست را کشته است، اما در مقابل دست گروه تروریستی طالبان را برای 
جنایت علیه مردم افغانستان باز گذاشت و دولت این کشور را مجبور کرد زندانیان آنها را آزاد کند و پای میز مذاکرات بی نتیجه 

با آنها بنشیند تا او بتواند ژست صلح سازی در خاورمیانه را به خود بگیرد.
حال با این همه آسیب و لطمه ای که ترامپ صرفا به دلیل خودمحوری و قانون گریزی شخصی به منافع ملی ایران و صلح 
در منطقه زده است، مگر می توان از رفتنش خوشحال نبود؟ و اساسا چرا مقامات دولتی و رسانه ملی ما باید بگویند نتایج 
انتخابات آمریکا برای ما فرقی ندارد! مگر طی چهار سال گذشته همه این افراد و رسانه ها بالاتفاق ترامپ را سیاستمداری 
دیوانه، دروغگو، بی قانون و خودمحور خطاب نمی کردند که به خاطر خود رأیی اش به ایران لطمه زده است؟ حال چگونه 

برایشان مهم نیست که این فرد از سمت ریاست جمهوری آمریکا کنار برود؟  
البته در این میان برخی از سیاستمداران پوپولیست منتقد دولت نیز که کوچکترین اطلاعی از سازو کارهای روابط بین 
الملل و نحوه کشورداری ندارند، با نادیده گرفتن مشکلات حادی که دولت آمریکا در چهار سال اخیر برای کشورمان ایجاد 
کرده و خلط مبحث، می کوشند بر این نکته تأکید کنند که اهمیت دادن به نتیجه انتخابات آمریکا در تضاد با سیاست »نگاه 
به درون« و »خود اتکایی« است! رویکردی که یا ریشه در ناآگاهی آنها از روابط بین الملل مدرن دارد و یا حاصل بی صداقتی و 
اولویت اغراض و منافع جناحی برای آنها است.  البته بر کسی پوشیده نیست که استراتژی آمریکا در قبال جمهوری اسلامی 
ایران بستگی چندانی به نگرش های حزبی ندارد و رویکرد برگزیدگان این دو حزب تنها در سطح تاکتیک متفاوت است؛ 
مسأله ای که تدبیر استراتژیک ایران برای رهایی قطعی از این بحران را می طلبد، اما این مسأله هم قابل انکار نیست که بین 
رئیس جمهوری که زبان دیپلماسی را می فهمد و برای قوانین و توافقات بین المللی و همکاری با سایر قدرت های جهانی 
احترام قائل است، با فردی که کیش شخصیت دارد و می کوشد همه روندها و مناسبات بین المللی را مطابق میل خودش 

تغییر دهد، تفاوت زیادی وجود دارد. 
یکی از برنامه ها و سیاست های دولت حسن روحانی شفافیت و صداقت با مردم بود، حال انتظار همین مردم این است 
که حداقل رئیس جمهوری کشورمان و اعضای دولت وی با وجود فشارهایی که بر آنها اعمال می شود، در بیان مواضعشان 

نسبت به کنار رفتن ترامپ از قدرت صادق و یکرو باشند و خلاف مواضع پیشین خود حرفی نزنند. 
البته صداقت و روراستی تنها یکی از مطالبات مردم است؛ در شرایطی که ترامپ زخم خورده از انتخابات هنوز دو ماه تا 
پایان دوران ریاست جمهوری اش زمان دارد و البته در انتخابات میان دوره ای سنای آمریکا نیز اکثریت این نهاد به جمهوری 
خواهان رسیده، به نظر می رسد تهدیدات این »اعجوبه عالم سیاست« علیه کشورمان هنوز به پایان نرسیده است. بنابراین 
انتظار مردم از دولت و دیپلمات های کشورمان این است که درگیر بازی ها و فشارهای سیاسی نشوند و همچون گذشته 

مشفقانه به دنبال تدبیری برای تهدیدات جدید آمریکای ترامپ در دو ماه آتی باشند. 
محقق و پژوهشگر روابط بین الملل

اعظم ملایی*

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی با اشاره به این 
که نبود پیوست فرهنگی مناسب در امر توسعه شهر و استان 
قم، تغییرات نامطلوبی را رقم زده است، تصریح کرد: ما به دنبال 

رفع نگرانی مقام معظم رهبری از بابت وضعیت قم به خصوص 
از حیث شرایط فرهنگی هستیم.  حجت الاسلام و المسلمین 
سعید روستا آزاد ،  ضمن گرامیداشت سالروز ورود بانوی کرامت

سرپرست کتابخانه های عمومی استان قم :

کتابخانه مرکزی قم تا پایان امسال افتتاح می شود
فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(استان قم  خبرداد

ورود سپاه و بسیج برای نظارت بر 
بازار و تأمین اقلام اساسی 

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی مطرح کرد

نبود پیوست فرهنگی درتوسعه 
قم عامل تغییرات نامطلوب 
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استاندارقم :

قرائت خانه های شبانه روزی درقم ایجاد می شود

 

از  یکی  اسماعیل آباد  گفت:محله  قم  استانداری  اجتماعی  امور  مدیرکل 
محله های حاشیه ای است و به زودی در جهت ساماندهی ساکنان آن اقداماتی 
صورت می پذیرد. رضا ملک زاده ، با اشاره به دنبال کردن بسیاری از آسیب های 
اجتماعی از طریق کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی با مشارکت و همراهی 
دستگاه های اجرایی و نهاد های مختلف گفت: اجرای دقیق سند تحول فرهنگی 
و اجتماعی در قم در دستور کار است و امیدواریم با تحقق این سند بتوانیم 

گام های موثری در درمان آسیب های اجتماعی با تحقق این سند برداریم.

مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم ؛

محله اسماعیل آباد به زودی ساماندهی می شود
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رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم:

اورژانس قم به ۱۴ پایگاه
 جدید نیاز دارد

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(استان قم گفت: سپاه 
در نظر دارد تا در حد توان با استفاده از ظرفیت های مردمی و 
حضور تیم های تخصصی در حوزه قیمت گذاری و تسریع تأمین 

اقلام و حذف واسطه ها به کمک دستگاه های دولتی بیاید.  
سردار سید محمدتقی شاهچراغی دیروز در نخستین نشست 

قرارگاه 17 ربیع با اشاره به گستردگی ظرفیت بسیج در همه

تغییر محسوس در سبک زندگی برخی شهروندان قمی
کاستی ها را قبول کرده و به دنبال حل مشکل باشیم

۴

 تولیت آستان مقدس بانوی کرامت :

مسؤولان نظام مدیون 
حضرت معصومه)س( و 

شهر قم هستند
تولیت آستان مقدس بانوی کرامت با بیان اینکه 
نعمت انقلاب اسلامی نعمتی است که خدا به 
برکت حضرت و جغرافیای شهر مقدس قم به مردم 
ایران عنایت کرده است، گفت: مسؤولان باید این 
نعمت را پاس بدارند و حریم قم و مراجع را نگه 
دارند. آیت الله سید محمد سعیدی پیش از ظهر 
دیروز در مراسم روز ورود حضرت معصومه)س( به 
شهر مقدس قم، این روز را روز بزرگی برای تاریخ 
قم، ایران و جهان دانست و اظهار کرد: افرادی که 
در این نظام اسلامی مسئولیت پیدا می کنند باید 
بدانند که مدیون حضرت معصومه)س( و شهر 
مقدس قم هستند و قم را باید پاس بدارند و حریم 
قم را نگه دارند و از نظر عفاف و حجاب و نشر 
معارف اهل بیت)ع( و ترک منکرات باید قم نمونه 
باشد. وی با بیان اینکه خود اهل بیت)ع( این 
استعداد و زمینه را برای قم فراهم کرده اند، گفت: 
همه بخصوص جوانان قم باید قدر این نعمت را 
بدانند و حریم قم و مراجع را نگه دارند و فرمایشات 

رهبری را با گوش جان بشنوندو عمل کنند.
امام  که  این  کرد:  اظهار  سعیدی  الله  آیت 
نمی  غلطی  هیچ  آمریکا  فرمودند  خمینی)ره( 
تواند بکند یک شعار نبود بلکه واقعیتی بود که 
از زبان آن مردم بزرگ قمی صادر شد و ما امروز 
قدرت  ابر  ظاهر  به  این  آشفته  وضعیت  شاهد 
جهانی هستیم بنابراین همه این ها رفتنی هستند 
مقابل  در  باید  و  هستند  ماندگار  ولایت  اهل  و 

دشمنان مقاومت و ایستادگی کرد.

معاون سازمان صنعت،معدن و تجارت 
استان قم خبرداد

توزیع 882تن روغن 
درجهت تنظیم بازار

 معاون سازمان صنعت،معدن و تجارت استان 
قم گفت: در جهت کنترل بازار، دو نوبت سهمیه 

روغن خانوار به میزان ۸۸۲ تن در قم توزیع شد. 
امیرحسین پروان ظهر دیروز در جمع خبرنگاران 
با اشاره به موضوع کمبود روغن در سطح بازار و 
تمهیدات اندیشیده شده اظهار داشت: موضوع 
کشور  سراسر  به  مربوط  بازار  در  روغن  کمبود 
می شود و منحصر به قم نیست و به دلایل مسائل 
و مشکلات در سامانه ترخیص کالای گمرکات 
اتفاق افتاده بود. معاون توسعه مدیریت و منابع 
سازمان صمت قم افزود: خوشبختانه این مشکل 
مرتفع شد و از یک هفته قبل موضوع ترخیص 
روغن خام و انتقال آن به کارخانه ها و تبدیل به 
این  در  اینکه  دنبال شد، ضمن  روغن مصرفی 
پیگیری لازم  با  نیز  رفع کمبود  در جهت  مدت 
سهمیه های خوبی برای استان قم دریافت کردیم.
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رئیس قوه قضاییه گفت: همکاری با دولت در دسترسی مردم به کالاهای 
اساسی و مورد نیاز مانند ماجرای ورود دادستانی در ترخیص کالاهای دپو شده 

در بندرعباس مورد تأکید است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه روز دوشنبه شورای عالی قوه قضاییه، 
اظهارداشت: بر اساس تأکید رهبر معظم انقلاب، راهبرد و سیاست جمهوری 
اسلامی مأیوس کردن دشمن در حوزه اقتصاد، امنیت و فرهنگ است که با 

توانمند شدن ما در این حوزه ها تحقق می یابد.
رئیس قوه قضاییه افزود: امروز کاملًا مشخص شده صیانت از حقوق و منافع 
ملت و تأمین امنیت و دستیابی به رفاه ملی در گرو افزایش توان ملی است و این بر 
خلاف عقلانیت در حکمرانی است که برنامه ملی خود را در گرو آمد و رفت افراد 

در خارج از کشور بگذاریم.
رئیسی گفت: درست است تروریستی که دستش به خون قهرمان ملی ما آلوده 
بود، از کاخ نمرودی اش بیرون انداخته شده اما جمهوری اسلامی از عزم راسخ 
خود برای اجرای عدالت نسبت به عوامل ترور حاج قاسم سلیمانی و تروریست 
های اقتصادی که در قالب تحریم علیه ملت ایران مرتکب جنایت شدند، عقب 

نشینی نخواهد کرد.
رئیس قوه قضاییه خاطر نشان کرد: با ترور چهره شاخص مبارزه با تروریسم 
در دنیا، نه تنها به ملت ایران که به ملت های منطقه و همه ملت های مسلمان 
جفا شد و حمله خونبار گروهک تروریستی داعش به دانشگاه کابل را نمونه ای 

از این جفا دانست.
برنامه ملی نباید در گرو آمد و رفت افراد در خارج از کشور باشد

 رئیسی با اشاره به حادثه تروریستی اخیر در افغانستان تصریح کرد: افراد 
جاهلی که به کانون علم و اندیشه حمله کردند و دانشجویان بی گناه و بی پناه را 
به خاک و خون کشیدند، تروریست هایی بودند که به دست دموکرات های آمریکا 

ساخته شدند و جمهوری خواهان هم از آنها بهره برداری کردند و ما این جنایت 
را از جانب داعش می دانیم. رئیس قوه قضاییه با ابراز همدردی با دولت و ملت 
افغانستان و جامعه حقوقی این کشور و بازماندگان قربانیان این حادثه، همدلی و 
همنوایی ملت ایران با ملت مظلوم افغانستان که با نوای »جان پدر کجاستی؟!« 

شکل گرفت، اقدامی قابل ستایش و نشانه پیوند عمیق دو ملت دانست.
رئیسی با بیان حکیمانه خواندن رهنمودهای مقام معظم رهبری برای افزایش 
را کار و تلاش  باید  اندرکاران  تأکید کرد: همه مسئولان و دست  قدرت ملی 
مضاعف برای ارتقاء توان ملی تلاش کنند و هر چه در ابعاد مختلف توانمندتر 

شویم دشمن بیشتر مأیوس می شود و عقب نشینی می کند.
رئیس قوه قضاییه گفت: برخلاف عقلانیت در حکمرانی است که برنامه ملی 

خود را در گرو آمد و رفت افراد در خارج از کشور بگذاریم. 
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به »روز شوراهای حل 
اختلاف«، شوراهای حل اختلاف را ابتکار مرحوم آیت الله شاهرودی رئیس 
اسبق قوه قضاییه دانست و گفت: شوراهای حل اختلاف مجموعه ای اثربخش 

است که خدمات ارزشمندی در حوزه صلح و سازش انجام داده است.
رئیسی با اشاره به مشکلات قانونی و لجستیک شوراهای حل اختلاف و با 
بیان اینکه لایحه ساماندهی شوراهای حل اختلاف تقدیم دولت شده و مدت 
هاست در کمیسیون لوایح دولت قرار دارد، خواستار تسریع در ارسال این لایحه 

به مجلس شد.
رئیس قوه قضاییه با تأکید بر این که دستگاه قضا بر اساس اختیارات قانونی 
خود می تواند لوایح معطل مانده را پس از طی مدت زمانی مشخص مستقیماً به 
مجلس بفرستد، در عین حال افزود: اکنون که دولت برای بررسی لایحه شوراهای 
حل اختلاف وقت گذاشته، بنای ما این است که با یک کار جامع کارشناسی و 
با توافق دو قوه به مجلس برود. رئیسی با اشاره به اهمیت مساله صلح و سازش 
در کاهش اختلافات و دعاوی حقوقی و پرونده های قضایی گفت: در بسیاری 
از پرونده های خانوادگی یا دعاوی مالی قضات مکلف هستند قبل از انجام هر 

کاری طرفین را به صلح و سازش دعوت کنند.
رئیس قوه قضاییه خاطر نشان کرد: در نظام خانواده قرآنی که بر منبای رحمت 
و مودت استوار شده، اولین راه برای حل مشکلات بین زوج و زوجه، حکمیت و 
داوری است و اگر یک خانواده ای به هر دلیلی دچار آسیب شد، رجوع به دستگاه 
قضایی و دادگاه، باید آخرین راهکار باشد. رئیسی با تأکید بر اینکه هم در قانون 
اساسی و هم در سیاست های مصوب نظام و قوانین موضوعه، بر تحکیم نظام 
خانواده تأکید شده است، اظهار داشت: میانجی گری و حل اختلافات از مسیر 
داوری نیازمند سازوکار است و فعال کردن نظامات حل اختلاف با همین نگاه در 

اولویت برنامه های تحولی دستگاه قضا قرار گرفته است.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با تقدیر از همکاری دادستانی 
استان هرمزگان با دولت برای ترخیص کالاهای اساسی دپوشده در بندر شهید 
رجایی تأکید کرد: تأمین کالاهای اساسی و تسهیل دسترسی مردم به کالاهای 
مورد نیازشان، مانع از سوداگری و اجحاف به مردم می شود و به همکاران دستگاه 
قضا در سراسر کشور دستور داد در همکاری با دولت هر اقدامی که لازم است 

برای تسریع دسترسی مردم به کالاهای موردنیازشان انجام دهند.

رئیس دفتر رئیس جمهور:

دولت به دنبال گرانی ارز نیست
رئیس دفتر رئیس جمهور به برخی ادعاها در خصوص تمایل دولت به افزایش نرخ 

ارز واکنش نشان داد. 
، در پی شایعه سازی برخی محافل و رسانه ها مبنی بر مانع تراشی دولت در مسیر 
کاهش نرخ ارز، محمود واعظی این ادعا را کاملا غلط خواند و گفت: این ادعایی است 
که هر چند وقت یک بار از سوی برخی محافل علیه دولت مطرح می شود در حالی 
که هم طراحان و هم منتشرکنندگان آن می دانند چنین حرفی چقدر غلط، متناقض 

و بی اساس است. 
واعظی در گفت وگو با پایگاه اطلاع رسانی دولت با بیان اینکه از زمان خروج آمریکا از 
برجام، دولت مستمرا در دو جبهه جنگیده است، خاطرنشان کرد: دولت از یک طرف 
با تحریم های بی سابقه آمریکا مقابله کرده تا جنگ اقتصادی تمام عیاری که علیه ایران 
آغاز کردند، خنثی شود، و از طرف دیگر در تمام این مدت با سوداگران و کاسبانی که از 

شرایط تحریمی ارتزاق می کنند، در نبرد بوده است. 
وی افزود: این سوداگران تحت هر شرایطی به دنبال مطامع خود هستند و برای این 
کار ابایی از بی ثبات سازی اقتصاد و ایجاد تنش و نوسان در بازاراهای مختلف ندارند. به 
همین منظور همیشه در راستای موفق نشدن سیاست های ثبات ساز و کنترلی دولت 

حرکت می کنند. 
رئیس دفتر رئیس جمهور تامین کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و تامین مواد اولیه 
کارخانجات را دو سیاست مبنایی دولت در سالهای تحریم دانست و خاطرنشان کرد: 
دولت همواره تلاش کرده کالاهای اساسی مورد نیاز مردم اولا به وفور و ثانیا با قیمت 
منطقی به دست آنها برسد، از سوی دیگر به دنبال این بوده که با تامین مواد اولیه 

کارخانجات، چرخ تولید در کشور متوقف نشود. 
این عضو کابینه تدبیر و امید افزود: ادعای تمایل دولت به گرانی ارز در درون خود 
دارای تناقض است. دولتی که تمام هم وغم خود را  بر کنترل قیمت کالاهای اساسی و 
تامین مواد اولیه کارخانه جات قرار داده، چطور ممکن است متمایل به افزایش نرخ ارز 
باشد. دولت نه تنها از گرانی ارز هیچ نفعی نمی برد، بلکه بارها کرده که که نرخ فعلی ارز 

را غیرواقعی و زیان بار می داند.  
واعظی طرح چنین ادعایی علیه دولت را کاملا مغرضانه دانست و اذعان داشت:  این 
تحلیل مغرضانه زاییده ذهن کاسبان تحریم و سوداگرانی است که به دنبال متلاطم 

کردن جو بازارهای مختلف و انحراف افکار عمومی هستند. 
رئیس دفتر رئیس جمهور در پایان خاطرنشان کرد: دولت همواره به دنبال ثبات در 
اقتصاد، مبارزه با تورم، کاهش فشارهای معیشتی به مردم و رونق تولید بوده و از همین 
منظر، همیشه تلاش کرده از نرخ های غیرواقعی ارز فاصله گرفته و به سوی قیمت 

واقعی و همخوان با واقعیت های اقتصادی کشور حرکت کنیم.

سخنگوی سازمان غذا و دارو خبر داد:

تولید ۴ داروی گیاهی 
برای بهبود علایم کرونا 

سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت : چهار فرآورده طبیعی با اجزای گیاهی برای 
بهبود علایم کووید۱۹ از کمیسیون قانونی سازمان غذا و دارو مصوبه گرفتند. دو مورد 
آنها توانستند مجوز تولید موقت ۶ ماهه را اخذ کنند و دو داروی دیگر هنوز مجوز تولید 

نگرفته اند. 
کیانوش جهانپور افزود: هیچکدام از این داروها داروی درمان کووید۱۹ نیستند اما 
اثراتی برای بهبود علایم این بیماری داشته اند که باید مراحل بررسی بیشتر را طی 

کنند.
 ۱۶۰ PHR وی گفت: اولین داروی گیاهی از این مجموعه یک اسپری دهانی با نام
است که حاوی ۶ اسانس گیاهی است و با توجه به نتایج کارآزمایی بالینی ارائه شده در 
صورت مصرف به بهبود عوارض ریوی کووید۱۹ شامل تنگی نفس، سرفه و اکسیژن 

رسانی شریانی کمک می کند.
سخنگوی سازمان غذا و دارو افزود: داروی دوم شربت موکوزیفت حاوی عصاره آبی 
میوه دو گیاه است که با توجه به مدارک کارآزمایی بالینی ارائه شده، در صورت مصرف 
به بهبود علایم خستگی و بی اشتهایی در بیماران مبتلا به کووید ١٩ کمک می کند، 

این دو دارو مجوز تولید موقت ۶ ماهه را دریافت کرده اند و وارد بازار شده اند.
جهانپور ادامه داد: فرآورده طبیعی دیگر یک شربت حاوی هفت جزء گیاهی است که 
هنوز نام آن تایید نشده اما بر اساس نتایج کارآزمایی بالینی ارائه شده، اعلام شده که در 
کاهش دوران بستری و بهبود هایپوکسی )کاهش اکسیژن رسانی به بدن( موثر است که 

مراحل بررسی آن در سازمان غذا و دارو ادامه دارد.
سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: چهارمین فرآورده طبیعی در این مجموعه یک 
شربت حاوی یک گیاه دارویی است که اسناد آن با نام آنوال اس در کمیسیون قانونی 
سازمان غذا و دارو در حال بررسی است و بر اساس نتایج کارآزمایی بالینی، اعلام شده 

که در بهبود برخی علایم بیماری کووید۱۹ موثر است.
وی گفت: هنوز هیچکدام از این داروها به عنوان داروهای تایید شده در درمان کرونا 
مطرح نیستند و به طور کلی در دنیا هنوز هیچ داروی اختصاصی برای درمان کرونا 

تایید نشده است.
 

فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا : 

میزان رعایت پروتکل های بهداشتی
 به ۷۵ درصد رسیده است

فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا از آغاز طرح غربالگری عمومی 
و افزایش تعداد تست در استان کرمانشاه به عنوان نخستین استان کشور خبر داد و 
گفت: رعایت پروتکل ها، انضباط و فاصله اجتماعی که در دو هفته گذشته به ۴۶ درصد 

رسیده بود، الان به ۷۰ تا ۷۵ درصد رسیده است. 
عبدالرضا رحمانی فضلی عصر دوشنبه در حاشیه جلسه قرارگاه عملیاتی ستاد ملی 
مبارزه با کرونا اظهار داشت: بنای قرارگاه این است که از ظرفیت های همه مردم و 
همه جغرافیای کشور و ساختار اداری استفاده کنیم بر این اساس مقرر شد استان ها، 
شهرستان ها، شهرها و بخشداری ها چنین جلساتی را در قالب ستادهای استانی 
داشته باشند و اجرا مصوبات را به صورت دقیق پیگیری کرده و به صورت روزانه به 

قرارگاه گزارش دهند.
وی ادامه داد: همچنین مقرر شد کمیته های وابسته به ستاد ملی از باب هماهنگی 
و نظارت بر حسن اجرا که وظیفه قرارگاه است گزارش های هفتگی خود را به قرارگاه 

بفرستند و قرارگاه این گزارش ها را مورد رسیدگی و بررسی قرار دهد.
فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: یکی از مسائل مهمی که در 
دو هفته گذشته به همت و کمک وزارت بهداشت، شخص دکتر نمکی و معاونین ایشان 
و روسای علوم پزشکی و همچنین بسیج درباره آن تصمیم گیری شد و فردا اولین استان 

کار را شروع می کند، موضوع غربالگری عمومی و افزایش میزان تست است.
وزیر کشور  اضافه کرد: ما مبنا را در طرح غربالگری عمومی محلات گرفتیم و بنابراین 
است که محلات تقسیم بندی شود. بسیج، شهرداری ها، فرمانداری ها، بهداشت، 
هلال احمر، مساجد و مردم محل در این زمینه همکاری خواهندد داشت و همه 

امکانات در اختیار آنها قرار گرفته است.
رحمانی فضلی با بیان اینکه این طرح از روزسه شنبه در استان کرمانشاه بعنوان 
نخستین استان اجرایی خواهد شد، گفت: با اجرای این طرح قرار است دو امر اتفاق 
بیفتد؛ یک میزان مبتلایان کم شود و دوم میزان ورودی به بیمارستان ها کاهش یابد که 

این مستلزم غربالگری عمومی است.

فرمانده پلیس فرودگاه های کشور خبرداد

استعلام وضعیت خروج از کشور با 
اپلیکیشن »پلیس من«

 فرمانده پلیس فرودگاه های کشور از فراهم شدن امکان اطلاع از استعلام وضعیت 
خروج از کشور افراد دارای گذرنامه با بهره گیری از اپلیکیشن »پلیس من« خبر داد. 

 سردار حسن مهری گفت: یکی از مشکلاتی که برخی افراد با آن رو به رو هستند، بی 
اطلاعی افراد دارای گذرنامه از وضعیت خروج از کشور بود، ممکن است برخی افراد به 
دلایلی نظیر بدهی مالیاتی و دستور قضائی  امکان خروج از کشور را نداشته باشند،  اما 
چون از آن بی خبر بودند  اقدام به تهیه بلیط هواپیما و رزرو هتل کرده اما حین خروج 

با مشکل مواجه می شوند.
وی ادامه داد: از ابتدای سال تا کنون با وجود کاهش پروازهای داخلی و خارجی 
به جهت شیوع ویروس کرونا، به همت همکارانم در پلیس فرودگاه های کشور شاهد 

افزایش ۱۴ درصدی کشفیات  قاچاق کالا و ارز هستیم.

دو روی یک سکه
جمهوری خواهان و دموکرات ها دو روی یک سکه 
هستند و استراتژی آنها فشار حداکثری بر جمهوری 
متفاوت  آنها  تاکتیک های  اما  است  ایران  اسلامی 

است.   
برای اقتصادی که مشکلات ساختاری اساسی دارد وصل کردن تمام تحولات و 
نوسانات آن به انتخابات آمریکا و آمدن و نیامدن دموکرات ها و جمهوری خواهان 

حکایتی تلخ و قدیمی است که باید در جایی هوشمندانه آن را مدیریت کرد.
پیروزی بایدن اگر چه تا ورود به کاخ سفید و تحویل قدرت می تواند فرصت 
تنفسی برای جهانی که مخالف نظم ظالمانه و لیبرالی حاکم بر نظام بین الملل 
است باشد اما نگاهی به یادداشت بایدن در سی ان ان که در هفته های پایانی 
تبلیغات انتخاباتی نوشت، نشان می دهد جمهوری خواهان و دموکرات ها دو روی 
یک سکه هستند و استراتژی آنها فشار حداکثری بر جمهوری اسلامی ایران است 

اما تاکتیک های آنها متفاوت است.  
بایدن در این یادداشت منتقد ترامپ است که چرا در رابطه با مهار رفتارهای 
تهاجمی ایران در خاورمیانه به تعهداتش عمل نکرده است و نتوانسته به یک توافق 
بهتر برای محدود کردن برنامه هسته ای ایران برسد و وعده های ترامپ را صرفا 
شعارهای توخالی و سیاست های وی در قبال ایران را شکستی خطرناک می داند.

وی معتقد است ما باید مسیر ایران را به سرعت تغییر دهیم. بایدن با ناکافی 
خواندن سخت گیری های ترامپ علیه ایران معتقد است برای مهار و فشار بر ایران 
راه های هوشمندانه تری وجود دارد. وی با نقد سیاست های ترامپ علیه ایران 
»فشار حداکثری ترامپ« را مزیتی قابل توجه برای ایران و ضربه ای قابل توجه برای 
منافع آمریکا می داند. بایدن با طرح این ادعای واهی که ایران در دوران ترامپ به 

بمب هسته ای نزدیک تر شده است خواستار فشار بیشتر بر ایران شده است.
بایدن سیاست های ترامپ را باعث انزوای آمریکا و نزدیکی روسیه و چین به ایران 
می داند و با بی اثر خواندن برجام و مکانیسم ماشه و تحریم تسلیحاتی در محدود 
کردن ایران، معتقد است سیاست های ترامپ ایران را جسورتر کرده است. بایدن 

برای محدود کردن ایران سه پیشنهاد می دهد.
به سلاح هسته ای جلوگیری  ایران  از دسترسی  نخست متعهد می شود که 
کند. ثانیا با دخالت در امور داخلی ایران اعلام می کند که برای بازگشت ایران به 
دیپلماسی اقداماتی را انجام می دهد؛ بایدن به طور ضمنی از یک برجام موسع 
سخن می گوید که علاوه بر مسئله هسته ای باید مسائلی چون حقوق بشر و مسائل 
منطقه ای از جمله جبهه مقاومت حامی ایران نیز در این برجام موسع مورد مذاکره 
قرار بگیرد. بایدن بدون توجه به خروج آمریکا از برجام و نقض تعهدات برجامی 

توسط آمریکا، ایران را تهدید به بازگشت به تعهدات می کند!
و  آمریکا  و بی ثبات کننده  به سیاست های توسعه طلبانه  بایدن بدون توجه 
متحدان منطقه ای و حامی تروریسم تکفیری آمریکا، ایران را مسئول فعالیت های 
بی ثبات کننده در منطقه می داند و حمایت از اسرائیل را با استفاده از توافق 
کمک های امنیتی آمریکا و اسرائیل که در زمان معاونت ریاست جمهوری وی 
امضا شده است را به عنوان اساس استراتژی آمریکا در منطقه معرفی می کند و بر 
حمایت آمریکا از اسرائیل تا حصول اطمینان از این که تل آویو می تواند از خودش 

در برابر ایران و بازیگران نیابتی آن دفاع کند تاکید می کند.
بایدن همچنین به تداوم استفاده از تحریم های هدفمند علیه چیزی که وی نقض 
حقوق بشر در ایران، حمایت از تروریسم و برنامه موشک های بالستیک می نامد 
تاکید می کند. بنابراین می توان گفت بایدن و ترامپ در اساس سیاست مقابله 
با ایران هیچ تضاد استراتژیکی ندارند و صرفا تاکتیک های آنها متفاوت است. 
حکایت دست های چدنی که دموکرات ها پشت دستکش های خود پنهان می کنند 
حکایتی کهنه و قدیمی است که لازم نیست دوباره بازگو شود. بر این اساس باید 
ضمن نبستن دریچه تعامل عزت مندانه و مقتدرانه با دنیا نباید زلف تمام مسائل 

کشور را به نتیجه انتخابات آمریکا وصل کرد.
این خطای محاسباتی هم مهری بر نادیده گرفتن داشته های درونی ماست و 
هم یک نوع فرافکنی هزینه زا برای کتمان برخی سوء مدیریت های داخلی و ضعف 

مدیریت منابع است که باید به شدت از آن دوری کرد.
*عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(استان قم  خبرداد

ورود سپاه و بسیج برای نظارت بر بازار و 
تأمین اقلام اساسی 

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(استان قم گفت: سپاه در نظر دارد تا در 
حد توان با استفاده از ظرفیت های مردمی و حضور تیم های تخصصی در حوزه 
قیمت گذاری و تسریع تأمین اقلام و حذف واسطه ها به کمک دستگاه های دولتی 
بیاید.  سردار سید محمدتقی شاهچراغی دیروز در نخستین نشست قرارگاه ۱۷ 
ربیع با اشاره به گستردگی ظرفیت بسیج در همه عرصه ها اظهار داشت: نیروی 
مردمی بسیج هر زمانی که نیاز به ورود بوده است در میدان حاضر شده و به یاری 
دستگاه ها و نهادها آمده است. وی با توجه به ثبات اقتصادی نسبی که اخیراً بر 
اقتصاد کشور حاکم شده است افزود: بر اساس رصدهای صورت گرفته در بخشی 
از نقاط کشور در حوزه های کلان اقتصادی ازجمله تأمین منابع، فروش نفت، 
صادرات و واردات یک ثبات نسبی ایجاد شده است. فرمانده سپاه امام علی بن 
ابیطالب علیه السلام استان قم با بیان این موضوع که رسانه های بیگانه همواره 
در تلاش بوده تا با تفرقه افکنی و تزریق ناامیدی، بی اعتمادی مردم نسبت به 
مسئولان را در جامعه گسترش دهند و آرامش جامعه را بر هم بزنند ابراز کرد: با 
همدلی، همراهی و همچنین اتحاد مردم و مسئولان می توان مشکلات کشور را 
برطرف کرد. وی گرانی های اخیر در کشور را افسار گسیخته و بی منطق دانست و 
تصریح کرد: قسمت عمده ای از این مشکلات به دلیل حضور واسطه ها و احتکار 
توسط افراد سودجو که تعامل نظام اقتصادی را بر هم زدند به وجود آمده است. 
شاهچراغی با اشاره به فعالیت قرارگاه ۱۷ ربیع گفت: با شورای تأمین و برخی 
نهادها و دستگاه های مرتبط هماهنگی های سازمانی در حوزه های انتظامی، 
اطلاعاتی و قضائی صورت گرفته که از هر یک از این ظرفیت ها باید استفاده شود.
 وی با تأکید بر اینکه نیز از ظرفیت بی نهایت و ارزشمند بسیج برخوردار است که 
می تواند در حوزه توزیع و نظارت از آن استفاده کند، عنوان کرد: در برخی موضوعات 
همچون گرانی و کمبودها باید اقدامات در سطح ملی صورت گیرد اما در قم می توان 
برای دسترسی مردم به کالاها با قیمت مناسب و توزیع نامحدود در دو بخش توزیع 
بن  علی  امام  سپاه  فرمانده  کرد.  پیدا  ورود  قرارگاه  این  در  قیمت ها  بر  نظارت  و 
ابیطالب علیه السلام استان قم ادامه داد: تعداد قابل  توجهی از خانوارها در قم به 
لحاظ معیشتی دچار مشکل هستند که این وضعیت زیبنده و در شأن شهر مقدس 
قم نیست. وی یادآور شد: با توجه به شرایط جغرافیایی استان قم و تک شهرستان 
بودن آن، مبارزه با تخلفات اقتصادی، احتکار و نظارت به شبکه توزیع و قیمت گذاری 
امکان پذیر است. شاهچراغی اضافه کرد: سپاه در نظر دارد تا در حد توان با استفاده از 
ظرفیت های مردمی و حضور تیم های تخصصی در حوزه قیمت گذاری و تسریع تأمین 
اقلام و حذف واسطه ها به کمک دستگاه های دولتی بیاید. فرمانده سپاه قم با توجه به 
همدلی بسیار مردم گفت: مردم اگر بدانند که مسئولان در تلاش هستند تا وضعیت 

معیشتی آن ها را بهبود دهند قطعاً با صبوری و اتحاد به کمک دستگاه ها می آیند.
 سخنگوی وزارت بهداشت اعلام کرد؛ 

رکورد ثبت بیماران جدید کرونایی شکست
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۶۹۲ هزار و 
۹۴۹ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۴۵۸ نفر از 
بیماران مبتلا به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور 
به ۳۸ هزار و ۷۴۹ نفر رسیده است.  سیما سادات لاری روز دوشنبه درباره آخرین 
آمار مبتلایان قطعی ویروس کرونا در کشور و موارد فوت ناشی از ابتلا به کووید ۱۹ 
بیان کرد: از دیروز تا امروز ۱۹ آبان ۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۱۰ هزار و ۴۶۳ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که سه هزار 
و ۵۷۴ نفر از آنها بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور 

به ۶۹۲ هزار و ۹۴۹ نفر رسید. 

اخبار

رییس قوه قضاییه تاکید کرد:

همکاری با دولت در دسترسی مردم به کالاهای اساسی 

 معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر لزوم افزایش 
ظرفیت ناوگان حمل و نقل عمومی کلان شهرها گفت: 
باید از توان و ظرفیت شرکت های داخلی برای ساخت و 

بازسازی اتوبوس و واگن مترو استفاده کرد.
نشست  جلسه  سومین  جهانگیری«  در  »اسحاق 
مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران با تاکید بر اینکه 
همه مسئولان و به ویژه شهرداران کلان شهرها باید در 
شرایط دشوار تحریم و کرونا با جدیت و روحیه و انگیزه 
قوی،   خدمت رسانی به مردم را انجام دهند،  درباره 
دستور این نشست مبنی بر رفع موانع اجرایی در زمینه 
تامین منابع توسعه حمل و نقل عمومی کلان شهرها 
گفت: در دوران کرونا علت اصلی بسیاری از تصمیمات 
ستاد ملی مقابله با کرونا مانند تعطیلی برخی اماکن، 
کمک به کاهش تراکم جمعیت در محیط های عمومی و 

رعایت فاصله گذاری اجتماعی بود.
از  بسیاری  و  پایتخت  در  متاسفانه  افزود:  وی 
کلان شهرها شاهد ازدحام و حضور مردم در شبکه حمل 
و نقل عمومی نظیر اتوبوس و مترو هستیم که برای رفع 
این معضل حتما باید تعداد اتوبوس ها و واگن های قطار 

درون شهری افزایش یابد.
جهانگیری با تاکید بر لزوم استفاده از توان و ظرفیت 
شرکت های داخلی در تولید و بازسازی وسایل حمل 
و نقل عمومی، استفاده از منابع فاینانس دو میلیارد 
دلاری چین که دولت مجوز آن را برای ساخت واگن مترو 
تعیین کرده است،   را راهکار مؤثری برای حل مشکلات 
کنونی ارزیابی کرد. معاون اول رییس جمهور همچنین 
و  تجارت  و  معدن  و صنعت،    وزارتخانه های کشور  از 
 سازمان برنامه و بودجه خواست تا روند بازسازی بیش 
از هفت هزار دستگاه اتوبوس که بخشی از منابع مالی 

آن از سوی دولت تامین شده است را تسریع بخشند.
و  صنعت،  معدن  وزیر  حسینی«  رزم  »علیرضا 
تجارت هم در این جلسه با اعلام آمادگی شرکت های 
داخلی برای ساخت و نوسازی اتوبوس های مورد نیاز 
یک هزار  واردات  پیشنهاد  از  کشور،  کلان شهرهای 
ظرفیت  افزایش  در  تسریع  برای  اتوبوس  دستگاه 
استفاده  با  نقل عمومی کلان شهرها  و  ناوگان حمل 
از منابع فاینانس استقبال کرد. براساس این گزارش، 
در این جلسه شهرداران کلان شهرهای تهران، تبریز،   

اصفهان،   شیراز و قم بطور جداگانه در زمینه مهمترین 
مسایل کلان شهرها و راهکارهای مرتفع کردن آنها را 
بیان کردند. شهردار تهران با اشاره به شرایط سخت کار 
شهرداری ها در دوران تحریم و کرونا،   یکی از مهمترین 
چالش  پیش روی شهرهای بزرگ کشور را مساله حمل 
و نقل عمومی عنوان و آمادگی شهرداری ها را برای 
استفاده از توان و ظرفیت شرکت های داخلی در حوزه 

ساخت اتوبوس و واگن های مترو را اعلام کرد.
ظرفیت  افزایش  موضوع  بر  علاوه  جلسه  این  در 
موضوع  کلان شهرها،  اتوبوسرانی  ناوگان  نوسازی 
بررسی تبدیل وضعیت نیروی انسانی شهرداری های 
کلان شهرها مطرح و مقرر شد سازمان امور اداری و 
استخدامی کشور با همکاری وزارت کشور و نماینده 
راهکار  ماه  یک  مدت  ظرف  کلان شهرها  شهرداری 

قانونی برای حل وضعیت نیروی انسانی ارائه کنند.
همچنین مقرر شد علاوه بر قرارداد ساخت ۲ هزار 
دستگاه اتوبوس با شرکت های داخلی، مجوز لازم برای 
واردات یک هزار دستگاه اتوبوس با شرایط فاینانس و 

تایید بانک مرکزی به شهرداری ها داده شود.

معاون اول رییس جمهوری: 

ظرفیت ناوگان حمل و نقل عمومی کلان شهرها افزایش یابد

 رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: تا پیش 
از این رویکرد سازمان پدافند غیرعامل کشور، تبیینی 
و تشویقی بود اما تصمیم گرفته ایم در صورتی که عدم 
رعایت الزامات پدافند غیرعامل در زیرساختی منجر 
به خسارت شود، این موارد را به دستگاه قضا معرفی 

کنیم تا برخورد قضایی لازم صورت پذیرد.
سردار غلامرضا جلالی با حضور در برنامه تلویزیونی 
از  یکی  این که  بیان  با  خراسان،  صداوسیمای 
مهمترین اقدامات پدافند غیرعامل در حوزه و فضای 
شهری است، تصریح کرد: با توجه به این موضوع با 
کمک دانشگاه ها، اقدام به تدوین سند پدافند شهری 
کردیم. این سند تلاش می کند امنیت، ایمنی و دفاع 
در توسعه شهری و هوشمندی را با یکدیگر ترکیب 
کرده و در قالب یک دستورالعمل ارائه کند، به شکلی 

که به یک توسعه امنیت افزا در شهرها، منجر شود.
برای  ما  شهری  پدافند  طرح  در  کرد:  اظهار  وی 
اداره شهرها در شرایط بحران، یک فرماندهی واحد 
)فرماندار یا شهردار( در نظر گرفته ایم تا از جزیره ای 
عمل کردن دستگاه ها جلوگیری شود و همه اقدامات 
تحت نظر یک فرمانده واحد انجام شود. در این طرح  
بیش از ۴۰ برنامه راهبردی برای شهرها هدف گذاری 
شده که می تواند شهرها را به محیط امن تری برای 

شهروندان تبدیل کند.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور همچنین از 
تهیه طرح جامع پدافند غیرعامل در ۳۱ استان کشور 
خبر داد و تصریح کرد: طرح جامع پدافند غیرعامل 
کردیم  طراحی  استانداری ها  محوریت  با  را  استان 
که امسال تقریباً همه این طرح ها به نتیجه خواهند 

رسید. هم اکنون طرح جامع ۱۸ استان تصویب و 
آماده شده است. چارچوب کلی این طرح جامع، 
آسیب پذیری ها  و  تهدیدات  دارایی ها،  شناسایی 
تا  استان هاست  در  وابستگی ها  و  پرخطر  مراکز  و 
تهدیدات شناسایی و با طبقه بندی زیرساخت های 
حیاتی استان ها، الگوی پدافند غیرعامل برای آن ها 

تهیه شود.
وی یادآور شد: انتظار این است که این برنامه جامع 
که به نوعی اطلس جامع مخاطرات هر استان نیز 
محسوب می شود، به عنوان برنامه پدافند غیرعامل در 
هر استان در برنامه ریزی های استان به کار گرفته شود 
و آسیب پذیری های اساسی استان ها را در یک برنامه 
۳ ساله برطرف کند و به امنیت و پایداری استان ها 

کمک کند.

سردار جلالی: 

با متخلفان رعایت الزامات پدافند غیرعامل برخورد قضایی می شود

سارا فلاحی*

 تحلیل گر ارشد مسائل سیاست خارجی به تحلیل  شرایط ایران و ایالات متحده 
پس از روی کار آمدن بایدن پرداخت و صرف حضور او را اثرگذار ندانست و یادآور شد 

که باید بدون نظر حزبش نمی تواند به برجام بازگردد.
"کوروش احمدی" در گفت وگو با ایلنا،  درباره دوگانگی سخن مسئولان و رفتار 
مردم در برخورد با مساله انتخابات ایالات متحده، اظهار داشت: جواب دادن به 
این سوال طبعا آسان نیست. شاید اینطور بشود گفت که مردم و مسئولان در این 
مورد خاص چون هر یک از نقطه عزیمت متفاوتی با این موضوع برخورد می کنند، 
به نتایج متفاوتی نیز می رسند. مقام ها شاید از منظر حل قطعی و نهایی مشکلات 
موجود سخن می گویند و طبعا نظرشان در این مورد که سیاست دولت های خارجی 

در این رابطه تعیین کننده نیست، درست است. 
وی افزود: قطعا این حرف درستی است که راه حل مشکلات ما در داخل است 
و این مشکلات باید در داخل و به دست طیف های مختلف جامعه و نمایندگان آنها 
حل و فصل شود. از سوی دیگر مردم با ملاحظه تحریم و اثرات آن بر زندگی روزمره، 
امیدوار هستند که رفع یا کاهش خصومت با خارج و رفع احتمالی تحریم ها سبب 
گشایشی در امور شود. اینکه مردم بسیار پیگیر انتخابات آمریکا بودند و برخی چند 

شب نخوابیدند، اصلا تحول سالمی نیست.

این کارشناس ارشد مسائل سیاست خارجی درباره اینکه برخی رسانه ها تلاش 
می کنند این فضا را ایجاد کنند که بایدن به معنای امید است و از نظر برخی هم 
چندان مطلوب نیست، با این تفاسیر آیا آمدن بایدن در عرصه سیاست آمریکا 
می تواند تغییری بنیادین در ساختار روابط دو کشور ایجاد کند؟، خاطرنشان کرد: 
این که رسانه های اصلاح طلب کدام اند و رسانه های مستقل کدام و اصولگرایان 
برخی  از  اما  ندارم.  اطلاع  خیلی  من  را  نگفتند  یا  گفتند  چنین  آیا  و  کدامند 

شخصیت ها نیز شنیده ایم که با آمدن بایدن مردم امیدوار خواهند شد.
وی افزود: اگر واقع بینانه نگاه کنیم، صرف اینکه بایدن ممکن است اهل تعامل 
سازنده با ایران باشد و صرفا از موضع دیکته کردن با ایران برخورد نکند، می تواند 
برای تعامل سیاسی بین دو کشور راهگشا باشد و حداقل این یک مانع به این ترتیب 
از سر راه برداشته شود، اما موانع دیگر چه؟ لذا صرف روی کار آمدن بایدن کافی 

نیست.
به گفته احمدی اروپا، روسیه، چین و کشورهای منطقه، از این قبیل اند. برخی نیز 
که مشکل مستقیم با ایران ندارند، مایل نیستند که روابط ایران و آمریکا رو به بهبود 
بگذارد، چرا که از این رهگذر طی این ۴۲ سال تنش نان ها خورده اند و از خاک سیاه 

برخاسته اند. حال چرا باید به چیزی متفاوت از این، راضی شوند؟

احمدی تحلیل گر ارشد مسائل سیاست خارجی:

آنها که نان  شان در تنش است، از پیروزی بایدن ناراحت شدند
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گیاه بابونه، گیاهی پرمصرف و قدیمی است که خواص و فواید شگفت انگیزی 
برای سلامتی دارد.

از گیاه بابونه برای انواع گوناگونی از کاربردهای درمانی به صورت چای و 
دمنوش استفاده می شود. در واقع این گیاه جایگزین خوبی برای چای می 

باشد.
بابونه از جمله گیاهانی است که طبع گرم و خشک داشته و با استفاده از آن 
میتوان بسیاری از بیماری ها را درمان کرد.در حقیقت مصرف بابونه می تواند 

یکی از روش های گیاهی برای درمان بیماری است.
 گیاه بابونه در انواع و اشکال مختلفی وجود دارد که شامل بابونه آلمانی و بابونه 
رومی است.اینها دو گونه اصلی گیاه بابونه هستند که به صورت دم کرده استفاده 
می شوند و خواص دارویی فراوانی دارند.  این گیاه سرشار از مواد مغذی و مفید 
می باشد و همچنین دارای فلاونوئیدها و سایر آنتی اکسیدان های قدرتمند 

است که  تأثیر بسیار زیادی بر روی بدن خواهد داشت.
بابونه گیاهی دائمی و کوچک است که بویی معطر دارد و به ارتفاع تقریباً 
۳۰ سانتیمتر است، ساقه های بابونه به رنگ سبز مایل به سفید، با برگ های 
کوچک و متناوب است که دارای بریدگی های باریک، نامنظم و پوشیده از کرک 
می باشد. گل بابونه در یک سطح و در انتهای ساقه و در تابستان رشد می کند. 
گلبرگ های گل بابونه به رنگ سفید در اطراف و گل های زرد در قسمت وسط 

قرار دارند.
 در ادامه برخی از خواص این گیاه را بیان می کنیم:

گیاهی ضد افسردگی و اضطراب
یکی از بهترین گیاهان برای کاهش استرس و اضطراب ، گیاه بابونه می باشد.
این گیاه باعث آرامش می شود. در واقع نوشیدن یک فنجان چای بابونه می تواند 
سطح سروتونین و کلاتونین در بدن را زیاد کند. این سطوح می توانند به خوبی 

سطح استرس و نگرانی را کاهش دهند و نشانه های اضطراب را کمتر کنند.
 همانطور که گفتیم این گیاه در کاهش استرس و اضطراب نقش زیادی دارد، 
به همین خاطر روغن بابونه به عنوان یک ماده محبوب در محصولات آروماتراپی، 

شمع ها و درمان های مرتبط با حمام مورد استفاده قرار می گیرد.
همچنین این گیاه بابونه به صورت عصاره به عنوان یک آرام بخش برای آرامش 
اعصاب استفاده می شود و اضطراب را کاهش می دهد. بابونه برای تسکین 
علائم استرس، اضطراب مزمن، کابوس ها، صرع، بی خوابی و انواع بیماری 

های گوارشی استفاده می شود.
 سرشار از آنتی اکسیدان

همانطور که گفتیم این گیاه منبعی برای آنتی اکسیدان می باشد. گل های آن 
گل های سرشار از آنتی اکسیدان ترپنوئید است که مشتقات استیلن و کامازولن 
را شامل می شود. از آنجا که این ترکیبات ظریف و ناپایدار هستند، به صورت 

اسانس یا تنتور الکلی حفظ می شوند.
 همچنین بابونه چندین ترکیب فنلی مانند فلاونوئیدها مانند کوئرستین، 
آپیژنین، پاتولتین و گلوکوزیدها را دارد. بابونه با خنثی کردن آسیب رادیکال آزاد، 
التهاب را کاهش می دهد و همچنین از جهش سلولی جلوگیری می کند. این 
ماده دارای آنتی اکسیدان هایی است که با عملکرد سیستم ایمنی بهتر همراه 
هستند، درد و تورم را کاهش می دهند. بابونه اختلالات خلقی را کاهش می 

دهد و موها، پوست، چشم، دندان و ناخن را سالم تر می کند.
تحریک خواب

 کسانی که خواب کافی ندارند، می توانند برای برطرف کردن این مشکل ،از 
گیاه بابونه استفاده کند.همچنین افرادی که با آپنه خواب و سایر اختلالات 
دست و پنجه نرم می کنند هم می توانند از مزایای این خواب بهره مند شوند. 
نوشیدن یک فنجان چای بابونه گرم می تواند به خواب سریع تر و بهتر کمک کند.

کاهش درد قاعدگی
 تحقیقات نشان داده است که چای بابونه ، دردهای شدید قاعدگی را کاهش 

می دهد.
زیبایی پوست

 این گیاه در زیبایی پوست هم تاثیر زیادی دارد و می تواند جوش و آکنه های 
روی صورت را رفع کند. آکنه از جمله مشکلات پوستی است که در آن، منافذ 
پوست توسط باکتری ها، چربی اضافی پوست و دیگر آلودگی ها بسته می شوند 
و پس از التهاب، به صورت جوش های قرمز بزرگ روی پوست، به ویژه پوست 
صورت ظاهر می شود. بابونه برای درمان آکنه، یکی از معمول ترین مشکلات 

پوستی، مؤثر است.
گیاه بابونه به دلیل خاصیت ضدالتهابی و آنتی باکتریال خود، که ترکیباتی مانند 

آلفابیزابولول، فلاونوئیدها و کامازولن دارد، بر کاهش آکنه تأثیر دارد.
  روشن شدن رنگ پوست با گیاه بابونه

بابونه رنگ پوست را روشن می کند. بسیاری از افراد دنبال موادی هستند که 

رنگ پوست خود را تغییر دهند و آن را روشن کنند.کسانی که روی پوستشان 
لکه های تیره جمع می شود، می خواهند از موادی استفاده کنند که پوستشان 
را روشن کند.برای این کار می توانند از گیاه بابونه استفاده کنند.در واقع روشن 

کردن پوست از جمله خواص گیاه بابونه است.
جلوگیری از پیری پوست

یکی دیگر از خواص بابونه، جلوگیری از پیری پوست می باشد.گیاه بابونه، 
نشانه های پیری زودرس مانند چین و چروک، مشکلات رنگ پوست و کک و 

مک را برطرف می کند.
 زمانی که پوست در معرض عوامل مضر محیطی مانند اشعه های ماورای 
بنفش، آلودگی، دود سیگار و دیگر موارد قرار بگیرد، دارای مشکلاتی پوستی 
می شود و برای جلوگیری از این مشکل ، می توان از گیاه بابونه استفاده کرد.در 
واقع آنتی اکسیدانهای موجود در این گیاه برای مبارزه با اثرات منفی که از عوامل 
محیطی به دست می آید و  رادیکال های آزاد را از بین می برد، لازم و ضروری 

هستند.
درمان ریزش مو

 کسانی که ریزش مو دارند، برای رفع این مشکل می توانند بابونه مصرف کنند.
گاهی ممکن است سطح زندگی،مشکلات هورمونی،و استفاده زیاد از مواد 
شیمیایی باعث ریزش مو شود.محصولات گیاهی به طور طبیعی باعث تغذیه 
مو می شود و بابونه هم با تقویت مو ، از آن در برابر آسیب دیدگی های خفیف 

محافظت می کند.
 بابونه خواص ضدعفونی دارد که فولیکول های مو را از آلودگی و چربی های 
مسدودکننده رهایی می بخشد و رشد مو را افزایش می د هد. بابونه همچنین مانع 

از رشد باکتری ها می شود و موی سر را تمیز و شاداب نگاه می دارد.
کم شدن شوره سر

 یکی دیگر از خواص بابونه، رهایی از شوره و خارش سر می باشد.برای اینکار 
می توانید از شامپوی ضد شوره ی که در آن عصاره ی بابونه به کار رفته است، 

استفاده کنید.
بهبود مشکلات مرتبط با معده

 کسانی که از مشکلات معده، رنج می برند، چای بابونه بنوشند. این گیاه 
خاصیت ضد التهابی دارد و به تسکین مشکلات روده و معده کمک می کند. 

یک فنجان چای بابونه می تواند حال شما را بهتر کند.
 افزایش قدرت سیستم ایمنی

اگر می خواهید قدرت ایمنی بدن را برای مبارزه با عفونت ها افزایش دهید، 
چای بابونه بهترین انتخاب است. مقادیر خاصی از ترکیبات فنولی در این چای 

وجود دارد که می تواند با عفونت های باکتریایی در بدن مبارزه کند.
هشدارها و عوارض احتمالی چای بابونه:

به خاطر ترکیبات و مواد شیمیایی قدرتمندی که در این چای پیدا می شود زنان 
باردار بهتر است از آن استفاده نکنند زیرا باعث سقط جنین می شود.

 همچنین برخی از افراد به این گیاه حساسیت دارند. این گروه از افراد نیز نباید 
از بابونه استفاده کنند. قبل از اینکه بخواهید از چای بابونه در رژیم غذایی خود 

استفاده کنید بهتر است با یک پزشک متخصص مشورت کنید.
گاهی استفاده زیاد از آن ممکن است باعث سردرد، زخم دهانی، ورم چشم، 

تهوع و استفراغ و تعریق زیاد شود.
وارفارین،  بنزودیازپین،  ضدانعقاد،  داروهای  با  بابونه  همزمان  مصرف 
سیکلوسپورین و به طور کلی داروهای رقیق کننده خون و... و همچنین الکل 

ممنوع است.
 طرز تهیه چای بابونه:

چای بابونه را می توان در خانه با چند مرحله ساده آماده کرد. برای اینکار قوری 
چای خود را با ریختن آب جوش به داخل آن و سپس چند تکه سیب گرم کنید و 
آن را با یک قاشق چوبی له کنید. مقداری از گل های بابونه را به آب جوش اضافه 
کنید و روی قوری را بپوشانید و آن را به مدت چند دقیقه رها کنید. چای را صاف 

کنید و مقداری از آب لیمو یا عسل را برای اضافه کردن طعم و مزه اضافه کنید.

نقش ویتامین ها در تقویت سیستم ایمنی بدن؛درباره گیاه بابونه و خواص و مضرات آن

تغذیه مناسب در روزهای کرونایی
یک مشاور تغذیه با اشاره به نقش ویتامین ها در تقویت سیستم ایمنی بدن، به 
ارائه نکاتی برای بهره مندی از تغذیه مناسب جهت پیشگیری از ابتلا به کرونا و یا 

در زمان ابتلا به این بیماری پرداخت.
شهاب اولیایی، رژیم شناس و مشاور تغذیه در خصوص تغذیه مناسب و صحیح 
در زمان شیوع ویروس کرونا و اقداماتی که قبل از ابتلاء و پس از آن باید انجام داد 
گفت: تقویت سیستم ایمنی یکی از اقدامات مهم جهت پیشگیری از ابتلاء به 
ویروس کرونا است بدیهی است، تغذیه در این مهم نقش به سزایی دارد بنابراین 
برای تقویت سیستم ایمنی بدن باید دو کار مهم انجام داد ابتدا اینکه مانع از ورود 
ویروس به بدن شویم که این امر با رعایت بهداشت و فاصله گذاری اجتماعی، 
پرهیز از تردد و شستن دست ها انجام می شود اما با همه این تدابیر اگر ویروس 
وارد بدن شود آن زمان است که بحث تغذیه و تقویت سیستم ایمنی بدن اهمیت 

بسیار زیادی پیدا می کند.
وی با اشاره به رعایت تنوع، تعادل و تناسب در دریافت مواد مغذی جهت تقویت 
سیستم ایمنی بدن، اظهار کرد: از جمله ویتامین ها و مواد معدنی که نقش 
پررنگی در تقویت سیستم ایمنی بدن دارند، می توان به ویتامین D که متأسفانه 
در جمعیت ایرانی به دلیل مسائل ژنتیکی کمتر است، اشاره کرد و باید گفت منبع 
مناسب دریافت ویتامین D نور خورشید است که کلسترول موجود در چربی زیر 
پوست را تبدیل به این ویتامین می کند اما تخم مرغ، شیر، روغن، و کره غنی شده 

با این ویتامین بسیار مناسب هستند.
اولیایی بیان کرد: اگر بتوانیم در هفته سه تا چهار روز جلوی آفتاب قرار گیریم 
به شکلی که دست و پا تا آرنج و زانو به صورت مستقیم در برابر نور آفتاب باشد این 
ویتامین تأمین می گردد اما اگر چنین شرایطی فراهم نبود و یا اگر سطح ویتامین 
D موجود در بدن فرد با توجه به آزمایش مربوطه پایین تر بود با دستور پزشک باید 

به مصرف مکمل ها روی آورد.
وی در همین زمینه افزود: دوز ۸۰۰ تا ۱۰۰۰ واحد بین المللی به صورت قرص 
برای همه بی ضرر است و مصرف ماهیانه یک قرص ۵۰ هزار برای دریافت این 

ویتامین کافی است.
این مشاور تغذیه با اشاره به دریافت مواد معدنی مانند زینک یا روی، عنوان کرد: 
مصرف گوشت، مرغ، جگر، حبوبات، مغز دانه کدو منبع مناسبی برای دریافت 
مواد معدنی مانند روی یا همان زینک هستند به خصوص در خانم ها که با مشکل 
فقر آهن روبه رو هستند نقش مهمی در سلامت و تقویت سیستم ایمنی بدن دارد.
وی اظهار کرد: سلنیوم از دیگر مواد معدنی است که در مغزها، ماهی، سبوس 
گندم و برنج می توان آن را یافت همچنین اسید چرب امگا ۳ که در ماهی، گردو، 
روغن کلزا، روغن کتان و دانه آن وجود دارد نیز در تقویت سیستم ایمنی بدن نقش 

مهمی دارند.
تأمین ویتامین های مورد نیاز از منابع غذایی

اولیایی با اشاره به اهمیت ویتامین A و E جهت تقویت سیستم ایمنی بدن 
تصریح کرد: مصرف موادی مانند هویج، کلم، انبه، تخم مرغ، کرده غنی شده 
منبعی از ویتامین A و موادی مانند کدو حلوایی، مغزها، زیتون و انبه منبع غنی از 
ویتامین E هستند که همگی جهت تقویت سیستم ایمنی بدن باید مصرف شوند.
این مشاور تغذیه با اشاره به اهمیت تأمین ویتامین B۶، گفت: سینه مرغ، 
حبوبات، ماهی، جگر، بوقلمون علاوه بر تأمین این ویتامین در جذب پروتئین ها 

هم کمک شایانی می کنند که نقش مهمی در تقویت سیستم ایمنی بدن دارند.
اولیایی در خصوص منابع دریافت ویتامین C که یکی از ویتامین های بسیار مهم 
جهت تقویت سیستم ایمنی بدن است، افزود: مصرف مرکباتی مانند آناناس، 
پرتقال، نارنگی، لیموترش، گریپ فورت، کیوی همچنین گوجه فرنگی، فلفل 

قرمز و سبز، پیاز در کنار قرص جوشان منبع سرشار از این ویتامین هستند.
وی گفت: توجه به این نکته ضروری است که مواد غذایی مانند فست فودها 
و مواد غذایی فرآوری و کنسرو شده و همچنین مواد غذایی که قند و شکر بیش 
از اندازه دارند سیستم ایمنی را تضعیف می کنند. بدیهی است، خواب کافی و با 
کیفیت ۶ تا ۸ ساعت در روز به صورتی که از ۱۰ یا ۱۲ شب شروع و تا حداکثر ۶ یا 
۸ صبح ادامه داشته باشد. پرهیز از عوامل ایجاد استرس های حاد و مزمن در کنار 
انجام ورزش های هوازی روزانه و مستمر به مدت ۳۰ دقیقه جهت تقویت سیستم 

ایمنی بدن مؤثر است.
اولیایی در آخر توصیه های تغذیه ای را در زمان ابتلاء به کرونا بیان کرد و گفت: 
چنانچه فردی مبتلا به این بیماری شد بدیهی است در کنار قرنطینه و مایعات 
کافی و گرم، سبزیجات و میوه، آب سبزیجات، آب مرغ و عصاره گوشت به اندازه 
کافی مصرف کند و تا حد امکان استراحت خوبی داشته باشد تا به راحتی با این 

بیماری مقابله کند.

چگونه بعد از حمام آب گوش را 
خارج کنیم؟

همه متخصصان گوش و حلق و بینی استفاده از گوش  پاک کن را برای تمیز 
کردن گوش توصیه نمی کنند و تنها زمانی مصرف گوش پاک کن توجیه پذیر است 
که قرار باشد دارویی مانند پماد در گوش استفاده شود. اما وقتی از حمام یا استخر 
خارج می شوید مقداری آب داخل گوش باقی می ماند که باید خشک شود و گرنه 

باعث عفونت و سرما خوردن شما می شود. 
تکان دادن

یک روش بسیار مبتدی و ساده برای خشک کردن گوش این است که سر را به 
سمت شانه بچرخانید و آهسته بدن را بالا و پایین کنید. این تکان دادن کمک 

می کند قطرات آبی که داخل گوش مانده، بیرون ریخته و گوش خشک شود.
استفاده از حوله

برای خشک کردن گوش به راحتی می توانید از سنگینی بدن خود استفاده 
کنید.

یک حوله تمیز روی بالش خود پهن کنید و چند دقیقه گوش تان را روی بالش 
بگذارید، آب به آرامی از گوش شما خارج می شود. سمت دیگر را هم به همین 

ترتیب خشک کنید.
کمپرس گرم

خشک کردن گوش گاهی اوقات به این راحتی نخواهد بود و آب در مجاری 
لوله های باریک قسمت شیپوری گوش گیر می افتد. بهترین راه در این مواقع 

استفاده از یک کمپرس گرم است.
از آب گرم را به آرامی روی گوش خود  یا پارچه مرطوب شده  یک دستمال 
بگذارید و تا ۳۰ ثانیه نگه دارید و بعد آن را بردارید. بعد از یک دقیقه مجدد این کار 
را تکرار کنید. تکرار این عمل تا حدود پنج مرتبه به شما کمک می کند که فضای 

داخلی گوش تان به راحتی خشک شود.
سشوار

استفاده از گرمای خشک کن هایی مانند سشوار به خوبی آب داخل کانال های 
گوش را تبخیر می کند.

بدن و سر خود را به سمت گوش تان خم کنید و آهسته سشوار را به سمت سرتان 
بگیرید. سر را به سمت عقب و جلو حرکت دهید. این کار به خشک شدن مجاری 

گوش کمک می کند.

سلامت  برای  است  ممکن  کلاژن  مکمل های 
پوست، استخوان و مفاصل، مفید باشند. در حقیقت، 
برخی مطالعات نشان دادند که مصرف روزانه مکمل 
کلاژن هیدرولیز شده، می تواند به قابلیت ارتجاعی و 
آب رسانی پوست و درمان بیماری های استخوانی مانند 

استئوپروزیس )پوکی استخوان(، کمک کند.
مادامی که مسن تر می شوید، بدنتان کلاژن کمتری 
تولید می کند. کلاژن، پروتئینی است که به ساختار 
کمک  پوست  و  استخوان ها  زردپی ها،  به  بخشیدن 
می کند. سطوح پایین کلاژن، می تواند به درد مفاصل 

و پیری پوست منجر شود.
به همین دلیل است که افراد برای جبران کلاژن از 
دست رفته، به مکمل روی می آورند؛ اما هنوز تحقیقات 
کلاژن  مکمل  کارایی  میزان  تا  است  نیاز  بیشتری 
مشخص شود. در ادامه آنچه محققین تا به امروز درباره 
چه  تحت  آن ها  اینکه  و  می دانند  کلاژن  مکمل های 

شرایطی اثرگذار هستند، آورده شده است:
کلاژن چیست؟

یافت  بدن  در  وفور  به  که  است  پروتئینی  کلاژن، 
تشکیل  در  سازنده  قطعه  یک  عنوان  به  و  می شود 
تاندون ها  و  پوست  استخوان ها، غضروف ها،  ساختار 
عمل می کند. انواع مختلفی از کلاژن وجود دارد، اما 
بیشتر کلاژن موجود در بدن، در یکی از سه گروه زیر 

جای می گیرند:
از کلاژن می تواند در کل بدن  این نوع  · نوع یک: 
شما یافت شود، اما به طور خاص برای ساختار پوست، 

استخوان و تاندون ها اهمیت دارد.
اصلی غضروف  نوع کلاژن، سازنده  این  دو:  نوع   ·
متصل  هم  به  را  مفاصل  که  ارتجاعی  بافتی  است، 

می کند و در ساختار بدن شما اهمیت دارد.
· نوع سه: این فرم از کلاژن، مجراهای بزرگ بدن، 
مانند عروق خونی و ارگان های داخلی مانند روده، را 

می سازد.
ما در نیمه دهه ی بیست سالگی )۲۴ تا ۲۶ سالگی( به 
آرامی کلاژن خود را از دست می دهیم و زنان می توانند 
۳۰ درصد از کلاژن خود را در ۵ سال اول دوران یائسگی 
از دست بدهند. این از دست دادن می تواند بر همه 
نقاط بدن ما، از جمله خاصیت ارتجاعی پوست و قدرت 

استخوان ها و مفاصل، اثر بگذارد.
انواع مکمل های کلاژن

را،  نوع کلاژن  مکمل های کلاژن می توانند هر سه 
بسته به نوع نیاز ما، شامل شوند. برای مثال، اگر یک 
مکمل به منظور سلامت پوست تهیه شده باشد، بیشتر 

شامل کلاژن نوع یک خواهد بود.
به مکمل کلاژن به عنوان مخزن جوانی، نگاه می شود. 
اما هنوز مطالعات بیشتری نیاز است تا نشان دهد که 

این مکمل می تواند فرآیند پیری را آهسته کند.
شما می توانید مکمل های کلاژن را به فرم قرص، پودر 
و نوشیدنی تخصصی، در داروخانه ها یا فروشگاه های 
ساخته  مکمل  فرم  به  کلاژن  وقتی  بیابید.  خاص، 
یا  شده  هیدرولیز  کلاژن  ژلاتین،  می تواند  می شود، 
کلاژن غیرطبیعی، بسته به چگونگی فرآوری شدنشان، 

باشد.
ترکیبات کوچک تر  به  پروتئینی است که  · ژلاتین، 
شکسته شده است. مطالعات بسیار کمی وجود دارند 
که نشان دهند چگونه ژلاتین بر سلامت استخوان و 

پوست اثر می گذارد.
· کلاژن هیدرولیز شده، کلاژنی است که حتی به 
آمینواسیدهای تشکیل دهنده اش تجزیه می شود. این 
نوع از مکمل کلاژن ممکن است بهتر از ژلاتین عمل 
کند، زیرا به راحتی در دسترس بافت های بدن شما قرار 

می گیرد.
درمان  برای   )UC-II( دو  نوع  غیرطبیعی  کلاژن   ·
بیماری هایی مانند آرتریت روماتوئید و لوپوس استفاده 
ایمنی بدن شما  باعث می شود سیستم  می شود که 
از  استفاده  کند.  تخریب  را  بدن  در  موجود  کلاژن 
دوزهای بسیار کمی از UC-II در طول زمان می تواند 
به تحمل بدن در برابر کلاژن کمک کرده و این واکنش 

ایمنی تخریب گر را متوقف نماید.
فواید مکمل های کلاژن

به  مصرف کلاژن می تواند برای تمام بدن، فوایدی 
همراه داشته باشد. در اینجا، آنچه تحقیقات از مزایای 

مکمل کلاژن نشان داده اند، آوردیم:

سلامت پوست
کلاژن  مکمل های  آیا  اینکه  مورد  در  دانشمندان 
خاصیت  و  کرده  تقویت  را  کلاژن  تولید  می توانند 
به  ببخشند،  بهبود  را  پوست  آب رسانی  و  ارتجاعی 
قطعیت نرسیده اند. برخی از مطالعات کوچک، نتایج 
امیدوارکننده ای پیدا کرده اند اما مشخص نیست که آیا 

برای یک جمعیت بزرگ تر هم صدق می کند یا خیر.
شد  مشخص  سال ۲۰۱۸،  در  مطالعه  مرور ۱۱  در 
مکمل  روز  هر  ماه  یک  مدت  به  حداقل  که  افرادی 
افزایش در سطح  کلاژن هیدرولیز مصرف می کنند، 
تجربه  را  خود  پوست  آب رسانی  میزان  و  الاستیسیته 

کردند.
از  بعضی  و  بود  گرم  تا ۱۰  بین ۲.۵  کلاژن ها  دوز 
مطالعات تا ۶ ماه به طول انجامید. با این حال، بعد از 
بررسی مشخص نبود که کدام یک از دوزها در کدام دوره 
مؤثرتر بود. اما امکان دارد دوزهای بالاتر در مورد اثرات 

ضد پیری بهتر عمل کنند.
می رسید  نظر  به  که  افرادی  بیشتر  این،  بر  علاوه 
حاضر  حال  در  برده اند،  سود  کلاژن  مکمل های  از 
رنج می بردند،  استخوان  یا ضعف  پوست  افتادگی  از 
درمان  برای  فوایدی  است  ممکن  اگرچه  بنابراین 
بیماری های موجود داشته باشد، اما اقدامات پیشگیرانه 

آن نامشخص است.
سلامت مفصل

این  به  می کند  کمک  مفاصل  سلامت  به  کلاژن 
علت که حاوی آمینواسیدهای کلیدی مانند پرولین 
و گلایسین است. کلاژن همچنین قسمت زیادی از 

غضروف های شما را تشکیل می دهد که به عنوان یک 
محافظ بین استخوان های مفاصل عمل می کند.

مطالعات نشان می دهد که مصرف مکمل های کلاژن 
II - UC و هیدرولیز شده می تواند به درمان استئوآرتریت 
که هنگام  است  دردناک  بیماری  یک  که  کند  کمک 

تحلیل رفتن غضروف بین مفاصل رخ می دهد.
به  مبتلا  افراد   ،۲۰۰۹ سال  در  مطالعه ای  در 
مصرف   UC-II گرم   ۱۰ روز  هر  که  استئوآرتریت 
درمان،  ماه  سه  از  پس  زانوهایشان  درد  می کردند، 
کاهش یافت. با این حال، این مزیت پس از قطع مصرف 

مکمل ها از بین رفت.
در مطالعه دیگری، افرادی که هر روز ۱.۲ گرم مکمل 
کلاژن هیدرولیز شده مصرف می کردند، کاهش درد در 
مفاصل بازو، پا و نیز کمر خود را تجربه کردند؛ اما تنها 

پس از شش ماه درمان.
سلامت استخوان

محققان بیش از یک دهه است که در حال مطالعه 
برای  درمانی  عنوان  به  کلاژن  مکمل های  روی  بر 
بیماری های استخوانی مانند پوکی استخوان و آرتروز 

هستند.
کلاژن پروتئین اصلی در استخوان ها است. با افزایش 
سن و تولید کمتر کلاژن، تراکم استخوان هایتان کاهش 
می یابد و در نتیجه شما بیشتر در معرض درد، وضعیت 

بد بدنی و شکستگی استخوان قرار می گیرید.
بررسی ۹ مطالعه، در سال ۲۰۲۰ نشان داد که مصرف 
مکمل های کلاژن هیدرولیز شده می تواند به پیشگیری 
و درمان بیماری استخوان کمک کند. در این مطالعات، 
مکمل های کلاژن با کاهش میزان درد، تراکم بیشتر 

استخوان و سایش کمتر غضروف مفصل مرتبط بودند.
حرف آخر

بهینه  بیشتری در مورد دوز  تحقیقات  اگرچه هنوز 
افرادی که  نیاز است، محققان دریافتند  کلاژن مورد 
روزانه ۱۲ گرم کلاژن مصرف می کنند و به مدت ۶ ماه 
درمان را ادامه می دهند بیشترین پیشرفت را در سلامت 

استخوان خود داشته اند.
اگرچه ممکن است مکمل های کلاژن برای سلامتی 
 FDA توسط  غذایی  مکمل های  اما  باشند،  مفید 
تأیید نمی شوند، بنابراین احتمال آلودگی وجود دارد. 
و  باشد  نتایج فردی ممکن است متفاوت  همچنین، 
برخی از افراد می توانند با مکمل های کلاژن بهبودی را 
تجربه کنند، در حالی که ممکن است این نتیجه برای 

دیگران متفاوت باشند.
برای اطمینان از اینکه مکمل های با کیفیتی تهیه 
توسط  که  باشید  محصولاتی  دنبال  به  می کنید، 
داروسازان تأیید شده باشد. در ضمن با پزشک خود در 

مورد دوز مناسب گفت وگو کنید.

آیا مکمل کلاژن واقعاً مؤثر است؟
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گزارش از الهام پناهی فر

حاج حمید مختار بند شهید مدافع حرمی است 
که با دیدن ظلم و ستم به مردم مظلوم و بی حرمتی 
تصمیمی  با  و  نیاورد  تاب  )ع(  اهل بیت  حرم  به 
سرنوشت ساز پس از نبرد با تکفیری ها، مزد یک عمر 

تلاش صادقانه اش را می گیرد.
اولین فرزند از خانواده ای پرجمعیت، او را مقید 
می کرد به سبک کردن بار از دوش پدر، بدون عار 
دانستن کاری، روزهای گرم و بلند تابستان شوشتر 
را سخت سرگرم کارگری بود و تمام دستمزد خود را 
بی کم وکاست تقدیم پدر می کرد بدن ورزیده و روحیه 
محکمش را، از همان دوران کودکی، مدیون کارهای 

سخت یدی می دانست.
درس و مدرسه را با جدیت بسیار به همراه هم سن 
و سالانش، شروع کرد و دوران نوجوانی اش هم با 
زمزمه های انقلاب گره خورد در آن روزهای پرشور 
و حماسی، یکدستش توزیع اعلامیه و ابداع نشریه 
عبرت شوشتر بود و دست دیگرش شعارنویسی بر 
دیوارهای شهر، یک پایش در جلسات قرآن و مفاهیم 
و وعظ و خطابه بود و پای دیگرش در راهپیمایی و 

تظاهرات محلی.
غائله  در  خاصه  و  نبرد  آغاز  روزهای  همان  از 
کردستان بالباس مقدس سبز سپاه، خود را وسط 
در  اما  می گرفت  مرخصی  کمتر  انداخت؛  معرکه 
روزهای حضورش هم برای ادای دین به اسلام و 
دینش لحظه ای دست از تلاش شبانه روزی نکشید 
با به راه اندازی مسجد و پایگاه محله، جوانان بسیاری 
را پای بند ترویج فرهنگ و فعالیت های جهادی کرد 
فرمانده بود اما پا به پای نیروهایش، پای ثابت، خط 

مقدم خدمت بود.
به  اما  شد  عهده دار  را  مختلفی  مسئولیت های 
دلیل حساسیت و دقتش در استفاده از بیت المال، 
مدیریت شعب بانک انصار خوزستان و سپس قم به 
او محول می شود و در بُرش آخر از زندگی اش، حالا 

که باید راحت و آسوده از دوران بازنشستگی خود 
استفاده کند با دیدن ظلم و ستم به مردم مظلوم و 
بی حرمتی به حرم اهل بیت )ع( تاب نیاورده و راهی 
می شود و درنهایت مزد یک عمر تلاش صادقانه اش 
را می گیرد. ابو زهرا نامی است که شهید حاج حمید 
لقب  آن  به  سوریه  نبرد  میدان های  در  بند  مختار 
گرفت، او که تربیت شده مکتب حسینی بود خود را 
به آب وآتش می زد برای دستگیری و حل مشکل هم 
نوعانش و تنها دغدغه خویش را، پیوستن در صف 
یاران نزدیک به مولایش می دانست و تاآخرین نفس، 
دوشادوش رزمندگان اسلام روزهای سخت مبارزه و 

جهاد را گذراند.
اثبات صدق ادعای شهید با حضور در آتش 

نبرد سوریه
"ما سینه زدیم، بی صدا باریدند از هر چه که دم 
بودیم*از  اول  صف  مدعیان  ما  دیدند  آن ها  زدیم، 
»ابو  که  است  شعری  چی"  را  شهدا  مجلس  آخر 
زهرا« پیوسته زیر لب زمزمه می کرد و سال ها از اینکه 
جامانده کاروان شهدا بود می ساخت و می سوخت، 
اما به یک باره ورق برگشت و در کمال ناباوری، پس 
از مدت ها پیگیری، در صف مدافعان حرم اهل بیت 

)ع( قرار می گیرد و بار سفر می بندد.
با شوخی به او می گفتم جنگ برای جوان هاست 
نه پیرمردها، با لبخند دل نشین همیشگی جواب 
داد: »حاج خانم هر وقت روبروی آینه می ایستم و 
چهره خودم رو می بینم، تازه یادم می آید که پیری 
به سراغم آمده ولی در وجودم اصلًا احساس پیری 
نمی کنم« توان و تلاش این مرد خدا در حد یک 
روح  اسیر  را  درواقع جسم خود  بود  ورزیده  جوان 
خود  آرمانی  اهداف  به  تا  کرد  خستگی ناپذیرش 
از  تسنیم  خبرگزاری  گزارش  به  کند.  پیدا  دست 
»اطاعت  می گوید:  بند  مختار  شهید  همسر  قم، 
محض حاج حمید از ولایت فقیه در اعمالش بسیار 
بارز بود نسبت به امام خمینی )ره( و بعد از ایشان 
به رهبر معظم انقلاب ارادت قلبی داشت و همواره 

می گفت: »به قدری به حضرت آیت الله خامنه ای 
ایمان دارم که اگر به من بگوید برو درون آتش، باجان 
و دل می روم« در صحت این گفته همین بس که با 
حضور خود در آتش جنگ سوریه، عشق خود را به 

همه ما ثابت کرد.
و مرام  اما در کنار خوی  نبود  حاج حمید طلبه 
طلبگی خود، علاقه و ارادت خاصی به این قشر 
داشت؛ دو سالی مستأجر حاج حمید بودم به یاد 
دارم روز اولی را که با ایشان صحبت کردم، تنها شرط 
ایشان پرداخت به موقع اجاره بها بود همین تأکید، 
برایم جای سؤال داشت تا اینکه پس از گذشت دو 
سال، به هنگام نقل مکان به جای دیگر، پاکتی به 
دستم داد، با تعجب پرسیدم این چیست؟ گفت: 
باز کردم،  را  »هدیه ای برای خانواده« وقتی پاکت 
تمام مبلغ کرایه دوساله را جمع کرده بود و همه را 

یکجا برگرداند.
وفای به عهد، وعده ای که محقق شد

دندان های شکسته اش رانشانم داد، پرسیدم »این 
کار برای چیست؟« گفت: »این ها نشانه است برای 
اینکه اگر نیاز بود مرا شناسایی کنید در خاطرتان 
باشد؛ می دانی شهادت یعنی چه؟ یعنی من زودتر 
می روم به بهشت و برای شما جا می گیرم تا زمانی 
که شما هم به من ملحق شوید« حاج حمید زمان و 
مکان شهادت خود را پیش بینی کرده بود و مدام با 

صحبت هایش می خواست ما را آماده کند.
چند باری به اتفاق به زیارت حضرت زینب )س( 
مشرف شدیم، با دیدن بارگاه نورانی حضرت بی قرار 
می شد، دیگر اشک و نمناکی چشم جوابگو نبود و 
صدای بلند گریه اش، سکوت آن فضای معنوی را 
در هم می شکست؛ در آخرین سفرمان به سوریه، 
می خواستم مقداری از وسایلم را در دمشق بگذارم 
تا در سفرهای بعدی استفاده کنم، گفت: »همه 
وسایلت را بردار« گفتم: »می خواهم دوباره به زیارت 

بیایم« گفت: »می آیی، اما به عنوان همسر شهید«
او  یک سالی از رفتنش به سوریه می گذشت به 
گفتم: »برنمی گردی؟« گفت: »حاج خانم، محاله 
با پای خودم برگردم، مگر اینکه مرا بیاورند« گفت: 
»اول محرم برای مراسم عزاداری اباعبدالله حتماً 
می آیم« »ما هم در انتظار آمدنش نشستیم تا به آن 
روز تمام وعده هایش محقق می شد و محال ممکن 
بود بدقولی از حاجی سر بزند؛ آمد، طبق وعده ای 

که داده بود، اما بر بال ملائک، آوردند پیکرش را.«
شهدا انسان های بزرگی هستند که درصحنه های 
خطر، سینه خود را برای دفاع از اسلام سپر کردند 
تا امنیت و آرامش را برای هم نوعانشان به ارمغان 
بیاورند؛ در اینجا این سؤال مطرح می شود که آیا 
می شود شهدا را دوست داشت و آرمان هایشان را نه؟ 
آیا گریه بر شهدا به تنهایی برای ادای حق آن ها کافی 
است؟ شهدا رهروانی می خواهند که اهدافشان را 

دنبال کنند تا چه اندازه رهرو راهشان بودیم؟

استاندارقم:
 قرائت خانه های شبانه روزی درقم ایجاد می شود

نبود  اما  قم،  در  زیاد  کتابخانه های  و  کتاب  وجود  به رغم  گفت:  قم  استاندار   
قرائت خانه های شبانه روزی یکی از خلأهای فرهنگی موجود در این استان است.

بهرام سرمست عصر یکشنبه در حاشیه آیین افتتاح کتابخانه عمومی شهدای نوبهار 
قم در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: ما دنبال این هستیم که این قرائت خانه 

ها نیز در قم ایجاد شود.
وی با بیان اینکه قم پایگاه جهان تشیع و مرکز فقاهت است افزود: کتابخانه هایی که 
مراجع و علما دارند و همچنین مراکز حوزوی و موسسه های فرهنگی گنجینه های 

بزرگی هستند که باید آنها را متمرکز کنیم.
استاندار قم یادآور شد: به تازگی در حال ایجاد ارتباط فیزیکی و نرم افراری بین 

کتابخانه های قم هستیم و این اقدام از اولویت های این استان است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح کتابخانه شهدای نوبهار افزود: 
این طرح دارای چند ویژگی است که آن را از سایر طرح ها متمایر می کند؛ نخست 
آنکه در آستانه سالروز ورود جضرت معصومه به قم افتتاح می شود و همچنین جزو 

طرح های سفر رهبر معظم انقلاب به استان است.
وی تصریح کرد: این موضوع بیانگر عنایت و دغدغه معظم له به مسائل فرهنگی و 
مطالعه کتاب، بویژه در محله های کم برخوردار که سهم عمده ای در انقلاب و دفاع 

مقدس دارند می باشد.
استاندار قم موضوع ترویج فرهنگ کتابخوانی را در کنار طرح های عمرانی و افتتاح 
کتابخانه حائز اهمیت توصیف کرد و افزود: ما باید این موضوع را از طریق متولیان 

امور فرهنگی مورد توجه قرار دهیم.
سرمست یادآور شد: با توجه به قرار داشتن در عصر دیجیتال نیاز است که به 
مسئولان کتابخانه ها تاکید شود خدمات خود را در ارتباط با نرم افزارهای مختلف و 

در فضای مجازی ارائه نمایند.
وی ادامه داد: مردم نیز در کنار فرهنگ کتابخوانی در کنار اماکن فرهنگی و حضور 
در کتابخانه ها و قرائت خانه ها در استفاده از فضای الکترونیکی نهایت استفاده را 

داشته باشند.
سرمست افزود: در شرایطی که با شیوع کرونا مواجه هستیم فرصت مناسبی است 

که در فضای مجازی امکان مطالعه را فراهم کنیم.
وی در ادامه با بیان اینکه خوشبختانه در طرح فرهنگی فوق اقدام های خوبی 
صورت گرفته است افزود: در این مجموعه یک فضای خوبی نیز برای کودکان و 
نوجوانان اختصاص یافته و باید از سنین کودکی فرهنگ مطالعه را به فرزندانمان 
آموزش دهیم. کتابخانه عمومی »شهدای نوبهار« در سال ۱۳۷۷ در محله نوبهار، 
یکی از مناطق کم برخوردار قم واقع در ضلع شمال غربی شهر تاسیس شد و در سال 
۱۳۸۹ ساختمان قدیمی این کتابخانه به منظور بازسازی تخریب شد که به دلایل 

مختلف کار ساخت و ساز و بهره برداری از آن قریب به ۱۰ سال به درازا کشید.
 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم:

 قم میزبان بیش از ۱۳۰ هزار تبعه 
افغانستانی است 

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم با بیان اینکه استان قم با 
افتخار میزبان بیش از ۱۳۰ هزار تبعه افغانستانی است، ادامه داد: برای بهره گیری 
اتباع افغانستانی از خدمات مختلف آموزشی، بهداشتی و درمانی هیچ محدودیتی 

قائل نیستیم چرا که ملت افغانستان را برادران خود می دانیم.
عباس شیرمحمدی با اشاره به عملیات تروریستی اخیر داعش در دانشگاه کابل 
افغانستان افزود: تمام نخبگان دانشگاهی و مسئولان ملی و استانی جمهوری 
اسلامی این عملیات تروریستی را محکوم کردند و استانداری قم و اداره کل اتباع و 
مهاجرین استانداری نیز ضمن محکومیت این حادثه، به ملت و خانواده شهدای این 

حادثه تسلیت می گوید.
وی ، داعش را نمونه تمام عیار جهالت دینی دانست و اظهار داشت: داعش که 
دست پروده آمریکا در منطقه است متاسفانه هر روز در جوامع اسلامی مشغول 

جنایت آفرینی جدید است.
شیرمحمدی با تاکید بر اینکه ملت بزرگ افغانستان در راه اسلام شهدای زیادی 
را تقدیم کرده است، گفت: داعش با این جنایت ها نمی تواند اراده ملت بزرگ 
افغانستان را تضعیف کند و به طور این گروه تروریستی با چنین عملیات های 

تروریستی راه به جایی نخواهد برد.
و نخواهد  نرفته  تروریستی هیچ گاه هدر  این حادثه  افزود: خون شهدای  وی 
رفت و ثمر خون شهادت جمعی از اساتید و دانشجویان افغانستان در این عملیات 

تروریستی، سقوط و اضمحلال داعش در افغانستان را رقم می زند.
شیرمحمدی ادامه داد: ملت ایران و افغانستان ریشه های دینی و فرهنگی و 
همچنین زبان و علاقه های فرهنگی مشترک دارند و این علمیات تروریستی علاوه بر 

داغدار کردن ملت افغانستان موجب حزن و اندوه قشرهای مختلف ملت ایران شد.
مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم تاکید کرد: قم به عنوان 
و  اساتید  از  تعدادی  دادن  دست  از  افغانی  عزیز  مردم  از  زیادی  جمع  میزبان 
دانشجویان افغانی را در این جنایت کوردلانه به ملت بزرگ افغانستان و خانواده های 

این شهدا تسلیت عرض می کنیم.
روز دوشنبه هفته گذشته )۱۲ آبان ماه( سه مهاجم مسلح با ورود به دانشگاه کابل 
پس از انفجار بمبی ، شماری از دانشجویان این دانشگاه را به رگبار بستندکه در پی 
این حادثه مسلحانه تروریستی ۲۲ تن از دانشجویان کشته و افزون بر ۴۰ تن نیز 

زخمی شدند.
مهاجمان مسلح ساعت ۱۱ روز دوشنبه وارد دانشگاه کابل شدند و ساختمان 
»قضایی« که به گفته برخی منابع نیروهای ایتالیایی  در این محل حضور داشته اند 

را هدف قرار دادند.
شبه نظامیان طالبان دست داشتن دراین حمله را رد کردند اما مقامات دولتی و 
کارشناسان امور سیاسی و نظامی، گروه طالبان را مسئول این حمله معرفی کرده 
اند. چند روز پس از این جنایت هولناک، داعش مسئولیت این عملیات تروریستی 

را به عهده گرفت.
شیرمحمدی ادامه داد: علاوه بر امکان تحصیل کودکان و نوجوانان افغانی در 
مدارس استان، بخش زیادی از اتباع افغانستان ساکن قم از خدمات متنوع آموزشی 

و بهداشتی برخوردار هستند.
وی ادامه داد: هم اکنون بخش زیادی از اتباع افغانستانی ساکن قم از خدمات 
تحصیل رایگان استفاده می کنند وتعداد قابل توجهی به صورت رایگان و از طریق 
کمک های سازمان ملل بیمه شده اند ضمن اینکه تحصیل آنها در بهترین دانشگاه 

های کشورمان نیز بدون هیچ گونه محدودیتی در حال انجام است.
هم اکنون۲۱۰ هزار تبعه از ۹۰ کشور مختلف در قم ساکن هستند که عمده 
خارجی های مستقر در قم را اتباع کشور افغانستان تشکیل می دهند. قم چهارمین 
استان کشور در موضوع اتباع خارجی است ولی با توجه به تک شهرستان بودن، پس 

از تهران دومین استان دارای بیشترین اتباع کشور به شمار می آید.
 

معاون حمایت و سلامت کمیته امداد امام خمینی)ره( قم:

2۴۰۰ سبد غذایی بین نیازمندان روستایی 
توزیع شد

 معاون حمایت و سلامت کمیته امداد امام خمینی)ره( قم گفت: در مرحله سوم 
پویش ایران همدل تاکنون ۲ هزار و ۴۰۰ خانوار مددجوی روستایی قمی سبد غذایی 

خود را دریافت کرده اند.
خانوارهای  ویژه  کالای  سبد  توزیع  افزود:  زمینه  این  در  نعیمی  محمدابراهیم 

مددجوی روستایی از نیمه آبان ماه امسال آغاز شد و طی سه روز به پایان رسید.
وی با بیان اینکه کار توزیع این سبدهای حمایتی به سایر مددجویان استان در 
اداره های تابعه ادامه خواهد داشت، افزود: سبدهای غذایی خانوارهای مددجو 
شامل برنج، مرغ و روغن است. وی تصریح کرد: خانوارهای مددجوی شهری که 
تاکنون موفق به دریافت سبد کالای حمایتی نشده اند می توانند با در دست داشتن 
کد ملی سرپرست خانوار و کارت بانکی صندوق امداد ولایت و پس از دریافت پیام به 

فروشگاه های طرف قرارداد این نهاد مراجعه کنند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهر قم  خبرداد

امضای تفاهم نامه گردشگری
 با مشهد و شیراز 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهر قم شعار امسال »روز قم« را برگرفته از توسل 
به حضرت کریمه اهل بیت )س( برای دفع بیماری کرونا دانست و گفت: امضای تفاهم 
نامه گردشگری با شهرهای زیارتی مشهد و شیراز از دیگر برنامه های این ایام است.

ابوالقاسم مقیمی صبح دیروز در نشست علنی شورای اسلامی شهر با ارائه گزارشی از 
برنامه های و فعالیت های مرتبط با گرامیداشت »روز قم« بیان کرد: دومین سال است 
که بیست و سوم ماه ربیع الاول به عنوان سالروز ورود حضرت معصومه )س( به شهر 
مقدس قم به عنوان »روز قم« گرامی داشته می شود.وی ادامه داد: برنامه های امسال با 
توجه به محدودیت های کرونایی در سه حوزه زیرساخت های فرهنگی، ایثار و شهادت 
و همچنین حقوق و فرهنگ شهروندی برنامه ریزی شد که افتتاح خانه موزه شهید زین 
الدین )ره( به عنوان اولین خانه موزه رسمی قم یکی از برنامه های زیرساختی تدارک 
دیده شده است.مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم افزود: در 
این موضوع، تملّک خانه شهید شفیعی نیز انجام شده تا این مکان هم با انجام اقدامات 
عُمرانی لازم به یک خانه موزه دیگر تبدیل شده و افتتاح شود.وی اضافه کرد: افتتاح 
سرای محل در برخی مناطق کمتربرخوردار قم  و همچنین افتتاح طرح محله سبز از 
دیگر اقدامات زیرساختی در گرامیداشت این مناسبت مبارک است. مقیمی همچنین 
»نامگذاری ۴۰کوچه شهر به نام شهدا«، »رونمایی از کتاب روایت انقلاب« و »ساخت 
و نصب سردیس برخی شهدا« را از برنامه های گرامیداشت »روز قم« در حوزه ایثار و 
شهادت خواند و گفت: پویش »روضه شهید« هم که در ایام شیوع کرونا از قم آغاز و به 

یک پویش ملی تبدیل شد و همچنان پیگیری و دنبال می شود.
 آموزش زبان  وفرهنگ شهروندی به رانندگان

وی با اشاره به اهمیت حوزه زیارتی و گردشگری در قم بیان داشت: طرح آموزش 
اتوبوس ها  به رانندگان  انگلیسی و آموزش فرهنگ شهروندی  زبان عربی، زبان 
و تاکسی های شهری نیز از دیگر طرح های در حال انجام است که می کوشد تا 
برای قشر  پایدارتر  درآمدی  و همچنین  و گردشگران  زائران  برای  تر  امن  فضایی 
زحمتکش حمل و نقل شهری ایجاد کند.مقیمی افزود: البته وسیله نقلیه رانندگانی 
که این دوره ها را با موفقیت سپری می کنند با برچسب ویژه مشخص می شود تا 
مسافران و گردشگران از تسلط نسبی این افراد به زبان مطلع شوند. وی در پایان 
سخنان خود به بازار اینترنتی نارسوق هم اشاره کرد و گفت: با توجه به شیوع کرونا و 
کاهش درآمد زنان سرپرست خانوار، این طرح می کوشد تا فروش محصولات تولیدی 
زنان سرپرست خانوار را از طریق فضای مجازی پیگیری و کاستی های پیش آمده در 

این زمینه را جبران کند.
 

مسئول نمایندگی امور کنسولی دانشجویان غیر ایرانی استان قم :

دانشجویان از 22 ملیت در دانشگاه های 
قم تحصیل می کنند

 مسئول نمایندگی امور کنسولی دانشجویان غیر ایرانی استان قم با بیان اینکه 
دانشجویانی از ۲۲ ملیت در دانشگاه های قم مشغول به تحصیل هستند، گفت: 
هم اکنون بیش از ۷ هزار دانشجوی غیر ایرانی در بیش از ۲۳ دانشگاه، موسسه 
و دانشکده در استان مشغول تحصیل هستند.سید عباس هاشمی زاده در این 
خصوص بیان کرد: مجموعه اداره امور دانشجویان غیر ایرانی دارای دو زیر مجموعه 
سرپرستی دانشجویان غیر ایرانی دانشگاه قم مختص جذب و پذیرش دانشجویان 
خارجی در دانشگاه قم و بخش امور کنسولی دانشجویان غیر ایرانی استان قم 
است.وی افزود: امور کنسولی دانشجویان غیر ایرانی، امور مربوط به موارد اقامتی 
دانشجویان غیر ایرانی کل استان که در بیش از ۲۳دانشگاه، موسسه آموزش عالی و 
دانشکده هستند را انجام می دهد.وی گفت: در استان قم بیش از ۶ هزار دانشجوی 
غیر ایرانی ساکن هستند  که امور مربوط به این دانشجویان از جمله خروج، اخذ 
گذرنامه، صدور روادید تحصیلی، تمدید اقامت تحصیلی، صدور اقامت تحصیلی و 
خروج قطعی دانشجو توسط نمایندگی امور کنسولی انجام می شود.هاشمی زاده  
ادامه داد: مراحل اقامت تحصیلی نسبت به سال های قبل با استفاده از سامانه های 
مد نظر آسان تر شده است به طوری که در سال های قبل تمدید اقامت بیش از  ۲۰ روز 
طول می کشید در صورتی که در سال اخیر این زمان به ۱۰ روز کاهش یافته است.وی 
تصریح کرد: جمعیت دانشجویان غیر ایرانی به ترتیب از کشورهای عراق، افغانستان، 
پاکستان، هندوستان، کشورهای اروپایی و آفریقایی هستند که بیشتر به صورت آزاد 
و در مواردی از طریق کنکور وارد دانشگاه می شوند.رییس اداره امور دانشجویان غیر 
ایرانی دانشگاه قم اضافه کرد: از جمله وظایف سرپرستی دانشجویان غیر ایرانی 
دانشگاه قم می توان مراجعه و درخواست آن ها برای ثبت نام اشاره کرد که تمام مراحل 
ثبت نام دانشجویان غیر ایرانی به صورت الکترونیکی و بدون هیچ گونه فرمی انجام 
می گیرد.وی گفت: پس از اینکه کارهای ثبت نام دانشجویان غیر ایرانی دانشگاه قم 
انجام شد، با راهنمایی های مربوطه کارشناسان و با توجه به کارشناسی های صورت 
گرفته، این دانشجویان در رشته  تحصیلی مورد نظر مشغول به تحصیل می شوند.وی 
ادامه داد: کارشناسان ما موظفند اطلاعات جامعی از نمای کلی استان قم، تاریخ، 
فرهنگ و تمدن این استان با توجه به چند قومیتی بودن در اختیار دانشجویان غیر 
ایرانی دانشگاه قم قرار دهند. هاشمی زاده بیان کرد: طبق اسناد بالادستی و برنامه 
ششم توسعه مبنی بر این که باید هشت درصد دانشجویان غیر ایرانی در دانشگاه ها 
برنامه  به  با توجه  ایرانی دانشگاه قم  به تحصیل بپردازند، اداره دانشجویان غیر 

ریزی های سالانه توانسته است به این امر دست پیدا کند.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

خاطرات انقلاب با نصب یادمان شهدا 
زنده می شود

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: خاطرات 
بسیاری از جریان انقلاب در این خیابان چهارمردان وجود دارد که با نصب یادمان 
شهدای انقلاب این خاطرات زنده می شود. حسن مالکی نژاد با بیان اینکه یکی از 
مواردی که برای انسان ها ارزش ها را می توند تداعی کند، دیدن است، اظهار کرد: 
به صورت مثال اگر هر روز یک جمله ای را ببینیم می تواند روی رفتار و زندگی ما 
تاثیر بسیاری داشته باشد.وی به نصب یادمان شهدا در خیابان چهارمردان به همت 
شهرداری قم اشاره و تصریح کرد: با توجه به اینکه خیابان چهارمردان به پیاده راه 
تبدیل شده است و عبور رهگذران و زائران به صورت پیاده انجام می شود با دیدن 
یادمان شهدا، برایشان سوالی پیش می آید که این افراد چه کسانی هستند.رئیس 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: با توجه به اینکه 
خیابان چهارمردان به دلیل ویژگی های خاصی که در جریان پیروزی انقلاب داشته 
و نام انقلاب بر روی آن گذاشته شده است، تصمیم گرفته شد که یادمان شهدای 
شاخص انقلاب در این مسیر نصب شود.مالکی نژاد با تبیین دلایل جانمایی یادمان 
شهدا در این مسیر، عنوان کرد: با توجه به نزدیک بودن پیاده راه انقلاب به حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( و محل عبور و مرور زائران و شهروندان بسیاری از این مسیر 
که نقش موثری در پیروزی انقلاب داشته است، پیاده راه انقلاب به عنوان مسیری 
مناسب انتخاب و جانمایی شد.وی اضافه کرد: نصب یادمان شهدای انقلاب در این 
پیاده راه می تواند مرورگر تاریخ و خاطرات خیابان انقلاب باشد و موجب می شود که 

فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه بیش از پیش نمود پیدا کند.

رئیس نظام صنفی کشاورزی استان قم  مطرح کرد

ذرت کاران قم در انتظار دستگاه
 برداشت مکانیزه

رئیس نظام صنفی کشاورزی استان قم گفت :افزایش ۳۰ درصدی کشت ذرت، 
استان قم را با کمبود دستگاه برداشت مکانیزه ذرت )چاپر( مواجه کرده است.

پیمان عالمی با اشاره به اینکه کاشت محصول ذرت امسال از ۱۵۰۰ هکتار به 
۲۱۰۰ هکتار افزایش داشته است، گفت: با باز شدن سد غدیر ساوه و پر آب شدن 
قنات های جعفرآباد پیش بینی می شود بیش از ۸۵ هزار تن ذرت در استان قم 

برداشت شود . 

اجتماعی

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی با اشاره به این که نبود پیوست 
فرهنگی مناسب در امر توسعه شهر و استان قم، تغییرات نامطلوبی را رقم زده است، 
تصریح کرد: ما به دنبال رفع نگرانی مقام معظم رهبری از بابت وضعیت قم به خصوص 

از حیث شرایط فرهنگی هستیم. 
حجت الاسلام و المسلمین سعید روستا آزاد ،  ضمن گرامیداشت سالروز ورود بانوی 
کرامت به قم اظهار داشت: شهر مقدس قم از جهات مختلف چه به لحاظ تاریخی و 
چه تمدنی و علمی، چه از حیث این که محل زندگی و رشد اصحاب برجسته اهل بیت 
)ع( بوده و چه به لحاظ وجود مرقد نورانی و مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( و نیز 
چه از حیث مرکزیت حوزه علمیه و خاستگاه انقلاب که به تعبیر مقام معظم رهبری 
حوزه علمیه، مادر انقلاب و نظام است، دارای اهمیت، عظمت و قداست خاصی 

است.
وی افزود: از سویی از منظر بین المللی نیز این شهر، محل تربیت و آموزش نیروهای 
انسانی مختلفی است که از سراسر جهان در آن به تحصیل علوم و معارف اهل بیت)ع( 
می پردازند و بعد از مراجعت به کشورهای خود، منشأ تحولات بسیار شده و به نوعی 

علوم اسلامی را از قم به سرتاسر این کره خاکی منتشر می کنند.
تغییر محسوس در سبک زندگی برخی شهروندان قمی

این محقق و پژوهشگر حوزوی همچنین گفت: با این وجود در سال های اخیر، 
موضوعی که به شدت مورد توجه و ملموس بوده ناظر به تغییر سبک زندگی در این 
کلانشهر مذهبی است که نمود آن را انسان در توسعه فست فودها، رفتار و پوشش 
شهروندان، همچنین معماری خاص برخی خانه ها و مجتمع ها، چینش مغازه ها و 

تبلیغات تجاری و به خصوص نوع پوشش بانوان، مشاهده می کند.
وی افزود: همه ی این ها در واقع نشانه ها و علائمی از تغییر سبک زندگی برخی 
شهروندان و تغییر اولویت زندگی آن هاست، اما این که چرا این مساله اتفاق اُفتاده باید 
به ابعاد و زوایای گوناگون توجه کرد. با این حال به نظر می رسد بخشی از این ماجرا 
برمی گردد به این که در سال های اخیر به خاطر توسعه فیزیکی و کالبدی شهر قم، 

افرادی با انگیزه های مختلف اقتصادی و غیره در قم ساکن شده اند.
اکثریت مردم قم، مهاجر هستند

وی بیان داشت: در حال حاضر بر اساس آمار تنها حدود ۳۲ درصد ساکنان فعلی 
قم، متولد این شهر یا اصالتاً قمی هستند و اکثریت را افراد مهاجر تشکیل می دهد، 
با این تفاوت که در گذشته افراد بیشتر برای ادامه تحصیلات دینی و حوزوی به قم 
می آمدند ولی الان به خاطر هزینه های زندگی در قم و دسترسی آسان تر به تهران 
و مرکزیت کشور به این شهر می آیند و در آن سکنی می گزینند، چرا که به هر حال 

شرایط زندگی در قم به نسبت تهران و دیگر کلانشهرها به صرفه تر است، ضمن آن که 
اطراف قم شهرک های صنعتی و کارخانه های متعددی نیز فعال هستند.

حجت الاسلام و المسلمین روستاآزاد افزود: در کنار این مسایل، نبود پیوست 
های فرهنگی در امر ساخت و سازها و توسعه شهر و شهرک های صنعتی، باعث بروز 
مشکلاتی شده که متأسفانه آن طور که باید و شاید مدیریت شهری و فرهنگی در قم به 
این موضوع التفات نداشته اند که البته بخشی از این غفلت و کم توجهی نیز به خود 
ما برمی گردد که در حال حاضر برخی از مصادیق این قبیل مشکلات را در پردیسان و 

دیگر جاها به عینه می بینیم.
افزایش جمعیت بدون برنامه ریزی فرهنگی مطلوب

وی ابراز داشت: از سوی دیگر افزایش چشمگیر جمعیت قم در طول دهه های اخیر 
آن هم بدون پیوست فرهنگی مناسب در امر توسعه، زمینه ساز مشکلات متعددی 
شده است. اوایل پیروزی انقلاب اسلامی، شهر قم حدود ۲۰۰ هزار نفر جمعیت 
داشته و حال آن که در حال حاضر بیش از یک میلیون و دویست هزار نفر جمعیت را در 
خود جای داده و لذا جزو معدود شهرهای کشور است که در طول این چهار دهه پس 

از پیروزی انقلاب رشد جمعیتی بسیار بالایی داشته است.
معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم همچنین گفت: پس 
از دیدار سال گذشته با مقام معظم رهبری و تأکید ایشان بر لزوم رسیدگی به وضعیت 
قم به خصوص از منظر فرهنگی، در دفتر تبلیغات اسلامی کارگروه و کمیته خاصی 
به این منظور تشکیل شد و در سایه تعامل و همکاری با نهادهای حوزوی همچون 
مرکز مدیریت حوزه های علمیه، جامعه الزهرا)س( و حتی نهادها و سازمان های غیر 
حوزوی همچون استانداری، شهرداری، سپاه و بسیج، کمیته امداد و ... فعالیت ها و 
جلساتی را شروع کردیم تا نگرانی حضرت آقا در خصوص تغییر سبک زندگی و اولویت 

ها در قم را مرتفع سازیم.
تقویت فعالیت های فرهنگی با محوریت محلات قم

وی افزود: در همین راستا با همکاری نهادها و دستگاه های ذیربط، فعالیت های 
فرهنگی ویژه ای با رویکرد محله محوری را در قم شروع کردیم و کارهای خوبی با تمرکز 
حمایت از فعالان فرهنگی و اجتماعی سامان داده ایم، هر چند که به نسبت هجوم 

فرهنگی دشمن و این سیلی که به راه اُفتاده، این قبیل کارها ناچیز و اندک است.
حجت الاسلام و المسلمین روستاآزاد در گفتگو با خبرنگار خبرگزاری حوزههمچنین 
اظهار داشت: به اعتقاد بنده، در این خصوص باید همه نهاد ها و دستگاه ها عزم خود 
را جزم کنند و از سویی ما باید به دنبال احیای مسئولیت اجتماعی و حضور پررنگ 
مردم باشیم؛ یعنی همان طور که رهبر معظم انقلاب بارها فرمودند مردم و به خصوص 
متدینین به وظیفه تذکر لسانی خود چه در قبال مسئولان و چه در قبال دیگر مردم 

عمل کنند.
کاستی ها را قبول کرده و به دنبال حل مشکل باشیم

وی افزود: نکته حائز اهمیت دیگر به خصوص در روند توسعه فعالیت های فرهنگی 
این است که ما قبل از هر چیز باید کاستی ها و نواقص خود را قبول کرده و ثانیاً هم این 

که با عزم و اراده جدی به دنبال رفع آنها و حل مشکل باشیم.
و  رهبری  معظم  مقام  با  دیدار  از  پس  اسلامی  تبلیغات  دفتر  در  ما  گفت:  وی 
رهنمودهای ایشان، کمیته ویژه ای با بودجه و سازکار مشخص برای خود شهر قم 
تشکیل دادیم و اعتقاد داریم اگر همه نهادها و مجموعه ها با دغدغه و حمایت های 

مالی لازم ورود پیدا کنند در سایه همدلی و هم افزایی می توان تحولاتی را رقم زد.
از ظرفیت های قانونی به درستی استفاده کنیم

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم همچنین خاطرنشان 
کرد: مساله مهم دیگر این است که در برخی اتفاقات ناگوار فرهنگی که در قم رخ 
می دهد، ما شاهد این هستیم که اتفاقاً قوانین و ضوابطی در دستگاه های نظارتی و 
امنیتی وجود دارد که متاسفانه از این ظرفیت به درستی و در جای خود استفاده نمی 
شود و حال آن که اگر در کنار فعالیت های فرهنگی و بهره گیری از ظرفیت دلسوزان 
و متدینین، از این ظرفیت های قانونی نیز در مواقع لازم استفاده شود، قطعاً شاهد 

پیشرفت های خوبی در این باره خواهیم بود.

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی مطرح کرد

نبود پیوست فرهنگی درتوسعه قم عامل تغییرات نامطلوب

تصمیم سرنوشت ساز شهید مختار بند برای نبرد با تکفیری ها ؛

روایتی از زندگی شهیدی که لحظه شهادتش را می دانست
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وزیر راه و شهرسازی: 

تداوم کاهش نرخ ارز قیمت مسکن را 
کاهش می دهد 

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به کاهش قیمت ارز، گفت: تداوم کاهش نرخ ارز 
قیمت مسکن را کاهش خواهد داد

»محمد اسلامی« وزیر راه و شهرسازی، روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا با اشاره به کاهش چشمگیر قیمت ارز در بازار و تاثیر آن بر قیمت 
مسکن، افزود: ریزش نرخ ارز و طلا به طور طبیعی، کالا و خدمات و از جمله 

مسکن را متاثر می کند.
وی ادامه داد: اگرچه قیمت ها با رشد ارز و طلا افزایش می یابد، اما هنگامی 
که با کاهش قیمت ارز در بازار مواجه هستیم، بازگشت قیمت ها به راحتی ممکن 

نیست.
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: اکنون و با وجود کاهش چشمگیر قیمت ارز، 
بازار در برگشت قیمت ها از خود سرسختی نشان می دهد و چسبندگی دارند که 

باید برای حل این مشکل، مداخله شود.
اسلامی کاهش قیمت مسکن را در شرایط فعلی، انتظاری بجا، مورد تایید و 
کاملا  درست اعلام کرد و گفت: تداوم کاهش قیمت ارز قیمت مسکن را کاهش 

خواهد داد.
لازم ذکر است :قیمت دلار در روزهای اخیر کاهش چشم گیری داشته و از 
حدود ۳۱ هزار تومان تا کانال ۲۲ هزار تومانی نیز افت کرد. به نظر کارشناسان، 
اگرچه قیمت ارز نوسان دارد و امکان دارد، دوباره اندکی بالا برود، اما چشم انداز 

حرکت آن، نزولی است.
متوسط قیمت مسکن در تهران برای مهر ماه امسال بر اساس اعلام بانک 
مرکزی، ۲۶ میلیون و ۷۲۰ هزار تومان در هر متر مربع بود. این شاخص در 
مقایسه با ماه گذشته )شهریور ۹۹( رشد ۱۰ و نسبت به ماه مشابه سال قبل )مهر 

ماه ۹۸( رشد ۱۱۰.۱ درصدی داشته است.
تعداد معاملات مسکن نیز در مهر ماه امسال ۸۶۵۶ فقره بود که نسبت به ماه 
گذشته که ۸۴۶۳ فقره بود، رشد ۲.۳ درصدی و نسبت به ماه مشابه سال گذشته 
)مهر ماه ۹۸( که ۳۴۰۱ فقره معامله ثبت شده بود، افزایش ۱۵۴.۵ درصدی را 

نشان می دهد.
بر اساس این گزارش بیشترین تعداد واحدهای معامله شده در تهران به تفکیک 
عمر بنا به واحدهای تا ۵ سال ساخت با سهم ۳۷ درصد از کل معاملات مسکن 
مهر ماه اختصاص داشت. واحدهای ۱۶ تا ۲۰ سال ساخت با ۱۹ درصد کل 

معاملات در رتبه بعدی قرار داشتند.

سخنگوی گمرک اعلام کرد:

ترخیص ۵ میلیون تن کالای اساسی و 
ضروری تا دو هفته آینده

سخنگوی گمرک ایران گفت: به شرط هماهنگی تمام دستگاه های مربوطه 
در دو هفته آینده پنج میلیون تن کالای اساسی و ضروری غیراساسی ترخیص 

می شود.
در هفته های گذشته موضوع ترخیص کالا برای تامین مواد اولیه تولیدکنندگان 
و رفع نیازهای مصرف کنندگان صدر فعالیت ها و دستورات دولت قرار گرفت تا 
به سرعت مواد غذایی که به دلایل مختلف در گمرک باقی مانده است با تعیین 

شرایطی ویژه و صدور مجوزهای لازم وارد کشور شوند.
بر همین اساس در مهرماه، معاون اول رییس جمهوری بازدیدی از گمرک 
هرمزگان داشت تا دستورات مناسب با شرایط فعلی برای خروج کالاها را صادر 
دولت،  اقتصادی  در جلسه ستاد  نیز  رییس جمهوری  دیگر  از سوی  و  کند 
ترخیص کالاها را در دستور کار نهادهای مختلف از جمله بانک مرکزی، وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، گمرک و وزارت جهاد کشاورزی قرار داد.
 بر همین اساس گمرک جمهوری اسلامی از روز شنبه )۱۷ آبان ماه( اعلام 
کرد صاحبان کالا می توانند به ترخیص کالاهای باقی مانده در گمرکات کشور 

اقدام کنند.
در همین راستا، »سید روح اله لطیفی« سخنگوی گمرک ایران در گفت و گویی 
اظهار داشت: اگر همه دستگاه های مربوطه هماهنگی لازم برای ترخیص کالا 
را داشته باشند طی دو هفته آینده ۵۰ تا ۷۰ درصد معادل چهار تا پنج میلیون 
تن کالای اساسی و ضروری غیر اساسی از اقلام باقی مانده در گمرکات کشور به 

صاحبان کالا تحویل داده می شود.
وی همچنین در خصوص شایعاتی مبنی بر تاثیر انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا بر ترخیص کالا از گمرک، تاکید کرد: تسریع و تسهیل روند ترخیص کالا از 

مدت ها پیش در دستور کار دولت و گمرک قرار داشت.
سخنگوی گمرک افزود: در روز میلاد پیامبر اکرم نیز مقام معظم رهبری در 
بیاناتی بر این موضوع تاکید کردند و با وجود همزمانی اجرایی شدن دستورات 
ترخیص کالا برای تامین نیازهای عمومی با اعلام نتایج انتخابات آمریکا، هیچ 
ارتباط میان آنها وجود ندارد و این اوضاع سیاست خارجی تاثیری بر سرعت 

بخشیدن ترخیص کالاها نداشته است.

دبیر شورای هماهنگی بانکهای دولتی:

ارائه خدمات بانکی تعطیلی ندارد
دهی  خدمات  براینکه  تاکید  با  دولتی  بانک های  هماهنگی  شورای  دبیر 
بانک ها تعطیلی ندارد، گفت: همانطور که بانک ها در تعطیلات رسمی چون 
عید نوروز خدمات خود را به مردم ارائه می دهند، در صورت تعطیلی به جهت 
جهش ویروس کرونا هم دستورالعمل تعطیلی خود را بر سایت بار گذاری و باجه 
کشیک مشخص می کنند.   علیرضا قیطاسی درباره فعالیت بانک ها در صورت 
تعطیلی تهران، اظهار کرد: بانک های دولتی تابع مقررات دولت هستند و با وجود 
تعطیلات در ایام عید نوروز همچنان فعالیت خود را انجام می دهند. آن ها باجه 
کشیک دارند و خدمات بانکی را به مردم ارائه می دهند و تعطیلی صد در صدی 

برای بانک ها اتفاق نمی افتد. 

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تحولات اخیر بازار ارز گفت: دست بانک 
مرکزی برای مدیریت بازار بسیط تر خواهد شد.

عبدالناصر همتی در گفتگویی به تحولات بازار ارز اشاره و تاکید کرد که بازار ارز به 
سمت نرخ تعادلی حرکت خواهد کرد.

متن مصاحبه رئیس کل بانک مرکزی را در ادامه می خوانید:
آقای دکتر تحولات اخیر در بازار ارز را چگونه ارزیابی می کنید؟

من در مصاحبه ای در روز ۲۳ مهرماه امسال اعلام کردم، فشار حداکثری در 
روزهای پایانی خود است و بر این نکته پافشاری کردم که ریسک بازار ارز بسیار 
بالاست و از مردم خواستم که به بازار وارد نشوند. الان پس از سه هفته شاهد 
کاهش چشمگیر نرخ در بازار هستیم. نرخ ارز متأثر از ریسک های غیراقتصادی 
به میزان زیادی از سطح تعادلی خود خارج شده بود و برای من مشخص بود که 
با چشم انداز رفع موانع، اثر متغیرهای غیراقتصادی بر قیمت ارز، تقلیل یافته و 
نرخ مبتنی بر عوامل پایه ای اقتصاد خواهد شد. بانک مرکزی اجازه خواهد داد تا 
انتظارات مثبتی که اکنون وجود دارد و موجب خلق روند نزولی شده است، کاملًا 
تخلیه شود. در عین حال که معتقدیم با کاهش ریسک های برونزا و تعیین نرخ ارز 
بر مبنای متغیرهای اقتصادی، دست بانک مرکزی برای مدیریت بازار بسیط تر 

خواهد شد و در نتیجه ثبات بازار بیش از گذشته نمود پیدا خواهد کرد.
در چند روز اخیر اخباری مبنی بر تغییر نرخ سود نیز در رسانه ها منتشر 
شده است. البته برخی از خبرها به افزایش و برخی به کاهش این نرخ اشاره 

داشته اند. آیا بانک مرکزی تصمیم تازه ای در این خصوص گرفته است؟
همین که این اخبار متناقض است نشان دهنده شایعه بودن آنهاست. واقعیت 
آن است، بانک مرکزی با تغییر چارچوب سیاستگذاری پولی خود بر آن شد تا با 
تعریف کریدور نرخ که کف آن نرخ سپرده گذاری سیستم بانکی نزد بانک مرکزی 
و سقف آن نرخ اعتبارگیری بانک ها از بانک مرکزی است، نرخ سود بین بانکی 
را در این کریدور قرار دهد و با اثرگذاری بر این نرخ، سیاست پولی خود را تنظیم 
کند. ما اکنون در بانک مرکزی با رصد مداوم تورم، تحولات بازارهای دارایی و 
دیگر متغیرهای کلان اقتصادی، نسبت به تعیین نرخ های کریدور و نرخ هدف 
که در درون کریدور تعیین می شود و نرخ بهره بین بانکی را به سمت آن سوق 
می دهیم، تصمیم گیری می کنیم و تأکید می کنم در حال حاضر با وجود تعادل 
در ریسک های مثبت و منفی اقتصاد ملی، تصمیمی برای تغییر در نرخ ها نداریم.
البته فراموش نکنیم که سیاست پولی ذاتاً برای افق کوتاه مدت و برای تعدیل 
چرخه های تجاری به کار می رود و بانک مرکزی باید به شکل واکنش سریع عمل 

کند و نشان دهد که می تواند بخوبی و به فوریت ریسک ها را شناسایی و نسبت به 
آنها پاسخ دهد. از این رو، نباید از بانک مرکزی انتظار داشت که همیشه در را روی 
یک پاشنه بچرخاند و اتفاقاً هر چه واکنش های سیاستگذار به ریسک ها بیشتر 

باشد، نشان دهنده کارآمدی آن است.
نکته دیگری که باید بدان اشاره کنم، آن است که با تعریف چارچوب جدید 
سیاستگذاری پولی، بانک مرکزی عملیات بازار باز را برای جهت دهی نرخ بین 
بانکی به سمت نرخ هدف آغاز کرد. این ابزار دهه ها در بانک های مرکزی دنیا 
وجود داشته که در دوره اینجانب در بانک مرکزی ایران عملیاتی شد. در هفته های 
اخیر نیز بانک مرکزی توافق بازخرید را برای تزریق مدت دار نقدینگی مورد نیاز بازار 
بین بانکی معرفی کرده است. این قرارداد تازه موجب انعطاف پذیری بیشتر برای 
مدیریت نقدینگی، نرخ سود و همچنین سیگنال دهی به بازار نسبت به موضع 

سیاست پولی می شود.
مسأله دیگری که در بانک های مرکزی دنیا وجود دارد شفافیت در 
انجام داده  این راستا چه اقدامی  بانک مرکزی در  سیاستگذاری است، 

است؟
در چارچوب جدید سیاست پولی، بانک مرکزی شفافیت را سرلوحه کار خود 
قرار داده است. کلیه اقدامات مربوط به سیاست پولی و عملیات بازار باز به سرعت 
از طریق اطلاعیه هایی در وبسایت بانک مرکزی منتشر می شود و به اطلاع مردم 
رسانده می شود. از سوی دیگر ما تمام تلاش خود را می کنیم تا یک سیاست 
ارتباطی مستحکم را با مردم و عاملان بازار داشته باشیم و موضع سیاستی خود را 

به شکل سریع و شفاف در اختیار مخاطبان بگذاریم.
روند تورم را در ماه های آتی چگونه ارزیابی می کنید؟

واقعیت آن است که امسال شوک های متعددی به اقتصاد کلان وارد شد مانند 
کرونا، کاهش صادرات نفتی، جهش انتظارات تورمی که این عوامل باعث شد تا 
روند تورم صعودی شود. اما با وجود کاهش ریسک ها در محیط بین الملل و انتظار 
ثبات در بازارهای دارایی، پیش بینی می شود که در ماه های آتی شاخص های 
قیمتی نیز به تبع آن وضعیت باثبات تری داشته باشند و فشارهای تورمی که مردم 

عزیز ما در این ماه ها متحمل شدند، تقلیل یابد.

رئیس کل بانک مرکزی :

بازار ارز به سمت نرخ تعادلی حرکت خواهد کرد 

تصرفات  قم  دو  منطقه  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  اختلاف  حل  هیأت 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱۹۶ شماره  رأی   -۱
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۲۵مربوط به مسیح اله حیدری فرزند احمد درقسمتی 
به مساحت  بنا شده  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث  از سه دانگ مشاع 
۱۰۹/۴۴مترمربع پلاک ۲۱۶۹/۲۲۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از صدری افشاری ثبت در دفتر ۳۸۲ 

صفحه ۱۹۹)م الف۸۰۹۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱۹۹ شماره  رأی   -۲
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۲۶ مربوط به حمید حیدری فرزند احمد درقسمتی ازسه 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۹/۴۴ 
مترمربع پلاک ۲۱۶۹/۲۲۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از صدری افشاری ثبت در دفتر ۳۸۲ صفحه ۱۹۹)م 

الف۸۰۹۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۹۴۹ شماره  رأی   -۳

۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۵۶۲ مربوط به صفت اله عالمی رضوانی فرزند هدایت در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۶مترمربع 
پلاک شماره ۱ فرعی از ۲۱۶۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مالکیت متقاضی طی سند رسمی ثبت دفتر ۶۳ صفحه ۱۲۴)م الف۸۰۹۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۱۴۰ شماره  رأی   -۴
درقسمتی  قربانعلی  فرزند  گنجی  مجید  به  مربوط   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۱۳
پلاک  مساحت ۶۶مترمربع  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از 
۱۸۹۸/۱/۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 
مجید گنجی نسبت به ۳۳ متر و مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از قربانعلی 

گنجی نسبت به ۳۳متر)م الف۸۰۹۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۷۸۶ شماره  رأی   -۵
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۰۴ مربوط به عباس پناهی فتح فرزند علی اکبر درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۱۰۰مترمربع پلاک ۲۳۰۳ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت 

مشاعی ثبت در دفتر ۶۹۶صفحه ۹۰)م الف ۸۰۹۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۰۱۳ شماره  رأی   -۶

از  قسمتی  در  عباس  فرزند  کمک  فرزانه  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۳۷
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۹ مترمربع پلاک شماره 
۶۹ فرعی از ۱۹۴۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از محمد وردی ملتزمی ثبت دفتر ۷۴ صفحه ۴۴۹)م الف 

)۸۰۹۸
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/08/20 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/09/05
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

    هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۱۸۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۴۱ مربوط به جواد قربانی 
فرزند داود در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۵۱ مترمربع پلاک باقیمانده ۱۰۴۵۶ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۳۱۳۲۷ مورخ ۱۳۹۵/۰۸/۰۳ دفترخانه 

۱۵قم)م الف ۸۰۸۹(
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۱۸۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۴۲ مربوط به معصومه 
مترمربع  مساحت ششدانگ ۵۱  به  باب ساختمان  یک  از ششدانگ  مشاع  دانگ  در سه  محمد  فرزند  مقدم  احمدرضا 
پلاک باقیمانده ۱۰۴۵۶اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۳۱۳۲۷ مورخ 

۱۳۹۵/۰۸/۰۳ دفترخانه ۱۵قم)م الف ۸۰۹۰(
به احمد  پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۳۲ مربوط  به   ۳- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۵۷۰ مربوط 
فتوحی منش فرزند علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۱۳مترمربع پلاک شماره ۱۰۲۹۵ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۰۴ صفحه ۸۲ به موجب سند قطعی به شماره 

۸۱۶۶۴ مورخ ۱۳۸۰/۰۸/۱۹ دفترخانه ۵ قم )م الف۸۰۹۵(
۴-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۰۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۰۵ مربوط به رجبعلی 
نجفی کونله فرد فرزند شعبانعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۸/۳۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۴۲ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۳۹۲۵۷ مورخ ۱۳۹۸/۰۶/۰۴ دفترخانه ۴۲قم)م 

الف۸۰۹۶(
۵-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۷۸۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۳۶ مربوط به جواد راستی 
فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۶۸/۴۴مترمربع پلاک شماره ۴۵ و ۱۱۳۹۵/۴۴ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۶۹ صفحات ۲۹۰ و ۲۹۳ از پلاک 
۱۱۳۹۵/۴۴ اصلی نسبت به ۳۴۹/۹۷ مترمربع و دفتر ۳۶۹ صفحه ۲۹۹ و ۳۰۲ از پلاک۱۱۳۹۵/۴۵ اصلی نسبت به ۱۸/۴۷ 

مترمربع)م الف۸۰۹۹(

پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۳۳ مربوط به حسین  به  ۶-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۷۸۲ مربوط 
راستی فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۱۹مترمربع پلاک شماره ۴۵ و ۱۱۳۹۵/۴۴ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۶۹ صفحات ۲۹۶ از پلاک ۱۱۳۹۵/۴۴ 
اصلی نسبت به ۱۳۴/۹۰ مترمربع و دفتر ۳۶۹ صفحه ۳۰۵ از پلاک ۱۱۳۹۵/۴۵ اصلی نسبت به ۲۸۴/۱۰ مترمربع )م 

الف۸۱۰۰(
۷-رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۶۲۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۳۳ مربوط به جواد راستی 
فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۷۴/۸۷ مترمربع پلاک شماره ۴۵ و ۱۱۳۹۵/۴۴ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۶۹ صفحات ۲۹۰ و ۲۹۳ از پلاک 
۱۱۳۹۵/۴۴ اصلی نسبت به ۳۵۳/۱۷ مترمربع و دفتر ۳۶۹ صفحه ۲۹۹ و ۳۰۲ از پلاک ۱۱۳۹۵/۴۵ اصلی نسبت به 

۱۲۱/۷۰ مترمربع )م الف۸۱۰۱(
۸- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۶۲۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۳۵ مربوط به جواد راستی 
فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۷۴/۸۷مترمربع پلاک شماره ۴۵ و ۱۱۳۹۵/۴۴ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره دفتر ۳۶۹ صفحات ۲۹۰ و ۲۹۳ و دفتر ۳۶۹ صفحه 

۲۹۹ و ۳۰۲ )م الف۸۱۰۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/08/20
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/09/05
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی تغییراتآگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
آگهی تغییرات شرکت فرا پترو پلیمر مهام سهامی خاص به شماره ثبت 

۱۵۹۴۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۷۸۹۶۰۶۶ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره 
مورخ ۲۸/۰۷/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان مهدی محمدی نیا 
به شماره ملی ۰۳۸۴۶۲۴۲۴۳ به سمت رئیس هیئت مدیره ، محمود راستی 
به شماره ملی ۰۳۸۲۰۸۳۳۰۱ به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره و 
خانم پروین جعفرپناهی به شماره ملی ۰۳۸۴۶۹۲۳۲۱ به سمت نائب رئیس 
هیئت مدیره انتخاب شدند.کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل 
چک، سفته، بروات، قراردادهاو عقوداسلامی با امضاء مدیرعامل و رئیس 
هیئت مدیره هر یک به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اداره کل 
ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

)۱۰۴۰۹۸۸(
---------------------------------------------

آگهی تغییرات   
آگهی تغییرات شرکت فرا پترو پلیمر مهام سهامی خاص به شماره ثبت 
مجمع  صورتجلسه  استناد  به  ملی ۱۴۰۰۷۸۹۶۰۶۶  شناسه  و   ۱۵۹۴۶
عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۲۸/۰۷/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد : ۱ - آقایان محمدجواد ترابی نژاد به شماره ملی ۰۳۸۱۶۳۲۲۱۰ به 
عنوان بازرس اصلی، لطف اله احمدآبادی به شماره ملی ۰۵۸۹۹۰۹۸۲۷ 
به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. ۲- آقایان 
مهدی محمدی نیا به شماره ملی ۰۳۸۴۶۲۴۲۴۳ ، محمود راستی به شماره 
ملی ۰۳۸۲۰۸۳۳۰۱ و پروین جعفرپناهی به شماره ملی ۰۳۸۴۶۹۲۳۲۱ 
بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. اداره کل 
ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )۱۰۴۰۹۹۳(

نماینده اسبق ایران در اوپک گفت:ما شرکا و مشتریان 
به دلیل  تنها  و  ما نفت بخرند  از  مایلند  سنتی داریم که 
تحریم ها و فشار یک جانبه امریکا از این مهم چشم پوشی 
کرده اند. درنتیجه اگر تحریم ها لغو شوند فروش نفت ایران 

خیلی سریع چند برابر خواهد شد.
 از مهم ترین ابزارهای تحریمی ایالات متحده علیه ایران 
ایجاد محدودیت در راه فروش منابع نفتی است. به این 
ترتیب کاخ سفید درآمدهای ارزی کشور را محدود می کند 
و از این طریق از ارزش پول ملی می کاهد و تورم را با شدتی 
بیشتر به اقتصاد ایران تحمیل می کنند. حالا با شکستی 
که دونالد ترامپ  به نظر می رسد در انتخابات ایالات متحده 
است.  تغییر  آستانه  در  امریکا  جمهوری  رییس  خورده، 
بایدن در برنامه انتخاباتی خود وعده داده بود به برجام باز 
می گردد اما مسائلی دیگر را هم به شکل دیپلماتیک به 
مذاکره خواهد گذاشت. با این همه معاون اسبق وزارت 
نفت معتقد است شرکتهای امریکایی با اعمال تحریمهای 
ترامپ توانستند پس از چند سال غیبت در بازارهای جهانی 
بخشی از سهم ایران از بازار را به دست آورند و اکنون هم به 

سود آنها نیست که خیلی سریع ایران به بازار بازگردد.
سید محمد علی خطیبی، معاون اسبق وزارت نفت، در 
رابطه با وضعیت فروش نفت ایران بعد از انتخابات ایالات 
متحده به خبرآنلاین گفت: هنوز نتایج انتخابات امریکا به 
شکل رسمی مشخص نشده است. با این حال اظهارات 
فعلی کاندیداها نشان می دهد که بحثهای حقوقی احتمالا 

بالا بگیرد. درگذشته سابقه داشته که برنده انتخابات بعد از 
دعوای حقوقی به عنوان بازنده معرفی شد. به همین دلیل 

من فکر می کنم هنوز باید صبر کرد.
او افزود: حال اگر فرض کنیم بایدن پیروز انتخابات شده 
است. با این فرض هم اگر به گفته های جو بایدن توجه 
کنیم، مشخص می شود معجزه ای رخ نخواهد داد و ایالات 
متحده به ناگهان همه تحریم ها را لغو نخواهد کرد. بایدن 
تاکید کرده به برجام بازمی گردد اما این بازگشت با مذاکره 
بود.  خواهد  بشر  حقوق  و  منطقه ای  موشکی،  برنامه  بر 
به همین دلیل کنار گذاشتن بلافاصله تحریم ها محتمل 

نیست.
سفیر اسبق ایران در اوپک با اشاره به وضعیت بازار نفت 
بازار جهانی نفت  از تقاضا در  با شیوع کرونا  تاکید کرد: 
کاسته شد. این امر سبب شد تا چندماه پیش اوپک بعلاوه 
اوپک پلاس و حتی تولیدکنندگان امریکایی به کاهش ۱۵ 
تا ۲۰ میلیون بشکه ای نفت تن دهند. به همین دلیل فعلا 
حداقل شرکت های تولیدکننده نفت امریکا هیچ تمایلی به 

بازگشت ایران به بازار نفت ندارند.
ماجرای  به  سیاسی  نگاه  این  کرد:  تصریح  خطیبی 
تحریم هاست. در نگاه اقتصادی هم باید توجه داشت امریکا 
تا چند سال پیش صادرکننده نفت نبود و به تازگی وارد بازار 
جهانی شدند. برخی معتقدند خروج امریکا از برجام برای 
فتح بازار ایران از سوی شرکتهای امریکایی بود و غالب سهم 
ایران را هم این شرکتها از آن خود کردند. بنابراین از زاویه 

اقتصادی هم شرکتهای امریکایی تمایل چندانی به ورود 
ایران به بازار ندارند.

وی ادامه داد: به باور من اگر بنا باشد اتفاقاتی رخ دهد هم 
به سرعت این مهم عملی نخواهد شد. یک مسیر مذاکره 
و کشمکش سیاسی وجود خواهد داشت و بعد از آن و در 
شکل تدریجی احتمالا بازگشت ایران به بازار به مراتب بیش 

از تصمیمات سرعتی خواهد بود.
معاون اسبق وزیر نفت گفت: البته شخصا آرزو دارم هرچه 
زودتر تحریم ها در تمام حوزه ها از فروش نفت تا مراودات 
بانکی کنار گذاشته شوند ولی حداقل نمی توان برای کوتاه 
مدت خوش بین بود. آنها در شرایط دشوار فعلی اقتصاد 
جهان بعید است از سهم خود در بازار چشم پوشی کنند و 

اجازه دهند به سرعت ما به بازارهای جهانی بازگردیم.
این کارشناس حوزه نفتی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه به فرض امریکا تحریم ها را لغو کند، آیا کشوری که 
دو بار در هفت سال دچار تحریم شده، به سرعت می تواند 
بازارها را فتح کند، گفت: البته اگر تحریم ها لغو شوند ما 
خیلی سریع فروش نفت بیشتری نسبت به امروز را تجربه 
خواهیم کرد. به هر حال ما شرکا و مشتریان سنتی داریم 
که مایلند از ما نفت بخرند و تنها به دلیل تحریم ها و فشار 
یک جانبه امریکا از این مهم چشم پوشی کرده اند. درنتیجه 
اگر تحریم ها لغو شوند فروش نفت ما خیلی سریع چند برابر 

خواهد شد.
او افزود: با این حال رسیدن فروش نفت ایران به روزانه سه 

میلیون بشکه در کوتاه مدت ناممکن است زیرا الان شرایط 
تقاضا در بازار جهانی بسیار شکننده است. با آغاز فصل 
پاییز دوباره موج جدیدی از کرونا آغاز شده که این امر هم در 

ایران و هم در کشورهای غربی قابل مشاهده است.
وی تصریح کرد:  بازگشت به شرایط سابق در وضعیت 
فعلی کار دشواری است. به ویژه آنکه بخواهیم به قیمت 
رسمی نفت بفروشیم. زیرا با قیمت شکنی در بازار حتما 
اتفاقاتی خواهد افتاد ولی ایران هیچ گاه به جنگ قیمتی 
و ارزان فروشی تن نداده بود و اکنون هم به نظر نمی رسد به 
آن تن دهد. خطیبی تاکید کرد: به باور من اگر ایران بخواهد 
سهم خود را از بازار داشته باشد حداقل باید تا سال آینده 
صبر کند. گرچه باید توجه داشت این مهم با بازگشت ایالات 
متحده به برجام عملی خواهد شد. آنطور که بایدن گفته 
این بازگشت با مذاکرات جدید و در موضوعات جدید عملی 
خواهد شد. به بیان دیگر رسیدن به روزهایی که بتوان به 
راحتی نفت فروخت نیازمند گذشتن زمان و پتانسیل کافی 

و وقوع اتفاقات به این سو است.
خطیبی گفت: البته نباید فراموش کنیم دمکراتها استاد 
و  می آموزند  آنها  از  جمهوری خواهان  و  هستند  تحریم 
سخت ترین تحریم های امریکا در دوره دمکراتها اعمال شده 
است. البته من مذاکره و دیپلماسی را نفی نمی کنم اما نباید 
اقتصاد و مردم ایران را شرطی کرد و برای رسیدن به توسعه 
باید بیشتر بر ساز و کار داخلی خود تمرکز کنیم و از همه 

ابزارها از جمله دیپلماسی برای پیش برد امور بهره جست.

نماینده اسبق ایران در اوپک:

ایران چگونه می تواند بازار نفت خود را احیا کند؟
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مهاجم تیم المپیک دونتسک اوکراین گفت: اگر به رنکنیگ لیگ های معتبر 
دنیا دقت کنید لیگ اوکراین در رده هشتم و یا نهم قرار دارد و بازی کردن در آن 

اصلا راحت نیست.
شهاب زاهدی مهاجم تیم فوتبال المپیک دونتسک در این فصل از مسابقات 
لیگ اوکراین با زدن 5 گل، دادن 2 پاس گل و گرفتن 2 پنالتی برای تیمش یکی 

از بازیکنان تاثیرگذار لیگ این کشور بوده و تا اینجا در صدر جدول گلزنان لیگ 
این کشور قرار دارد.

زاهدی در خصوص آخرین شرایط تیمش اظهار داشت:با توجه به اینکه در این 
هفته همه تیم های ملی بازی دارند مسابقات لیگ یک هفته تعطیل است اما 
ما در جام حذفی بازی داریم.خوشبختانه شرایط تیم ما خوب است و همه چیز 

خوب پیش رفته است.
وی در خصوص اینکه عملکرد خودش را چطور ارزیابی می کند گفت:اوضاع و 
احوال من از این بهتر نمی شود. چه از نظر فوتبالی و چه از نظر زندگی شخصی 
همه چیز تا به اینجا خوب پیش رفته است.در لیگ امسال خیلی بهتر از سال 
قبل نتیجه گرفتیم، چون استخوانبندی تیم و کادر فنی حفظ شده است. 
این موضوع به من هم خیلی کمک کرده و باعث شده تا عملکردم بهتر شود.

خوشبختانه امسال با لیگ آشنا شدم و بهتر از فصل گذشته کار کرده ام.

مهاجم تیم فوتبال المپیک دونتسک تاکید کرد: پارسال در لیگ 6 گل زدم، 2 
پاس گل دادم و 2 پنالتی برای تیم گرفتم. امسال هم تا به اینجا ٩ بازی کردم 5 
گل زده ام، 2 پاس گل دادم و 2 پنالتی هم برای تیمم گرفته ام.در مجموع امسال 

شرایط خیلی بهتر پیش رفته و خوشبختانه وضعیتم خیلی خوب است
زاهدی در خصوص اینکه سطح لیگ اوکراین چگونه است عنوان کرد:لیگ 
اوکراین را اگر با لیگ ایران مقایسه کنیم خیلی فیزیکی و تاکتیکی تر از لیگ ایران 
است. اگر شما به رنکنیگ لیگ های معتبر دنیا هم دقت کنید لیگ اوکراین در 
رده هشتم و یا نهم قرار دارد. این لیگ از نظر رتبه حتی از لیگ هلند، دانمارک، 

سوئد و ... هم بالاتر است و بازی کردن در آن اصلا راحت نیست.
وی در خصوص اینکه وضعیت قراردادش با باشگاه اوکراینی چگونه است 
گفت: من تا آخر فصل با این تیم قرارداد دارم البته دوباره از من خواسته اند تا 

یک سال دیگر قراردادم را تمدید کنم.

شهاب زاهدی:
آقای گل فعلی اوکراین هستم،انتظار دارم به تیم ملی دعوت شوم

 مربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: نمی توان به برگزاری دیدار دوستانه تیم ملی 
ایراد گرفت اما برگزاری اردوی تیم ملی در شرایطی که این تیم تا یکسال آینده 
مسابقه ای ندارد، حیاتی نبود. »حمید مطهری« روز دوشنبه در گفت و گویی در 
خصوص دیدار پرسپولیس مقابل سایپا در هفته نخست لیگ برتر که با تساوی بدون 
گل همراه بود، اظهار داشت: در کادر فنی تیم پرسپولیس و در رأس آن »یحیی 

گل محمدی« آدم هایی نیستیم که اهل بهانه باشیم و همیشه اعتقاد داریم که باید 
با یک کار تیمی، رو به جلو حرکت کرد. البته بعد از صعود پرسپولیس به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا اتفاقاتی افتاد که نمی خواهم در آنها ریز شوم. درباره بازی با سایپا باید 
بگویم که با توجه به اینکه اولین بازی ما در لیگ برتر بود این بازی از کیفیت فنی 

خوبی برخوردار شد؛ هرچند که زمین بازی کیفیت نداشت.

مربی تیم پرسپولیس تصریح کرد: این مساله سبب شده بود تا گردش توپ برای 
بازیکنان سخت شود اما با شرایط ناهمواری زمین، فوتبال خوبی انجام دادیم که از 
موقعیت های خوب استفاده نکردیم. شاید بتوان گفت که در این بخش، تمرکز ما 
کمی پایین بود اما از عملکرد خوب دروازه بان حریف هم نباید غافل شد. در مجموع 

بازی خوبی را شاهد بودیم و امیدوارم که بازی به بازی بهتر شویم.
وی درباره اینکه در فضای مجازی و برخی از رسانه ها از نبود »عیسی آل کثیر« 
و جای خالی او صحبت به میان آمده و این موضوع را باعث کم شدن قدرت خط 
حمله پرسپولیس می دانند اظهار داشت: عیسی واقعا بازیکن توانمندی است و اگر 
توانمند نبود او را جذب نمی کردیم. دیدید که در لیگ قهرمانان آسیا که سطح بسیار 
بالایی داشت این بازیکن توانایی هایش را نشان داد اما اینکه بگوییم عیسی نیست 
و پرسپولیس لطمه خورده حرف درستی نیست. با این حرف به تیم ضربه می زنیم. 

مگر »مهدی عبدی« کم برای تیم زحمت کشیده است؟
مطهری افزود: عبدی در لیگ قهرمانان آسیا گل زد اما در لیگ برتر نباید با از 
دست دادن یک موقعیت یک بازیکن را قضاوت کرد. »وحید امیری« هم عملکرد 
خیلی خوبی در خط حمله دارد اما باید بیشتر از این تقویت شویم چون در فینال 
لیگ قهرمانان آسیا حضور داریم. این انتقادها را قبول ندارم چرا که به دنبال پر 
کردن لیست نیستیم بلکه قصد داریم بازیکنی به ما اضافه شود که در حد نام و اندازه 
پرسپولیس باشد.  باید بر اساس نیاز  بازیکن بگیریم اما از هواداران می خواهم که به 
کادر فنی اعتماد کنند.  نباید فقط دنبال یارگیری باشیم بلکه باید بازیکنی جذب 
شود که بتواند در این موقعیت به پرسپولیس کمک کند. وی در خصوص تعطیلی 
لیگ برتر به دلیل اردوی تیم ملی گفت: بازی های فیفادی است و نمی توان به بازی 
تیم ملی ایراد گرفت اما فکر می کنم تیم ملی تا یکسال آینده بازی ندارد و به نظرم این 
تعطیلی حیاتی نبود. با این همه به اردوی تیم ملی و برنامه های آن احترام می گذاریم 
هرچند که نظر شخصی من این است که مخالف تعطیلی هستم چرا که اگر لیگ 
برتر سر موقع برگزار شود هم کیفیت بازیکنان بالا می رود و لیگ جذاب تری داریم و 

هم تیم ملی با کیفیت تری خواهیم داشت.

بازیکنی در حد و نام پرسپولیس باید به تیم اضافه شود؛

مربی پرسپولیس: اردوی تیم ملی حیاتی نبود
سرمربی تیم ملی بوکس ایران:  

»روزبهانی« باید تمام وقت در خدمت
 تیم ملی باشد

و  باتجربه  بوکسور  روزبهانی«  »احسان  گفت:  ایران،  بوکس  ملی  تیم  سرمربی 
ارزشمندی است اما باید تمام وقت در مرحله جدید اردوی تیم ملی حاضر باشد و در 

غیر اینصورت نمی توانیم او را در تیم ملی داشته باشیم.
»علیرضا استکی« در خصوص حضور در اردوی کیش، اظهار داشت: یکی از 
بهترین اردوهایی بود که تا حالا داشتیم و حتی با اردوهای خارجی برابری می کرد. 

فقط یک حریف خارجی کم داشتیم.
وی افزود: همچنین نخستین اردویی بود که در تمامی اوزان نفر داشتیم و بوکسورها 
پس از چند ماه، تمرینات پرفشاری را پشت سرگذاشتند. البته دانیال شه بخش و 

شاهین موسوی پیش از این نیز در اردو شرکت کرده و شرایط آنها متفاوت بود.
سرمربی تیم ملی با بیان اینکه در اردوی کیش به خواسته  خود رسیده است، 
توضیح داد: کارهایی که خواستیم انجام شد. ۶ نفر جدیدی که در تمرین بودند 
به غیر از »امید احمدی صفا« که در اردوهای پیشین نیز به نوعی حریف تمرینی 

شه بخش بود، تلاش زیادی انجام دادند.
استکی با تاکید براینکه نفرات حاضر در اردوی کیش بوکسورهای فیکس نخواهد 
بود، گفت:  به غیر از شه بخش و موسوی که المپیکی شده اند؛ دیگر نفرات حاضر در 
اردوی کیش فیکس نیستند. در اردوهای بعدی نفرات جدید ورود خواهند کرد و دو 

مرحله انتخابی خواهیم داشت تا برترین های اوزان را مشخص کنیم.
وی با بیان اینکه در وزن ۹۱ و سنگین وزن دست کادر فنی تاحدودی خالی است، 
ادامه داد: امیدوارم با آمدن نفرات جدید به اردو شرایط بهتر شود اما باید پذیرفت که 
در این دو وزن از استانداردهای بین المللی فاصله داریم و تلاش می کنیم تا این خلاء 
از بین برود. سرمربی تیم ملی در مورد شرایط »احسان روزبهانی«، توضیح داد: او به 
اردوی کیش دعوت شد که به دلیل مبتلا شدن به کرونا غایب بود. او بوکسور باتجربه 
و باارزشی است اما باید در مرحله جدید اردو به طور کامل در تمرینات صبح و عصر 
در خدمت تیم ملی باشد. اگر اینگونه باشد در خدمت او هستیم وگرنه فرد جدیدی 
را جایگزین خواهیم کرد. استکی گفت: روزبهانی سال ها در تیم ملی بوده و می دانم 
در باشگاه خود فعالیت مستمری دارد و اصلا نمی خواهیم به او آسیبی وارد شود، اما 
تیم ملی جایگاه و ارزش خودش را دارد و امیدوارم بتواند به طور کامل در خدمت تیم 
ملی باشد. در وزن او نفراتی چون طوفان شریفی، محمد عزیزی، و محمد شوریان 

را داریم که می توانند در کنار روزبهانی برای حضور در انتخابی المپیک آماده شوند.
وی در ادامه اعلام کرد که اردوی بعدی تیم ملی اگر اتفاق خاصی رخ ندهد از ۲۳ 

آبان ماه آغاز می شود.

سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم :

هدف ما قهرمانی است 
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم گفت: شیمیدر در این شرایط اقتصادی با 

حضور در بسکتبال ایران و حمایت از این رشته کار بسیار بزرگی می کند.
هنریک  حضور  با  که  تیم  این  پیراهن  از  رونمایی  آیین  در  هاشمی  مصطفی 
درغوکاسیان مدیرعامل باشگاه برگزار شد، در سخنانی اظهار کرد: آمدن بخش 
خصوصی با این اوضاع اقتصادی به ورزش واقعا سخت و بسیار کار بزرگی است و از 

این بابت از مدیریت شیمیدر قدردانی می کنیم.
وی در ادامه به حمایت مسوولان قم از تیم شیمیدر اشاره و عنوان کرد: از اینکه 
رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم بدون تشریفات و شخصا در تمرینات 
تیم حضور یافت واقعا شگفت زده شدم زیرا در سال های زیاد مربیگری ندیده بودم 
که مدیر کل یک استان اینگونه علاقمند و حامی تیم شهر خود باشد. سرمربی تیم 
بسکتبال شیمیدر قم در ادامه به حمایت های هیات بسکتبال قم اشاره و عنوان کرد: 
از مرتضی سخایی رئیس هیات بسکتبال قم که هماهنگی  بسیار خوبی با شیمیدر 
دارم هم تشکر می کنم، همچنین از جامعه اداری ، سیاسی و دیگر مسوولان قم که 
مطمئنا حمایت های آنها انگیزه زیادی به تیم می دهد. وی اضافه کرد: یک بخش 
از موفقیت در مسابقات در داخل زمین رقم می خورد و بخش دیگر در خارج از زمین 
که همان حمایت مسوولان از تیم است و در قم این وجود دارد. هاشمی در ادامه از 
بازیکنان تیمش قدردانی کرد و گفت: از بازیکنان شیمیدر که ۵۰ روز فشار تمرینات 
را تحمل کردند تشکر می کنم، برای رسیدن به هدف باید تلاش کرد و سختی کشید، 
هدف ما بردن و قهرمانی است هر چند برد و باخت جزو ورزش است، ولی مهم تلاش 

شما است که نتیجه را رقم می زند. 
برتر  لیگ  در  فصل جدید مسابقات  قم  بسکتبال شیمیدر  تیم  گفتنی است: 
بسکتبال باشگاه های کشور در گروه دوم مقدماتی با رقبای خود پیکار می کند،  در 
حالی که طبق برنامه دو بازی روزهای نوزدهم و بیستم آبان ماه در سالن آزادی تهران 

برابر تیم نیروی زمینی و آینده سازان تهران انجام می دهد.

مدیرعامل باشگاه تراکتور:

دست کاری در قرارداد مظاهری و شکاری 
را تایید و تکذیب نمی کنم!

 مدیرعامل باشگاه تراکتور گفت: دست کاری قرارداد رضا شکاری و رشید مظاهری 
را تایید و تکذیب نمی کنم!

محمد علیپور در پاسخ به این سئوال که آیا ادعای مظاهری و شکاری را تایید و 
تکذیب می کند؟ گفت: تایید و تکذیب این موضوع باید در کمیته تعیین وضعیت 
متاسفانه  نشدم.  چیزی  متوجه  دیدم  شکاری  قرارداد  در  که  آنچه  شود!  انجام 
بخصوص بازیکنان جوان مورد مشاوره های غیر اخلاقی قرار می گیرند و اینکه اگر 

مثلًا قراردادتان را فسخ کنید شرایط خوبی برایتان ایجاد می شود.
وی ادامه داد: این دو بازیکن شکایتی داشتند و ما هم متقابلًا توضیحات را به کمیته 
تعیین وضعیت می دهیم. قطعاً این کمیته مشخص می کنند موضوع به چه شکلی 
بوده است. مدیرعامل باشگاه تراکتور در خصوص خط خوردگی ها و دست کاری در 
قراردادها گفت: هر قراردادی ممکن است تغییرات و قلم خوردگی هایی داشته باشد. 
هر قلم خوردگی دلیل بر دست بردن در قرارداد و جعل نیست بلکه ممکن است متاثر 
از توافق های بعدی و شفاهی طرفین بوده است. شاید در شرایط امروزی یکی از 

طرفین به قلم خوردگی ایراد گرفته است که من به این حوزه ورود نمی کنم.
علیپور که با برنامه »چاپ اول« شبکه خبر گفتگو می کرد، افزود: در زمان قرارداد 
مظاهری بنده در باشگاه نبودم و نمی توانم خیلی نظر روشنی بدهم اما آنچه در 
داخل باشگاه مطرح است این است که مظاهری در جریان همه چیز بوده است و این 
مسائل از طریق واتس اپ و تلگرام برایش ارسال شده است. کمیته تعیین وضعیت با 

احضار آدم ها و شنیدن توضیحات بهتر می تواند ورود کند.

 مربی پورتو:

 »طارمی« گل مهمی برای ما به ثمر رساند
 مربی تیم فوتبال پورتو، گفت: تعویض »مهدی طارمی« بسیار موثر بود چرا که او 

توانست گل مهمی برای ما بزند.
به گزارش ایرنا و به نقل از سایت پرتغالی آبولا،  یکشنبه شب از هفته هفتم لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های پرتغال، پورتو مدافع عنوان قهرمانی در ورزشگاه »دراگائو« 
با حساب سه بر یک مقابل پورتیموننز به برتری دست یافت.   »مهدی طارمی« 
مهاجم تیم ملی ایران در دقیقه ۳۰ وارد میدان شد و توانست با پروازی بلند و ضربه 
سر تماشایی گل دوم پورتو را به ثمر رساند. »ویتور برونو«  مربی تیم پورتو در غیاب 
»سرجیو کنسسیائو« سرمربی این تیم در نشست خبری پس از بازی، اظهار داشت: 
در نیمه اول خوب نبودیم اما توانستیم با عملکرد خوبمان در نیمه دوم بازی را به نفع 

خود تمام کنیم. 
وی افزود: پیروزی در این دیدار بسیار با اهمیت بود و می توانستیم گل های بیشتری 
نیز به ثمر برسانیم. مربی تیم فوتبال پورتو در خصوص تعویض »مهدی طارمی« در 
نیمه اول، اظهار داشت: نیاز به مهاجمی داشتیم تا روزنه های تیم حریف را باز کرده 
و حفظ توپ خوبی داشته باشد. این تعویض موثر بود و شاهد گل مهمی از طارمی 

بودیم.

کارشناس فوتبال گفت: واقعاً اسکوچیچ چگونه حامد لک را به تیم 
ملی دعوت نکرد و د رخشش او را در آسیا ندید؟

 مرتضی فنونی زاده در مورد فهرست جدید تیم ملی فوتبال که برای 
بازی دوستانه به بوسنی و هرزگوین اعلام شده اظهار داشت: یکی 
از مزیت های اسکوچیچ  نسبت به کی روش این است که او در تمام 
بازی های لیگ برتر در ورزشگاه حضور دارد و مسابقات را از نزدیک 
تماشا می کند. گاهی حتی به همراه هاشمیان و دستیارانش به ورزشگاه 

می آید و مسابقات را زیر نظر می گیرد. 
وی افزود: با این حال یک نکته برایم عجیب است اینکه چگونه دراگان 
اسکوچیچ درخشش حامد لک در لیگ قهرمانان آسیا را ندید و او را به 
تیم ملی دعوت نکرد. به نظر من حامد لک نسبت به امیر عابدزاده اولویت دارد. او در لیگ خودمان بازی می کند. رشید 
مظاهری هم دروازه بان خوبی است اما نمی دانم چطور لک به تیم ملی دعوت نشده است. به نظر من برخی می خواهند 

شیطنت کنند تا تعداد بازیکنان ملی پوش پرسپولیس زیاد نشود.
فنونی زاده گفت: حامد لک در اولین بازی لیگ برتر دو موقعیت خوب گلزنی را از سایپا گرفت البته در آن بازی 
پرسپولیس باید ۱۰ گل می زد. ضمن اینکه این بازیکن در لیگ قهرمانان آسیا یکی بهترین دروازه بان غرب آسیا شد 
پس چگونه می توان او را ندید و به تیم ملی دعوت نکرد. وی در مورد سایر بازیکنان دعوت شده تیم ملی اظهار داشت: 
من ۷۰درصد فهرست اسکوچیچ  را تأیید می کنم. برخی از نفراتی که دعوت شده اند برای اولین بار حضور در تیم ملی 
را تجربه می کنند شاید به آنها بازی نرسد اما قطعاً حضور در یک بازی بین المللی برای شان خیلی خوب است و آنها را 
صاحب تجربه می کند. این کارشناس فوتبال ادامه داد: نفراتی چون شجاعی و دژاگه هم باید از تیم ملی کنار بروند و به 
همین دلیل هم اسکوچیچ آنها را دعوت نکرده است همانطور که چند سال پیش این دو بازیکن جای نفرات دیگر را در 

تیم ملی گرفتند اکنون جای خود را به جوان ترها بدهند.
فنونی زاده با اشاره به سوابق حضورش در تیم ملی گفت: من از سال ۱۳۶۴ تا ۷۱ عضو تیم ملی بودم، هشت سال برای 
تیم ملی بازی کردم اما پس از آن یک خداحافظی خشک و خالی به ما نگفتند و بازی خداحافظی برایم برگزار نکردند. 
اگر برای پنجعلی و پیوس بازی خداحافظی انجام شد به خاطر این بود که آنها سلاطین تیم ملی بودند. پس بهتر است 

شجاعی و دژاگه هم منتظر بازی خداحافظی نباشند و از تیم ملی کنار بروند تیم ملی ارثیه پدری هیچکس نیست.

 یکشنبه شب گذشته لیست نهایی داوران بین المللی ایران ارسال شد 
که نام فغانی در آن وجود نداشت.

بی شک یکی از عجیب ترین خبرهای سال فوتبال، خبر خط خوردن 
علیرضا فغانی پرافتخارین داور تاریخ ایران ا از لیست داوران بین المللی 
بود. حدود یکسالی است که او به استرالیا سفر کرده اما از نظر منتقدان 
این سفر و جداییش از ایران نمی تواند دلیلی برای حذفش باشد چراکه 
همین حالا خیلی از بازیکنانی فوتبال که در کشور ثالثی به دنیا آمده 
اند و بزرگ شده اند، در تیمی بازی می کنند که متعلق به سرزمین 
مادری شان است. مهم برای مربیان این است که آن بازیکنان می توانند 
گره از کارشان باز کنند؛ همانطور که اشکان دژاگه یا رضا قوچان نژاد و 

فریدون زندی و سامان قدوس به تیم ملی ملحق شدند و افتخارآفرینی کردند. از حدود یکسال قبل و پس از جدایی فغانی 
همواره این شایعه وجود داشت که او از لیست داوران بین المللی خط می خورد. فدراسیون فوتبال اما هیچگاه به صورت 
شفاف در این باره توضیح نداد. دو سه هفته قبل بود که خبر رسید فغانی در لیست هست و این مسئله با استقبال رسانه 
ها و هواداران فوتبال روبرو شد اما روز یکشنبه، خبری دقیقا عکس این به دست رسانه ها رسید؛ اینکه فغانی در لیست 
ارسالی ایران هیچ جایی ندارد! کمیته داوران امروز به هیچ وجه در این زمینه پاسخگو نبوده و تمام مسئولان آن، تلفن های 
خود را به روی رسانه ها بسته اند. در عین حال آنها به بعضی از پیشکسوتان داوری اطلاعاتی را می دهند که فقط یک کد 
اصلی دارد؛ خروج از فشار خط زدن فغانی و انحراف افکار عمومی به سمت و سوی دیگر! ماحصل گفت و گوی خبرآنلاین 

با کارشناسان داوری این بود که هر یک اطلاعاتی از کمیته داوران گرفته اند که در واقع نتیجه ای جز این ندارد.
با این وجود امروز اکثر کارشناسان داوری به حمایت فغانی پرداختند و خط خوردن او را یک اشتباه بزرگ خواندند. علی 
خسروی در این باره می گوید: »دستی دستی سهمیه خودمان را به کشورهایی مثل عربستان و امارات دادیم. فغانی 
افتخار داوری ایران است و نباید با سهمیه خودمان چنین کاری می کردیم.« محمد فنایی دیگر کارشناس داوری هم در 
این باره به می گوید: »به نظرم ایران باید از اسم فغانی و اعتبار در جام جهانی استفاده می کرد. من معتقدم خط خوردن 
او کارشناسی نشده. فغانی اگرچه از ایران رفته ولی خودش را یک ایرانی می داند. او اگر به جام جهانی می رفت با پرچم 
ایران و به اسم ایران بود. واقعا حیف است.« اکثر کارشناسان جملاتی شبیه به فنایی و خسروی می گویند. کمیته داوران 

اما فعلا روی نام این داور مطرح خط قرمز کشیده و نکته اینجاست دیگر فرصتی برای تغییر لیست ندارد!

فنونی زاده:  اسکوچیچ چطور لک را دعوت نکرد؟

شجاعی و دژاگه باید از تیم ملی کنار بروند
حمایت پیشکسوتان از پرافتخارترین داور تاریخ ایران؛

خودزنی کمیته داوران با حذف علیرضا فغانی

به اساسنامه  با اشاره   رئیس پیشین فدراسیون فوتبال 
نداشت  لزومی  شاید  گفت:  فدراسیون،  این  پیشنهادی 
بعضی از نفرات جدید به اعضای مجمع اضافه شوند و حق 

رای داشته باشند.
پیشنهادی  اساسنامه  انتشار  درباره  کفاشیان  علی 
فدراسیون فوتبال و طرح آن برای مجمع بعدی فدراسیون 
که روز هشتم آذر برگزار می شود، گفت: در اساسنامه جدید، 
انتخابات  در  می توانند  خیلی ها  و  است  شده  بازتر  فضا 
ریاست شرکت کنند. تعداد اعضای مجمع هم بیشتر از قبل 
شده است. در صورت تایید اساسنامه در مجمع، انتخابات 

برگزار می شود.
وی در خصوص زمان دقیق برگزاری انتخابات فدراسیون 
فوتبال خاطرنشان کرد: تاکید فیفا این است که انتخابات 
قبل از سال جدید میلادی برگزار شود ولی ممکن است این 
انتخابات به سال ۲۰۲۱ موکول شود. تلاش این است که تا 

اسفندماه انتخابات را برگزار کنیم.
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال تصریح کرد: من در 
اضافه  شاید  نداشتم.  حضور  اساسنامه  اصلاح  جلسات 
شدن بعضی از اعضای به مجمع لزومی نداشت اما در کل 
مشکلی نیست. بخش های اضافه شده افرادی هستند که 
در فوتبال فعالیت می کنند. اضافه شدن این افراد پیشنهاد 
خود فدراسیون فوتبال و فیفا هم آن را قبول کرده است. قبلًا 

تعداد اعضای فوتبال ساحلی و فوتسال اینقدر زیاد نبود.
جدید  ترکیب  »با  که  سئوال  این  به  پاسخ  در  کفاشیان 

کننده  تعیین  بیشتر  انتخابات  در  بخش  کدام  مجمع، 
است؟« گفت: به نظرم هنوز هم هیات های استانی تعیین 
کننده هستند و غالب رای را دارند چون اکثر باشگاه ها هم 
در استان ها هستند و بین هیات ها و استان ها هماهنگی 
وجود دارد؛ البته به جز تهران که باشگاه ها مستقل هستند.

»آیا فکر می کنید دولت و مجلس با تعریف جدید فدراسیون 
فوتبال یعنی موسسه مستقل، غیر انتفاعی، غیر دولتی و 
دارای شخصیت حقوقی موافقت کنند؟« رئیس پیشین 
فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سئوال تاکید کرد: این 

را فیفا پیش بینی کرده است. فیفا اعلام کرده انتخابات 
فدراسیون فوتبال فعلًا با همان تعریف قبل انجام شود و 
فدراسیون تا یک سال بعد از برگزاری انتخابات فرصت دارد 

مصوبه مجلس و دولت را در این تعریف بگیرد.
کفاشیان ادامه داد: قبلًا تعریف فدراسیون فوتبال یک 
نهاد غیر دولتی و مستقل بود که مصوبه مجلس و دولت را 
نداشت. بعدها فهمیدیم که اگر این مصوبه نباشد اساسنامه 

اجرایی نیست. برای همین به مشکل خوردیم.
وی درباره اینکه مخالفت مجلس و دولت با تعریف جدید 

فدراسیون فوتبال چه تبعاتی خواهد داشت گفت: به هر 
حال باید این تعریف را تصویب کنند چون فیفا در همان 
به فدراسیون داده است،  برای گرفتن مصوبه  مهلتی که 
پیگیری می کند. علاوه بر این ممکن است گزارش هایی هم 
از داخل برای فیفا ارسال شود که منجر به تعلیق فوتبالمان 

شود.
رخ  تغییرات  از  کلی اش  ارزیابی  خصوص  در  کفاشیان 
داده در اساسنامه اظهار کرد: مشکلی ندارد. خیلی ها قبلًا 
گلایه می کردند که نمی توانیم به خاطر شرایط اساسنامه، در 

انتخابات شرکت کنیم. الان فضا بازتر شده است.
وی در پاسخ به این سئوال که آیا برنامه ای برای شرکت در 
انتخابات فدراسیون فوتبال دارید؟ تصریح کرد: فعلًا خیر. 
باتوجه به شرایط کنونی تصمیمی برای شرکت در انتخابات 

ندارم.
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در خصوص وضعیت 
بازنشسته ها و امکان شرکت آنها در انتخابات فدراسیون هم 
گفت: شرایط سنی در اساسنامه جدید برداشته شده است 
ولی بحث بازنشسته ها به دولتی بودن فدراسیون بستگی 
دارد. در حال حاضر بازنشسته ها نمی توانند برای ریاست 
ثبت نام کنند چون قرار است انتخابات با همان تعریف قبلی 
برگزار شود.  نهاد »غیر دولتی مستقل«  یعنی  فدراسیون 
بعد از آنکه مصوبه جدید از مجلس و دولت گرفته شد و با 
تعریف جدید، بازنشسته ها مشکلی برای شرکت در انتخابات 

نخواهند داشت.

کفاشیان:بعضی تغییرات لزومی نداشت

بازنشسته ها نمی توانند رئیس شوند
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فرار قالیباف از تله جبهه پایداری؟ 

 مصائب آقای رئیس مجلس

رفتار چندماهه قالیباف در کرسی ریاست مجلس حکایت از آن دارد که آقای 
رئیس در میانه همراه شدن با پایداری ها و پشت کردن به آنها مانده است.

از مجلس نهم وزن چهره های تندرو و خصوصا جبهه پایداری در بین اصولگرایان 
سنگین تر شد، گرچه ۴ سال دور از بهارستان ماندند و مجلس در اختیار اصلاح 
طلبان و اصولگرایانی میانه رو بود اما مجلس یازدهم باردیگر محفل جمع شدن 
این طیف از اصولگرایان شد. حضوری که به لطف ائتلاف لحظه آخری قالیباف با 
پایداری ها رقم خورد و تا امروز هم ادامه یافته است. موضوعی که می تواند آینده 

سیاسی قالیباف را رقم بزند.  
سهم پایداری از مجلس

با رسیدن به دروازه های بهارستان و با داغ شدن بحث انتخابات هیات رئیسه 
و تعیین رئیس مجلس، رقابت برای تقسیم سهم ها شروع شد. پایه های صندلی 
ریاست قالیباف متزلزل شده بود حالا باید بازی انتخابات اینجا هم تکرار می شد 
برای همین سهم نائب رئیس اول به امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو شورای 
مرکزی این جبهه رسید احمد امیرآبادی دبیر هیات رئیسه مجلس هم کاندیدای 
پایداری ها از قم بود. موسوی لارگانی و حاجی دلیگانی نیز از دبیران نزدیک به 
جبهه پایداری هستند. علیرضا سلیمی که بر کرسی ناظران مجلس تکیه زد نیز در 
طیف فکری پایداری ها تعریف می شود. هرچند پنج کرسی هیات رئیسه به دست 

پایداری ها افتاد اما اینجا هم نقطه پایان ماجرا نبود.
انتخابات هیات رئیسه کمیسیون ها که از راه رسید پایداری ها پرتعداد وارد 
سهم»مرتضی  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  ریاست  که  شدند؛آنچنان  رقابت 
آقاتهرانی«دبیرکل جبهه پایداری شد و ریاست کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی نیز در دستان »مجتبی ذوالنوری« از نمایندگان نزدیک به پایداری قرار 
گرفت. نمایندگان نزدیک به جبهه پایداری ریاست کمیسیون اصل نود مجلس را 

بدست آوردند تا وزن خود را در مجلس یازدهم نشان دهند.
مصائب میانه روی 

آغاز شد. مجلس جدید  تیرماه  از  به عنوان رئیس مجلس  قالیباف  مصائب 
اصولگرایان میزبان وزیر امور خارجه شد تا اولین برخوردش با دولت حسن روحانی 
را نشان دهد. هرچند قالیباف به عنوان میزبان اصلی در صدر مجلس نشسته 
بود، اما سور و سات ضیافت را تندورها فراهم کردند. ظریف در میان دشنام ها و 
حملات سخت اعضای جبهه پایداری نا امیدانه نیم نگاهی به صدرنشین مجلس 
داشت، اما قالیباف تنها به چند تذکر بسنده کرد. برخورد با وزیر امور خارجه 
صدای بسیاری را درآورد و نقدها به مجلس از سوی معتدلین اصولگرا شدت 
گرفت. موضوع آن قدر بالا گرفت که رهبر معظم انقلاب در بخشی از توصیه ها به 
نمایندگان با اشاره به حضور وزرا در مجلس تاکید کردند:حضور وزرا در یک ماه اول 
آغاز به کار مجلس و ارائه گزارش از شرایط کشور،کار بسیار خوبی بود اما نباید به 
وزرا توهین و یا تهمتی زده شود. پس از آن هم طرح سوال و حتی استیضاح رئیس 
جمهور از سوی نمایندگان جبهه پایداری کلید زده شد تا قالیباف را در موقعیتی نا 
خواسته قرار دهند. هرچند این مساله هم با توصیه رهبری بی نتیجه ماند؛ اما در 

هر دو مورد قالیباف نتوانست نقش پر رنگی را ایفا کند.
فرار از تله پایداری

رفتار چندماهه قالیباف در کرسی ریاست مجلس حکایت از آن دارد که آقای 
رئیس در میانه همراه شدن با پایداری ها و پشت کردن به آنها مانده است. از یک 
سو قالیباف اگر عزم جدی برای ماندن در پارلمان داشته باشد به صندلی کمتر 
از ریاست راضی نخواهد بود،تضمین کرسی ریاست هم همراه بودن این طیف از 
اصولگرایان با اوست.خاصه آنکه نوع ریاستش دراین چند ماه با انتقاداتی از درون 
و برون پارلمان هم روبرو بوده و جایگاه را برای او متزلزل کرده است. در چنین 
شرایطی قالیباف مجبور است پایداری ها را دور و بر خود نگه دارد تا در بزنگاه 
ها رأی آنها را پشت سر خود ببینید. سوی دیگر ماجرا اما خیز برداشتن قالیباف 
به سمت پاستور است.او اگر بخواهد زمزمه های این روزها درباره کاندیداتوری 
درانتخابات ۱۴۰۰ را تبدیل به واقعیت کند نیاز دارد خود را یک اصولگرای معتدل 
و میانه رو نشان دهد نه یک چهره تند از جنس پایداری ها.چه آنکه او در این مسیر 
نیاز به همراهی دیگر طیف های اصولگراست، طیف هایی که برخی حتی سر 
سازگاری با پایداری ها ندارند. در چنین شرایطی قالیباف اگر خود را در مجلس 
همراه و همگام فرزندان سیاسی آیت الله مصباح نشان دهد دهد بدون شک 
اعتماد طیف اعتدالی و عقلای اصولگرای بیرون پارلمان را از دست خواهد داد. به 
نظر می رسد قالیباف این روزها نه تنها نمی تواند سرمست جایگاه ریاست مجلس 
باشد که حتی در تله ای گیر افتاده است که برای فرار کردن از آن برایش کم هزینه 

نخواهد بود.

سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه ارکان کلان نظام درباره سیاست 
خارجی تصمیم گیری می کنند گفت: خطرناکترین اتفاق این است که نگاه 
داخلی و جناحی به سیاست خارجی داشته باشیم. بگذاریم مسیر طبیعی و 

منطقی تصمیم گیری جلو برود.
»سعید خطیب زاده« صبح روز -دوشنبه - در نشست خبری هفتگی با اصحاب 
رسانه که به شکل مجازی برگزار شد، از سفر محمد جواد ظریف به پاکستان خبر 
داد و گفت: وزیر امور خارجه فردا به دعوت همتای پاکستانی خود در صدر یک 

هیات سیاسی و اقتصادی برای سفری دو روزه به اسلام آباد می روند.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: وزیر امور خارجه در این سفر با مقامات این 
کشور از جمله همتای خود، نخست وزیر و فرمانده ارتش پاکستان دیدار و رایزنی 

می کند.
وی با اشاره به سفر روزهای اخیر ظریف به آمریکای لاتین گفت:  وزیر امور خارجه 
در سفر به آمریکای لاتین به سه کشور این منطقه سفر کردند که الان در حال 

برگشت از این سفر هستند.
به گفته خطیب زاده، وزیر امور خارجه ۱۸ آبان در مراسم تحلیف رئیس جمهور 
بولیوی حضور داشتند و با وزیر خارجه شیلی دیدار حضوری و با وزیر خارجه 
نیکاراگوئه به صورت تلفنی رایزنی کردند. علاوه بر این وزیر امور خارجه به کوبا و 

ونزوئلا هم سفر کرده و با مقامات این کشور نیز دیدار کرد.  
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه ادامه داد: طی 
روزهای گذشته نشست سه جانبه ایران، روسیه و هند در موضوع افغانستان در 
مسکو برگزار شد. ضمن اینکه سفر نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل در مورد 

افغانستان در تهران داشتیم.
 مباحث انتخاباتی در آمریکا مبنای قضات و تصمیم گیری ما نیست 

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره اظهارات یکی از مشاوران بایدن و شرط 
گذاری برای ایران خاطرنشان کرد: در مورد انتخابات آمریکا در این چند روز صحبت 
شده است. اینکه کدام مشاور ایشان چه گفته برای ما ملاک نیست. ما اینها را شرط 

نمی دانیم. مباحث انتخاباتی هم مبنای قضاوت نیست.  
وی ادامه داد: آنچه ایران اعلام کرده این است که برجام ماحصل گفت وگوهای 
طولانی مدت میان ایران و پنج عضو دائم شورای امنیت و آلمان بوده است. یک 
برنامه جامع اقدام مشترک است که توسط قطعنامه سازمان ملل متحد الزام آور 

شده است.  
خطیب زاده با بیان اینکه این حرف ها نشان از ساده اندیشی است که می توان 
این توافق امضا شده را باز کرد، ابراز داشت:  ایران بارها اعلام کرده برجام مربوط به 
گذشته است و قابل باز شدن نیست. آمریکا ناقض قطعنامه ۲۲۳۱ بوده و از برجام 
خارج شده و خسارت های زیادی به ملت ایران زده است. بنابراین ایران در جایگاه 

خواهان است و آمریکا باید پاسخ دهد.  
وی درباره پیام انتخابات آمریکا هم بیان کرد: پیام در واشنگتن صادر شده و 
دنیا واکنش نشان داده است. دولتی در آمریکا نرم های بین المللی را از بین برده و 

گردنکشی کرد که در گردن کشی خود بسیار بی پرده بود.
 پیام انتخابات  آمریکا به کشورهای منطقه 

به گفته این دیپلمات ارشد، انتخابات آمریکا پیام بزرگی برای منطقه دارد و 
همانطور که وزیر خارجه گفته قمار برای خرید امنیت از روان پریشانی که جز پول 
و سلاح نمی اندیشند، نتیجه ای جز گذاشتن تخم مرغ در سبد غیرقابل اطمینان 
نیست. برخی از کشورهای همسایه همچنان به فکر خرید امنیت و وفاداری 

هستند و به لابی گری در کشورهای دیگر توجه می کنند.  
و  کرده  دراز  همسایه  کشورهای  به  دوستی  دست  ایران  افزود:  زاده  خطیب 
کشورهایی که خود را منزوی کرده اند برگشته و آرامش خود را در ترتیبات امنیتی 

منطقه ای پیدا کنند.  
وی با بیان اینکه در سیاست خارجی ایران روابط تهران و واشنگتن فصل قابل 
توجهی است، عنوان کرد: دولت ترامپ در چند سال گذشته مسیر غلطی رفته 
است و فشار حداکثری به شکست حداکثری رسیده و مقاومت حداکثری کف 
مقاومت ایران بوده و ایران بعد از ترور سردار سلیمانی به عکس العمل های ضروری 

روی آورد و به این سیاست پاسخ داد.  
 زبان احترام و عزتمداری هنوز جواب می دهد

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه زبان احترام و عزتمداری هنوز جواب 
می دهد، یادآور شد: هنوز هم وقت هست دولت آمریکا از سیاست شکست خورده 

خود و از این میراث که علیه ملت ایران و منطقه به جای می گذارد، فاصله بگیرد.
 وی در عین حال گفت: سه تغییر است که تا روی ندهد، اتفاقی نمی افتد؛ تغییر 
در اندیشه و نظر؛ تغییر در کلام و گفتار و نوع صحبت با ملت ایران و جهان و جبران 

رفتارهای غلط گذشته.
بگذاریم مسیر طبیعی و منطقی تصمیم گیری جلو برود

خطیب زاده با تاکید بر اینکه الان زود است که بگوییم در آینده چه رخ خواهد 
داد، بیان کرد: همانطور که تحولات این چند هفته و دو سال گذشته نشان داده 
است، تنها باید به داخل متکی باشیم، راه حل ها در داخل کشور است و بگذاریم 
مسیر طبیعی و منطقی تصمیم گیری جلو برود. خطرناکترین چیز آن است که 
نگاه داخلی و جناحی به سیاست خارجی داشته باشیم. ارکان کلان نظام درباره 

سیاست خارجی تصمیم گیری می کنند.  
 تماسی با تیم بایدن نداشتیم

وی در پاسخ به این سوال آیا تماسی قبل یا بعد از پیروزی بایدن در انتخابات از 
سوی تیم آمریکایی داشته است، گفت: خیر؛ اساسا ما با کسی خارج از مسائل 
کاملا مرتبط با برجام در ارتباط نخواهیم بود به ویژه آنکه هنوز دولتی بر سرکار 
نیامده است. باید در واشنگتن بر سرکار بیاید و بعد از تشکیل دولت تصمیم گیری 
خواهیم کرد. باید ببینیم اقدامات آمریکا به چه سمتی می رود. این اقدامات مهم 

هستند و نه حرف ها، تحلیل ها و گمانه زنی ها.  
موضوعات مهمی در دستور کار سفر ظریف است

وی درباره سفر ظریف به پاکستان خاطرنشان کرد: وزیر امور خارجه برخلاف 
سفر به آمریکای لاتین که با یک هیات کوچک انجام داد، در راس یک هیات 
سیاسی و اقتصادی به پاکستان می رود که ابعاد سیاسی، اقتصادی و امنیتی دارد. 
ایران و پاکستان روابط ممتازی دارند و همواره رایزنی ها در سطوح عالی انجام شده 

است. در این سفر هم موضوعات بسیار مهمی در دستور کار دو کشور قرار دارد.
خبرنگاری پرسید آیا ایران امیدواری است که بعد از رفتن ترامپ تغییراتی در نوع 
تعاملات با همسایگان ایجاد شود؟ که رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای 
وزارت امور خارجه پاسخ داد: ایران سیاست ادامه دار و کاملا شناخته شده  ای از 
ابتدا شده  داشته و آن سیاست حسن همسایگی است. سیاست ایران با رفتن یا 

آمدن کسی تغییر نمی کند.
 نیازمند سازوکار بومی برای امنیت منطقه هستیم

وی افزود: رفتن توهمی به نام امنیت ترامپ شاید، یکی، دو پایتخت معدود 
همسایه را به این عقلانیت برساند که نمی توانند همواره پول بدهند، لابی کنند تا 

امنیت بخرند و مردم یمن را بکشند.
به گفته خطیب زاده، پیام روشن ایران به آنهاست که ما هفت سال پیش در این 
دولت و سال ها قبل گفتیم پابرجاست. امیدواریم به این عقلانیت برسند که ما 
نیازمند سازوکار بومی در منطقه هستیم. ایران همواره آمادگی و مسئولیت دارد 
به عنوان کشور چند هزار ساله در منطقه به همسایگان کمک کنیم که به این 

واقعیت ها برسند.
وی درباره آخرین وضعیت پرونده اسدالله اسدی دیپلمات بازداشت شده در 
بلژیک هم ابراز داشت: این اتفاق را نقض کامل کنوانسیون های بین المللی و بدعت 
بسیار خطرناک می دانیم که بانیان آن خودشان قربانی این بدعت خواهند شد و 
اصول شناخته شده در نظام بین الملل باید رعایت شود. یکسری جریان سازی ها با 

اتهامات واهی صورت گرفته است و کاملا قابل پیش بینی بوده است.
تمام مسببان ترور سردار سلیمانی؛در فهرست تعقیب ایران

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره تصمیم مجلس عراق برای بررسی ترور سردار 
شهید سلیمانی با توجه به پایان یافتن مصونیت ریاست جمهوری ترامپ بیان کرد: 
مصونیت ریاست جمهوری برای مسببان و آمران قائل نیستیم. مسببان و آمران 

همواره در لیست تعقیب ما قرار داشته، دارند و خواهند داشت.
خطیب زاده با بیان اینکه قوه قضاییه در حال تکمیل پرونده های قضایی است، 
یادآور شد: آنها باید در پیشگاه عدالت جواب داده و پاسخگوی ترور باشند. در این 
راستا همکاری های بسیار نزدیکی با بخش های مختلف عراق داشتیم و دولت عراق 

مسئول پاسخگویی است.
 وی یادآورشد: این یک پرونده مفتوح است و ابعاد مختلف آشکار و غیرآشکار دارد 

و در صدر پیگیری های ایران بوده و تا رسیدن به نتیجه این پیگیری ها ادامه دارد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: ایران به شدت و قاطعیت این موضوع 
را پیگیری و از مجاری مختلف پیام های  ما منتقل شده است و امیدواریم مسیر 
عقلانیت را انتخاب کرده و تحت تاثیر نیروهای ضد آرامش در روابط بین الملل قرار 

نگیرند.
از هر ابتکاری برای حل بحران قره باغ استقبال می کنیم

این دیپلمات ارشد در پاسخ به سوالی درباره طرح پیشنهادی ایران برای حل 
مناقشه قره باغ عنوان کرد: سوال هایی که مبتنی بر اخبار تایید نشده هستند، 
گمراه کننده اند. چارچوب حل و فصل بحران قره باغ روشن است. ایران از هر 
مسیری که به این چارچوب کمک کند، استقبال کرده است. برای ما مهم است 

این بحران سه دهه ای حل شود.
خطیب زاده با تشریح سیاست ایران برای حل بحران قره باغ گفت: اصولی که 
پیگیری می کنیم مثل حفظ مرزها، حل و فصل شهرهای اشغالی، دست نخوردن 

دموگرافی منطقه برای ما لایتغیر است.
وی با تاکید بر اینکه انتظار نداریم که بحران سه دهه ای با یک طرح در عرض 
دو، سه هفته حل شود، اظهار داشت: طرح های گذشته به حل بحران این منطقه 
کمکی نکرده است. هر زمان طرفین به این نتیجه برسند که مسیر جنگ درست 
نیست، بهتر می توانیم به آنها کمک کنیم. درباره امنیت مرزها و حضور تکفیری ها و 

گزارش های مطرح شده در این زمینه با کسی شوخی نداریم.
 تنوع بخشی به روابط خارجی از اصول سیاست خارجی ایران است

خطیب زاده درباره سفر ظریف به آمریکای لاتین خاطرنشان کرد: هیچ سفری 
انجام نمی شود مگر آنکه ضمیمه تجاری و اقتصادی داشته باشد. در مرکز بسیاری 
از صحبت ها گسترش همه جانبه روابط است. سعی می کنیم با این کشورها روابط 
متوازنی داشته باشیم و فرصت ها را گسترش دهیم. وقتی سفری در سطح وزیر 
امور خارجه باشد، پیامدهای گسترده ای دارد. ما این مسیر را ادامه خواهیم داد. 

تنوع بخشی روابط خارجی ایران یکی از اصول دستگاه سیاست خارجی است. 
وی درباره همکاری ایران با کشورهای مختلف برای تامین واکسن کرونا به ویژه با 
چین هم ابراز داشت: مهمترین خبر خوش را شرکت های واکسن سازی دنیا باید 
بدهند. برخی مثل شرکت های چینی موفقیت های بالایی داشتند. البته سیستم 
بهداشتی ایران بسیار قوی، پر سابقه، پر نخبه و با حساب و کتاب است و با برخی 
از کشورهای دیگر فرق می کند. وزارت بهداشت نیز توضیحات لازم را در این باره 

داده  است. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: کشورهایی که زیر نظر سازمان جهانی 
بهداشت به توسعه واکسن اقدام کرده از جمله چین و شرکت های زیرمجموعه 
سازمان جهانی بهداشت، مخاطب همکاری های ایران بوده اند. تعدادی از آنها به 
موفقیت هایی رسیده اند اما وقتی این موفقیت ها توسط سازمان جهانی بهداشت و 

وزارت بهداشت تایید شد، وارد کار جدی تر خواهیم شد. 
 عضو کنسرسیوم تولید واکسن کرونا هستیم

خطیب زاده با اشاره به رایزنی های پیشین بیان کرد: عضو کنسرسیومی هستیم 
که سازمان بهداشت جهانی برای تولید واکسن ایجاد کرده است. مشکلاتی برای 
پرداخت ها داشتیم که برخی حل و برخی در حال حل شدن است. علاوه بر این 

کنسرسیوم، با کشورهای دیگر نیز رایزنی داشته ایم. 
وی در پایان از خبرنگاران خواست کمپین مسئولیت اجتماعی درباره کرونا را 
راه اندازی کنند و یادآور شد: مرکز دیپلماسی عمومی از شما حمایت می کنند تا 
بتوانیم این شرایط را طی کنیم. با کمک همدیگر می توانیم از مشکلات عبور کرده 

و بر آن فائق آییم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

ارکان کلان نظام درباره سیاست خارجی تصمیم گیری می کنند

تغییر ساکنان کاخ سفید برای دولت و ملتی که در برابر هرنوع زیاده خواهی های خارجی 
مسیر ایستادگی را انتخاب می کند، تفاوت چندانی نخواهد کرد اما بهتر آن است که ساکن 
جدید این خانه از ماجراجویی های ساکن پیشین آن عبرت گرفته و دوباره خطای آزمودن 
مقاومت ایرانیان را تکرار نکند. انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا به ایستگاه 
نهایی خود رسیده است و اگر دونالد ترامپ رییس جمهوری کنونی جنجال تازه ای ایجاد 
نکند می توان »جو بایدن« دموکرات را ساکن جدید کاخ سفید قلمداد کرد. رییس جمهور 
منتخبی که با آواری از پیمان های نقض شده و تصمیمات خلق الساعه روبرو خواهد بود 
که برجام و موضوع ایران یکی از آن هاست. ترامپ طی سه سال گذشته یکی از مهم ترین 
توافقات بین المللی را کنار گذاشت و شدیدترین انواع تحریم ها را علیه ملت ایران به کار 
بست. تحریم هایی که با تمام سختی های غیرقابل انکار آن، نتوانست مقاومت مردم ایران 
را بشکند. حال گوی دیپلماسی و میدان تجارب جهانی بویژه تجربه چند سال اخیر در 
اختیار بایدن است تا زمان مشخص کند آیا به شیوه سلف خویش راه زیاده خواهی در پیش 

می گیرد یا هماهنگ با وعده خود مسیر عقلانیت.
مروری بر تحریم های ترامپی

دونالد ترامپ چهره نه چندان آشنای سیاست در آمریکا از همان زمان که به واسطه ثروت 
اغواگر خود، به عنوان یکی از نامزدهای ریاست جمهوری ایالات متحده شناخته شد؛ 
طرح دشمنی با ایران را رسانه ای و از توافق هسته ای به عنوان سندی غیرقابل قبول سخن 
گفت. این روند پس از حضور در کاخ سفید تداوم یافت. او هشدار برجامی به ایران را از 
ژوئیه ۲۰۱۷ آغاز کرد. ۲۱ اکتبر )مهرماه( همان سال ترامپ از عدم تایید برجام خبر داد 
و در پی آن وزارت خزانه داری آمریکا سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را تحریم کرد و به این 
ترتیب پروسه خروج از برجام سرعت گرفت. وزیر خارجه آمریکا چند ماه بعد به بهانه برنامه 
موشکی ایران، خواستار اصلاح برجام و قبول ۱۲ شرط پیشنهادی به ایران شد و تهدید 
کرد که تعلیق تحریم های ایران را تمدید نمی کند. حضور »مایک پمپئو« در وزارت خارجه 
به جای »رکس تیلرسون« هم نشان از هماهنگ شدن تیم ترامپ و هم نشان از عزم ترامپ 
برای ترک برجام داشت که سرانجام آن را در می ۲۰۱۸ عملی کرد. مرور رویدادهای پس از 
خروج آمریکا از برجام طیف وسیعی از محدودیت های اعمال شده علیه ایران با هدف فلج 
کردن اقتصاد را نشان می دهد. -عصر همان روز خروج از برجام، مجوز دو شرکت بوئینگ 
و ایرباس برای فروش هواپیمای مسافربری به ایران لغو شد. - با آغاز نخستین دور تحریم ها 
در مردادماه ۹۷ مبادلات با دلار، ریال، خرید و فروش و صدور و بیمه محموله های طلا و 
فلزات گرانبها و صنعتی، خرید و فروش اسناد و اوراق بهادار و تحریم صنایع خودروسازی 
کالاهای ایرانی تحریم شد. -دور دوم تحریم ها بامداد ۱۴ آبان ماه ۱۳۹۷ آغاز شد و به این 
ترتیب کشتیرانی و نفتکش، صنایع هوایی، بانک ها و نهادهای مالی، منسوجات و تولیدات 
معدنی، محصولات پتروشیمی، صنایع آهن و فولاد و سیمان، بانک مرکزی، شبکه بانکی 

سوئیفت، موسسات بازرگانی و صنعتی، صندوق توسعه ملی ایران، شرکت های عمرانی، 
سازمان های فضایی و در نهایت نفت و معیانات گازی در فهرست تحریم ها قرار گرفت.

-آوریل ۲۰۱۹  )فروردین ۱۳۹۸( آمریکا سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را در فهرست 
سازمان های تروریستی قرار داد و معافیت های نفتی معدود مشتریان نفت ایران را با هدف 
به صفر رساندن صادرات نفت ایران تمدید نکرد. -در بحبوبه تحریم های آمریکا سازمان 
بین المللی انرژی صادرات نفت ایران را کمترین میزان در ۴۰ ساله گذشته اعلام کرد و آرام 
آرام شرکت ها، اشخاص، سازمان ها، مسوولان در فهرست بلندبالای تحریم های آمریکا 
قرار گرفتند. از این قاعده رهبر معظم انقلاب، وزرای کابینه دولت دوازدهم، روسای پیشین 
مجلس، فرماندهان کنونی و سابق و اسبق سپاه پاسداران، قضات، دانشمندان هسته ای 
مستثنا نبودند. رفتار اجتماعی و روانشناسی سیاسی ترامپ که حسادت و خودخواهی 
عنصر تعیین کننده در آنها بود از یک سو و تلاش های لابیهای ضد ایرانی و برخی از 
کشورهای منطقه برای ایجاد آشوب در ایران از سوی دیگر، می تواند از اهداف عمده ترامپ 
در خروج از برجام به حساب بیاید. کارزار تحریمی ترامپ علیه ایران تلاش کرد تا کشور و 
مسوولان را به نقطه ای از فروپاشی برساند که نظام جمهوری اسلامی چهلمین سالگرد 
پیروزی خود را نبیند. شدت تحریم ها به اذعان بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران طی 

تاریخ بی سابقه بوده و مهم ترین هدف آن نابودی جامعه ایران تحلیل شد.
مقاومتی که نشکست؛ حسرتی که بر دل ترامپ باقی ماند

گرچه مرور اقدامات دولت و نظام به منظور مقاومت در برابر زیاده خواهی های ترامپ 
نیازمند تفصیل است اما می توان به برخی از مهم ترین آن ها که رییس جمهوری به ویژه 
طی ماه های گذشته در شماری از سخنرانی های خود به آن ها اشاره کرده است را بازخوانی 
کرد.  دولت و ملت ایران در مواجهه با کارزار تحریمی ظالمانه آمریکا  سیاست مقاومت 
حداکثری را در دستور کار قرار داد. تهران حدود یک سال در مواجهه با کارشکنیهای 
آمریکا در قبال برجام سیاست صبر راهبردی را در پیش گرفت و به سایر شرکای برجام 
مهلت داد تا تعهدات برجامی خود را عملی کنند با این حال ایران یک سال بعد برگ های 
خود در توافق هسته ای را رو کرد و طی پنج گام از تعهدات برجامی خود عقب نشست. 
البته بارها تاکید کرد که  این گام ها برگشت پذیر است و در صورتی که طرف های مقابل 
به تعهدات خود عمل کنند تهران هم به تعهدات خود بازخواهد گشت.  به گزارش ایرنا، 
هرچند ملت و دولت ایران در سه سال اخیر به شدیدترین تحریمهای تاریخ بشری مواجه 
بود با این حال این فشارها چیزی عاید آمریکای ترامپ نشد و حتی حسرت گرفتن یک 
عکس یادگاری با مقامات ایران بر دل ترامپ باقی ماند. برخلاف آنچه کاخ سفید منتظرش 
بود تلاش های گسترده برای بستن شاهرگ حیات اقتصادی ایران یعنی صادرات نفت به 
قطع علائم حیاتی منجر نشد بلکه برای نخستین بار در تاریخ کشور صادرات غیرنفتی بر 
واردات پیشی گرفت. اتکا به فروش نفت در بودجه سال گذشته ۹.۹ بوده که نشان می دهد 

برای نخستین بار این اتکا تک رقمی و تمام فازهای میدان نفتی پارس جنوبی جز یکی به 
بهره برداری رسید و فعال شد. همین امر بعدها و در زمان شیوع کرونا باعث شد جامعه ایران 
در مقایسه یا سایر کشورهای نفتی آسیب های کمتری از تکانه کرونا متحمل شود. طی 
ماههای اخیر هر هفته پروژههای متعدد عمرانی و تولیدی وز یر ساختی در کشور افتتاح 
شده و به مرحله بهره برداری می رسد. طرحهایی که بعضا استراتژیک بوده و مسیر و چشم 
انداز روشنی پیش روی اقتصاد ایران قرار می دهد و میراث قدرتمندی برای دولتهای بعد 
به یادگار می گذارد. تنها در یکی از برنامه های اجرا شده در زمینه احداث زیرساخت ها، 
در قالب پویش موسوم به هر_هفته_الف_ب_ایران، ۲۲۷ پروژه با ۳۳ هزار میلیارد تومان 
اعتبار در ۳۱ استان کشور به بهره برداری رسید. در سال جاری با وجود تحریم های ظالمانه 
نیز با ۲۵۰ طرح و هزینه ۵۰ هزار میلیارد تومان در ۳۱ استان کشور تا پایان سال اجرا می 
شود. دولت طی سال های گذشته ۲۰ هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی برق و ۵۰ سد آبی را 
در کشور تولید و احداث کرد. اکنون بیش از ۳۰ هزار روستا گاز دارد و آب رسانی به روستاها 
۱۰ برابر کل تاریخ شده است. در دوران سخت تحریم دولت توانست ۶۰۰ میلیون متر 
مکعب آب به دریاچه ارومیه وارد کند، ۹۰درصد گرد و غبار آن منطقه را مهار کرده و این 
منبع مهم زیست محیطی را از خطر نابودی نجات دهد و  ۷۰درصد تالاب ها را به آب گیری 
برگرداند. توسعه کشاورزی و تامین امنیت غذایی مردم در حالی که تحریم ها این مهم را هم 
هدف قرارد داده بود، توسعه راه آهن، جاده ها و مسیرها ارتباطی، تامین نیازهای بهداشتی 
و دارویی کشور به ویژه در دوران شیوع کرونا، گوشه ای از ایستادگی کشور در برابر تحریم 
های گسترده آمریکاست.  آغاز پروژه استراتژیک گوره - جاسک، طرح انتقال آب به فلات 
مرکزی، انتقال آب به اراضی کشاورزی در مرزهای غربی و شرقی کشور از جمله طرحهایی 
است که نقش بی بدیلی در تضمین اینده کشور ایفا خواهد کرد. در عرصه نظامی با وجود 
شدیدترین تحریم ها، جمهوری اسلامی نخستین ماهواره نظامی خود را با نام »نور« به 
فضا فرستاد. بر اساس اعلام »امیر حاتمی« وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح ایران 
بیش از ۷۷۰ خانواده محصول دفاعی یعنی بالغ بر ۹۰ درصد نیازهای حوزه رزم نیروهای 
مسلح خود را تامین می کند. موشک های بالستیک، سامانه های پدافند، پهپادها، جت 
ها و هواپیماهای جنگنده، زیردریایی ها و انواع تسلیحات نظامی هم طی سال های تحریم 
ایران نه تنها از توسعه بازنیاستاد بلکه به یکی از مهم ترین دلایل اعتماد مردم و مقاومت آن 
ها تبدیل شد. دی ماه سال ۹۸ دونالد ترامپ یکی از بزرگترین اشتباهات استراتژیک خود 
را در منطقه خاورمیانه با ترور شهید قاسم سلیمانی فرمانده ارشد سپاه قدس ایران مرتکب 
شد. تروری که در عین ناجوانمردی و عدول از قواعد بین المللی به عاملی مهم در تداوم 

مقاومت مردم ایران در برابر زیاده خواهی های وی تبدیل شد.
ایران در عرصه دیپلماسی هم برخلاف دوره های پیشین توانست از حقانیت مواضع خود 
در برابر جهان دفاع و بر حقوق خود پافشاری کند. دونالد ترامپ تنها در هشت ماه گذشته 

چهاربار از جامعه جهانی برای اجرای سیاست های خود علیه ایران پاسخ منفی گرفت. 
دستگاه وزارت خارجه و دیپلماسی ایران شکاف بی سابقه ای میان بخش بزرگی از جهان 
با آمریکا و رژیم صهیونیستی ایجاد کرد که از نشانه های این شکاف ابراز خوشحالی بی 
سابقه مقامات کشورها از پیروزی رقیب ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری آمریکاست. 
همانگونه که اشاره شد برشمردن مصادیق ایستادگی ملت و دولت ایران در برابر زیاده 
خواهی های تاجر کاخ سفید فهرست بلندبالایی می طلبد اما نکات اشاره شده نشان می 
دهد که رویای نابودی ایران که تیم بی روزها برای آن نقشه کشیده و میلیاردها دلار هزینه 

صرف کرده بودند؛ به کابوسی تبدیل و دامنگیر آن ها شد.
عبرتی که بایدن باید بگیرد

فشار حداکثری و غیرقابل انکار اقتصادی و سیاسی علیه جمهوری اسلامی، سیاست 
دونالد ترامپ جمهوری خواه بود که در عین بی سابقه بودن ناکارآمد هم بود، آن اندازه 
که میتوان از این تروریسم اقتصادی و پیمان شکنی بین المللی به عنوان یکی از عوامل 
ثانویه شکست انتخاباتی ترامپ نام برد. حال با وجود چنین پیشینه ای، دولت جدید آمریکا 
صرف نظر از دکترین همیشگی ایالات متحده باید با هر شیوه و امکانی راه رفته را بازگشته و 
به مسیر عقلانیت قدم نهد. این انتظاری است که مقامات جمهوری اسلامی طی روزهای 
پس از انتخاب »جو بایدن« رییس جمهوری منتخب آمریکا بر آن تاکید دارند. حجت 
الاسلام »حسن روحانی« روز یکشنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با اشاره به 
انتخابات در آمریکا یادآور شد: »اینک فرصتی برای دولت آینده آمریکا پیش آمده است که 
اشتباهات گذشته را جبران کند و با احترام به قواعد جهانی، به مسیر پایبندی به تعهدات 
بین المللی، بازگردد.« »محمدجواد ظریف« وزیر امورخارجه هم در توییتی نوشت: »جهان 
در حال نظاره است که آیا رهبران جدید آمریکا روش مخرب، ضدقانون و قلدرمابانه رژیم رو 
به پایان آمریکا را رها خواهند کرد و چندجانبه گرایی، همکاری و احترام به قانون را در پیش 
خواهند گرفت یا نه.« »محمود واعظی« رییس رفتر رییس جمهوری هم موضعی مشابه 
داشت و در حساب توییتر خود نوشت: »چهار سال سیاست خارجی زیان بار دولت ترامپ 
می تواند درس عبرتی باشد که سکانداران جدید کاخ سفید از این فرصت برای تغییر مسیر 
و اصلاح سیاست های غلط آمریکا استفاده کرده و با شرایط جدید نظام بین الملل همراه 
شوند.« »علی شمخانی« دبیر شورای عالی امنیت ملی هم خاطر نشان کرد: آیا دولت 
منتخب )آمریکا( این درک را دارد که زیر قاب عکس او )دونالد ترامپ( در کاخ سفید به جای 

عبارت چهل وپنجمین رییس جمهور بنویسد: »عبرت آیندگان«.
هرچند همانگونه که بارها از سوی مقامات ایران اعلام شد تغییر ساکنان کاخ سفید 
اهمیت چندانی ندارد اگر سیاست های خصمانه ها با این آمدوشد ها تغییر نکند. بر همین 
اساس جوبایدن دموکرات تا زمانی گزینه ای متفاوت تر از دونالد ترامپ جمهوری خواه 

است که از مسیر منطق و حفظ تعهدات با ایران تعامل کند.

مقاومتی که نشکست؛ حسرتی که بر دل ترامپ باقی ماند

ساکن جدید کاخ سفید و خطای آزمودن ایرانیان
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شرافت و بزرگی نزد خداوند سبحان 
به نیکویی کردارهاست، نه به نیکویی 

گفتارها.
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غرر الحكم : ح ۱۹۲۴

قم یک جهان شهر  اینکه  به  اشاره  با  قم  شهردار 
است گفت: از ظرفیت روز قم باید برای شناساندن 
این شهر به جوانان استفاده کنیم. دکتر سید مرتضی 
از کتاب »رانندگی  سقائیان نژاد در حاشیه رونمایی 
به  که  نور«  »شهر  تصویری  مجموعه  و  برازندگی«  و 
تهیه  قم  شهرداری  سفارش  به  و  قم  روز  مناسبت 
به  که  توجه کرد  باید  ابتدا  اظهار کرد:  شده است، 
چه دلیل یک روز را به نام روز قم نام گذاری کرده ایم؛ 

این است، ظرفیت هایی در شهر قم  قاعدتا منظور 
وجود دارد که در این روز باید آنها را برجسته کرد و به 
آن پرداخت. شهردار قم ادامه داد: وقتی به قم نگاه 
می کنیم، متوجه می شویم که یک جهان شهر بوده 
چراکه این شهر پایگاه ام القری شیعه جهان، دارای 
بزرگترین حوزه های علمیه، وجود بیوت مراجع عظام، 
خواستگاه انقلاب، دارای تاریخ ۷ هزار ساله و … است. 
شهردار قم تصریح کرد: ۸۶ هزار طلبه در قم حضور 

دارند که می توانند در گسترش معارف اسلامی ایفای 
نقش کنند و علاوه بر آن، ۳۰ هزار دانشجوی خارجی 
در این شهر هستند که برای تحصیل مباحث اسلامی 
آمده اند و حضورشان قابل تامل است. سقائیان نژاد 
اضافه کرد: تلاش ما بر این است تا در هر یک از این 
فرهنگی  در مسائل  ویژه  به  را  اقداماتی  قسمت ها، 
انجام دهیم که برای مثال در بحث کتاب نویسی قم، 

تمام اطلاعات دسته بندی می شوند.

شهردار قم خواستارشد

فرهنگ سازی برای شناساندن قم به جوانان

طرح:مهدی عزیزی

اینم اولین تماس ایرانی ها با ترامپ پس از انتخابات!

فوت ۱2 بیمار کرونایی  دیگر در قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته ۱۲ بیمار کرونایی در قم جان باختند و 
۸۴ نفر نیز بستری شدند.دکتر قدیرافزود: از ظهر دیروز تا ظهر روز دوشنبه ۱۹ آبان ۱۰۷ بیمار مشکوک به 
کرونا به مراکز درمانی قم مراجعه کردند که ۸۴ نفر از این افراد بستری شدند.وی ادامه داد: در همین مدت 

متاسفانه ۱۰ بیمار کرونایی در قم فوت کردند و حال ۱۲۶ نفر نیز وخیم است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به بهبودی و ترخیص ۶۶ بیمار کرونایی گفت: هم اکنون ۵۷۶ 

بیمار کرونایی در قم بستری و تحت معالجه و درمان قرار دارند.

استفاده از پنبه در تولید تن ماهی تکذیب شد
دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران استفاده از پنبه در تولید تن ماهی توسط برخی کارخانجات تولیدی 
را به شدت تکذیب کرد و گفت: تولید تن ماهی در کشور با نظارت دقیق دستگاه های ناظر انجام می 
شود.سید محمد میر رضوی، دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران، در واکنش به فیلم کوتاهی که در برخی 
شبکه های اجتماعی منتشر شده و فردی با شستن تکه های تن ماهی با آب، ادعا می کند که در تولید تن 
ماهی از پنبه استفاده شده و تقلب شده است، اظهارداشت: بنده هم این کلیپ را دیده ام و این مساله را قویاً 
تکذیب می کنم. متأسفانه مشخص نیست چه کسی این کلیپ را منتشر کرده و به اعتقاد ما اهداف این افراد 

آسیب زدن به صنعت تن ماهی کشور است.

هزینه تست سریع کرونا چقدر است؟
سخنگوی وزارت بهداشت، با اشاره به ویژگی های کیت های تست سریع کرونا، گفت: هزینه این تست ها 
حدود ۲۵۰ هزار تومان است و مشمول بیمه نیز خواهد بود.سیما سادات لاری، افزود: هم اکنون ظرفیت 
شناسایی بیماران با استفاده از کیت های تشخیصی از حدود ۲۰ هزار به ۴۰ هزار کیت افزایش یافته است.
وی خاطرنشان کرد: با ورود کیت  های سریع، زمان شناسایی بین ۲۵ تا ۳۰ دقیقه خواهد بود. لاری گفت: 
کیت های سریع با همان سازوکار نمونه گیری از بزاق بینی و دهان ویروس را شناسایی می کند، ولی در 

مقایسه با کیت های فعلی PCR، آسان تر است و در غربالگری کارکرد بسیار خوبی خواهد داشت.

کنایه تند یک نماینده مجلس به روحانی 
علیرضا سلیمی عضو هیئت رئیسه مجلس در یک توییت به نقل از سخنگوی وزارت بهداشت گفت: رئیس 
جمهور دستور تعطیلی تهران را داد اما استاندار قبول نکرد! علیرضا سلیمی عضو هیئت رئیسه مجلس در 
حساب کاربری اش در توییتر نوشت: »سخنگوی وزارت بهداشت گفته: رئیس جمهور دستور تعطیلی تهران 
را داد اما استاندار قبول نکرد! بنده خدا این رئیس جمهور! بنزین گران می کنند به او نمی گویند و بعد از 

خواب می فهمد! ۱۸ میلیارد دلار را خرج می کنند به او نمی گویند!«

اعلام زمان واریز یارانه نقدی آبان ماه 
سازمان هدفمند سازی یارانه ها اعلام کرد:  یکصد و هفدهمین مرحله یارانه نقدی آبان ماه سال جاری به 
ازای هر نفر ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان به همراه افزایش حداقل به مستمری خانوارهای مددجویان تحت حمایت 
کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی کشور ساعت ۲۴ روز سه شنبه مورخ ۲۰ آبان ۹۹ به حساب 
سرپرستان خانوار واریز و قابل برداشت خواهد بود.همچنین بر اساس مصوبه ستاد ملی کرونا پنجمین قسط 
از اقساط تسهیلات قرض الحسنه یک میلیون تومانی از یارانه سرپرستان خانواری که تسهیلات دریافت 

کرده اند کسر خواهد شد.

پنجره نقل وانتقالاتی استقلال باز شد 
باشگاه استقلال از باز شدن پنجره نقل وانتقالاتی این باشگاه خبر داد.به گزارش سایت رسمی باشگاه 
استقلال، با اعلام رسمی از سوی فیفا، پنجره نقل وانتقالاتی باشگاه استقلال باز شد و به این ترتیب 
آبی پوشان برای ثبت قراردادهای شان مشکلی ندارند.فدراسیون جهانی فوتبال پیش تر پس از شکایت 
وینفرد شفر، سرور جپاروف و باشگاه پاختاکور ازبکستان از باشگاه استقلال، پنجره نقل وانتقالاتی این 

باشگاه را بسته بود

معاون خدمات شهری شهرداری قم  مطرح کرد

بهبود وضعیت امحای پسماندهای 
پزشکی در قم

یک  را  چینی  سوز  زباله  دستگاه  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
دستگاه امحای پسماندهای پزشکی و با قابلیت های مفید دانست و گفت: 

می توان به بومی سازی تکنولوژی جدید این دستگاه اندیشید.
 سید امیر سامع پیش از ظهر دیروز در جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
قم با اشاره به اهمیت توجه به زباله های عفونی مطب ها و کلینیک های 
بهداشتی اظهار کرد: امروز همه بیمارستان های قم جز یکی دو مورد مجهز 
به دستگاه های هیدروکلاو برای رفع خطر عفونی زباله های خود هستند، در 
حالی که روزانه بیش از ۴ تُن زباله دیگر از مطب ها، کلینیک ها و درمانگاه های 
قم و به صورت زباله عادی جمع آوری می شود که این زباله ها نیز نیاز به دفع 

خطر عفونی دارد.
وی با بیان اینکه این زباله ها در سایت پسماند البرز به صورت بهداشتی دفن 
می شوند خاطر نشان کرد: دستگاه اهدایی کشور چین به شهرداری قم به 
عنوان یک دستگاه امحای پسماندهای پزشکی و با همه هزینه های گمرکی، 
راه اندازی و نگهداری خود می تواند به کمک ما بیاید و حتی می توان به بومی 

سازی تکنولوژی جدید این دستگاه نیز اندیشید.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این نشست، این دستگاه را 
دارای ظرفیت خاص بی خطرسازی زباله های عفونی برای مراکز درمانی 
بی  متولی  قم  شهر  اسلامی  شورای  و  شهرداری  گفت:  و  کرد  معرفی 

خطرسازی زباله های عفونی نیستند.
حسن بختیاری ادامه داد: این دستگاه باید در جای مناسب خود به کار 
گرفته شود، چراکه عملکرد واقعی آن، امحای میکروارگانیسم های موجود در 
پسماندهای پزشکی است. همچنین عبدالله جلالی رئیس شورای اسلامی 
شهر قم نیز در این نشست تصریح کرد: جزئیات کارکرد این دستگاه در جلسه 
امروز مورد بحث نیست و تنها به دنبال مصوّبه ای برای اخذ مجوّز پذیرش آن 
هستیم. در نهایت شورای اسلامی شهر قم اخذ مجوز پذیرش یک دستگاه 

امحای پسماندهای پزشکی کشور چین به شهرداری قم را تصویب کرد.
 

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر قم :

باغات خارج از محدوده شهر
 باید تعیین تکلیف شود

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر قم تعیین 
تکلیف باغات خارج از محدوده سطح شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: 
مردم انتظار دارند وضعیت آنها تعیین تکلیف شود و در اولویت شهرداری و 

شورای شهر خریداری این باغات برای حفظ آنها و تبدیل به بوستان است.
با تاکید بر تقویت بانک املاک شهرداری اظهار کرد:  محسن محرری 
ساماندهی ورودی جاده اراک یکی از اولویت های شورای شهر است که در 
کمیسیون ماده ۵ به تصویب رسیده و سایت ۲۲۰ هکتاری جاده اراک و بلوار 
امام رضا)ع( شامل محدوده بیمارستان کاربری ها تصویب شده که ۱۰ درصد 

به بافت مسکونی اختصاص یافته است.
و منظر شهری، ساماندهی کنترل ساخت و ساز،  وی مطالعات سیما 
تعامل با نظام مهندسی ساختمان، تعامل با هیات های اندیشه ور در حوزه 
معماری و شهرسازی، ایجاد وحدت رویه در آراء ماده ۱۰۰ را از دیگر موارد 

مورد پیگیری این کمیسیون عنوان کرد.
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر قم تعیین 
تکلیف باغات خارج از محدوده سطح شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: 
تعدادی باغات مشجر در شهر داریم که خارج از محدوده مصوب شده اند و 
امکان تغییر کاربری و تفکیک آنها نیست، ضمن اینکه این تصمیم از جهاتی 
برای حفظ باغات خوب بوده اما مردم انتظار دارند وضعیت آنها تعیین تکلیف 
شود و در اولویت شهرداری و شورای شهر خریداری این باغات برای حفظ آنها 

و تبدیل به بوستان است.

شهردار قم  خبرداد

تکمیل پیست دوچرخه سواری 
پردیسان تا ۳ ماه آینده

شهردار قم از ساخت پیست های دوچرخه سواری در همه مناطق شهری 
قم خبر داد و گفت: پیست دوچرخه سواری پردیسان تا ۳ ماه آینده تکمیل و 

به بهره برداری می رسد.
دکترسید مرتضی سقاییان نژاد در حاشیه بازدید از پروژه های عمرانی منطقه 
هشت شهرداری قم، اظهار داشت: خوشبختانه صحبت های استاندار قم در 
بازدید از پروژه پیست دوچرخه سواری گره های ساخت این پیست را در شهر 
قم باز کرد. شهردار قم از ساخت هفت پیست دوچرخه سواری در پردیسان 
خبر داد و افزود: پیست بین المللی دوچرخه سواری پردیسان با هفت پیست 
مجزا در بیش از ۱۸ هکتار ساخته شده و در کنار این پیست یک پارک ترافیک 
نیز کلنگ زنی می شود. سقاییان نژاد از ساخت پیست های دوچرخه سواری 
در همه مناطق قم خبر داد و تصریح کرد: این پیست های دوچرخه سواری 
هم برای ورزش های تخصصی و هم برای ورزش های همگانی مورداستفاده 
قرار می گیرد. وی هزینه های ساخت پیست دوچرخه سواری پردیسان را 
در مجموعه ۳ میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: این پیست تا سه ماه آینده 
آماده شده و شهروندان می توانند از آن استفاده کنند. سقاییان نژاد در پایان 
با ابراز امیدواری در افزایش کیفیت اوقات فراغت جوانان در پیست های 
دوچرخه سواری، خاطرنشان کرد: یکی از مهم ترین برنامه های شهرداری قم 
ساخت فضاهای تفریحی و ورزشی در شهر قم بوده و امیدواریم با ساخت این 

فضاها شاهد افزایش نشاط اجتماعی در شهر باشیم. 
 

استاندار قم خواستارشد

ساخت فضاهای تفریحی و ورزشی 
برای جوانان 

استاندار قم دستورات لازم را برای رفع مشکلات پیست دوچرخه سواری 
پردیسان در قم صادر کرد و گفت: دستورات لازم برای رفع مشکلات این 

مجموعه به اداره کل راه و شهرسازی و کارگروه های مربوطه داده شد. 
سرمست در حاشیه بازدید از پروژه های عمرانی منطقه هشت شهر قم با 
تأکید برساخت فضاهای تفریحی و ورزشی برای جوانان، اظهار داشت: برای 
ساخت پیست دوچرخه سواری و توسعه فضای سبز و همچنین فضاهای 
تفریحی باید از شهردار قم و مجموعه شهرداری تشکر کرده و این اقدام 
تشویق  و  ورزشی  فضاهای  گسترش  قم  استاندار  است.  بوده  قابل توجه 
شهروندان به ورزش های همگانی را موردتوجه قرارداد و افزود: ساخت پیست 
دوچرخه سواری پردیسان می تواند هم در ارتقاء فرهنگ دوچرخه سواری در 

شهر قم و هم در بهبود جایگاه شهر قم در این ورزش مؤثر باشد.
و  راه  کل  اداره  و  شهرداری  بین  اختلافات  حل  بر  تاکید  با  سرمست 
شهرسازی در اختصاص زمین موردنیاز به پیست دوچرخه سواری پردیسان، 
تصریح کرد: دستورات لازم برای رفع مشکلات این مجموعه به اداره کل راه و 

شهرسازی و کارگروه های مربوطه داده شد.
لازم  کارهای  و  اداری  فرایند  سریع تر  چه  هر  امیدواریم  داد:  ادامه  وی 
انجام شده تا شهروندان و جوانان بتوانند از امکانات این پیست استفاده کرده 

و در افزایش نشاط اجتماعی در بین جوانان مؤثر باشد.

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: با توجه به جمع بندی صورت 
گرفته از میان جامعه کارگری، ایثارگران، کارکنان دولت و نیروهای مسلح و همچنین 

آحاد مردم قم ۴۶ هزار تقاضای مسکن در این استان وجود دارد.
محسن بهشتی روز دوشنبه در پایان جلسه شورای تامین مسکن قم در گفت و 
گو با خبرنگاران با اشاره به طرح اقدام ملی مسکن اظهار داشت: قم در این طرح 
پیشگام استان های کشور است. وی افزود: خوشبختانه در حوزه مسکن طرح های 
خوبی را شروع کردیم که پیشرفت فیزیکی قابل ملاحظه ای دارند. وی با بیان اینکه 
قم در ارزیابی راه و شهرسازی جز استان های برتر کشور به شمار می آید افزود: با 
توجه به نیازسنجی های مسکن استان مقرر شد این موضوع بر اساس چارچوب 

هایی که در راه و شهرسازی و ثبت اسناد و املاک است پالایش شود.
وی یادآور شد: بر این اساس کسانی که قبلا سابقه مالکیت زمین داشتند و آن 
تعدادی که در دوره قبل برای مسکن ملی در شهر جدید امیرکبیر ثبت نام کرده 
بودند از این لیست حذف می شوند. شهر جدید امیرکبیر که به عنوان نخستین شهر 
جدید ویلایی در کشور شناخته شده  است در کیلومتر ۷۰ محور بزرگراهی قم - اراک 
قرار دارد که واحدها به صورت ویلایی یک طبقه با متراژ ۳۰۰ متر زمین و ۱۰۰ متر 
بنا احداث خواهد شد. بهشتی با بیان اینکه آن ثبت نام بدون هماهنگی استان 
انجام شده است افزود: بسیاریاز مردم بدون اطلاع از این موضوع که شهر امیرکبیر 
خارج از محدوده قم و جز استان مرکزی است اقدام به ثبت نام کرده بودند. معاون 

استاندار قم تصریح کرد: برای حل این مشکل نامه ای با امضای استاندار تنظیم و 
برای وزیر راه و شهرسازی ارسال شد.

وی اضافه کرد: در این نامه از وزارت راه و شهرسازی درخواست شد تا معادل ثبت 
نامی که در شهر امیر کبیر انجام شده و همچنین تقاضاهایی که در قم داریم مجوز 
الحاق زمین به محدوده شهر داده شود. بهشتی خاطرنشان کرد: کلیه نیازهای 
مسکن موجود در قم جمع بندی شده و کارشناسان نیز در حال ارزیابی چند قطعه 
زمین جهت الحاق به محدوده شهری قم می باشند. وی یادآور شد: ما استفاده از 
ظرفیت های شهرهای اطراف قم را نیز مدنظر قرار دادیم از این رو درصددیم تا برخی 
از تقاضاها را به سمت شهرهای کوچک مانند کهک، دستجرد، جعفریه و سلفچگان 
که جمعیت کمتری دارند هدایت کنیم و مابقی نیازها را از طریق الحاق زمین به 
داخل شهر قم رفع کنیم. وی افزود: در همین راستا حدود یک ماه پیش ۶۳ هکتار 
زمین را به انتهای شهرک قدس الحاق کردیم. معاون استاندار قم همچنین با تاکید 
بر اینکه ما درخواست هایی که در شهر امیرکبیر شده را قبول نداریم و این موضوع 
با وزارت راه و شهرسازی مکاتبه شده است افزود: پس از انجام جانمایی و مشخص 
شدن زمین برای الحاق، این موضوع باید در کارگروه امور زیربنایی و شورای برنامه 

ریزی استان به تصویب برسد و سپس به شورای عالی شهرسازی پیشنهاد شود.
هیچ مشکلی برای واگذاری زمین در قم وجود ندارد 

معاون استاندار قم در پایان بیان کرد: هیچ مشکلی برای واگذاری زمین در قم 
وجود ندارد و قطعا این ظرفیت را ایجاد می کنیم که تمام تقاضاها در داخل محدوده 
استان بویژه شهر قم تامین شود. مدیرکل راه وشهرسازی استان  قم نیز در این جلسه 
از امضا تفاهم نامه های متعدد با ادارات و نهاد ها برای تامین مسکن متقاضیان خبر 
داد و گفت: در استان قم بیش از ۷۵۰۰ تقاضا از طرف جامعه کارگری، ۳۵۰۰ 
طرف  از  تقاضا   ۵۵۰۰ فرهنگیان،  جامعه  و  پرورش  و  آموزش  طرف  از  تقاضا 
نیرو های مسلح استان و ۱۵ هزار تقاضا از طرف جامعه ایثارگران استان برای تامین 
مسکن وجود دارد و این تقاضا ها بر مبنای ضوابط اعلامی وزارت راه وشهرسازی 
پالایش خواهند شد. حسن صبوری با بیان اینکه ۴ هزار متقاضی در طرح اقدام 
ملی مسکن ثبت نام کرده اند، گفت: ۳ هزار نفر از این افراد پالایش شدند که با 
قرعه کشی های صورت گرفته در ۲ هفته گذشته بیش از ۲ هزار تقاضا در محله 
۱۰ پردیسان و سایت ۱۷ هکتاری جانمایی شدند. مدیرکل راه وشهرسازی استان 
گفت: عملیات آماده سازی این اراضی از سال گذشته آغاز شده و ظرف ۲ هفته 

آینده نیز عملیات اجرای ساخت مسکن آغاز می شود.

 معاون  عمرانی استاندار قم:

۴۶ هزار تقاضای مسکن در قم وجود دارد

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم :

۴8 درصد خدمات دستگاه های اجرایی قم
 تمام الکترونیکی است

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم ۴۸ درصد خدمات دستگاه های اجرایی 
استان را تمام الکترونیک دانست و بر توسعه این خدمات تأکید کرد.

 جواد غلام در گزارشی تحلیلی از وضعیت دستگاه های اجرایی استان در حوزه توسعه دولت 
الکترونیک بیان کرد: در یکی از ارزیابی های اخیر، ۵۴ دستگاه اجرایی قم پاسخ پیگیری ها و مکاتبات 

ما را دادند که این آمار صحت سنجی شد.
وی با بیان اینکه بر اساس آمار استخراج شده از این دستگاه ها، ۲۳ میلیون تراکنش در ۶ ماهه نخست 
سال جاری انجام شده است اظهار کرد: این ارزیابی نشان می دهد که از مجموع ۶۵۱ خدمت انجام 
شده در این دستگاه ها، ۳۱۸ مورد یعنی ۴۸ درصد کل خدمات به صورت تمام الکترونیکی بوده است.
سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم افزود: همچنین بخشی از ۲۱۸ خدمت 
دیگر نیز به صورت الکترونیکی انجام شده و مراحل تکمیلی آن نیازمند مراجعه حضوری بوده است 
و البته ۱۱۵ خدمت دیگر هم نیاز به اطلاعات تکمیلی دارد، چراکه به دلایل مختلف و از جمله عدم 
اعطای دسترسی های لازم به برخی دستگاه های استانی، همچنان قابلیت احصای همه تراکنش ها 

برای برخی دستگاه ها وجود ندارد که این امر نیز نیاز به پیگیری و رفع موانع دارد.
غلام پور با اشاره به اینکه دستگاه های اجرایی استان از آغاز سال جاری، ۱۴۵ خدمت جدید را راه 
اندازی کرده و یا فرآیند راه اندازی آن را آغاز کرده اند گفت: بیشتر این خدمات یعنی ۸۸ درصد آن ها، 
خدمات تراکنشی و یا تراکنشی - تعاملی و نیازمند به پیگیری بعدی بوده اند و تعداد کمی از آن ها نیز 

به اطلاع رسانی مرتبط است.
خدمات الکترونیک باید جذاب، سریع و دقیق باشد

وی ادامه داد: همچنین این خدمات از منظر ارائه به شهروندان، دستگاه های دولتی و یا نهادهای 
خصوصی نیز قابل دسته بندی است که در این میان، بیشتر خدمات با ۵۳ درصد مربوط به شهروندان 
است. سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم بستر ارائه این خدمات را نیز متنوع 
خواند و اضافه کرد: پورتال سازمان ها، دفاتر پیشخوان و همچنین نرم افزارهای تلفن همراه، سه بستر 

ارائه خدمات هستند که در این میان ۷۳ درصد خدمات از طریق پورتال سازمان ها ارائه می شود.
غلام پور افزود: البته در این مسیر، وجود جذابیت، سرعت و دقت در ارائه الکترونیکی خدمات هم می 

تواند در تشویق مردم به این امر مؤثر باشد.
سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم همچنین از همه دستگاه های اجرایی 
استان خواست تا با خوداظهاری های لازم و به موقع، این اداره کل را در إحصاء اطلاعات و آسیب 
شناسی های احتمالی با هدف توسعه زیرساخت ها و همچنین پیشرفت در ارائه خدمات الکترونیک 

یاری رسانند.

سرپرست کتابخانه های عمومی استان قم :

کتابخانه مرکزی  تا پایان امسال افتتاح می شود
سرپرست کتابخانه های عمومی استان قم گفت: تا پایان سال کتابخانه مرکزی قم را افتتاح می کنیم.

سجاد عمرانی روزیکشنبه  در حاشیه آیین افتتاح کتابخانه عمومی شهدای نوبهار قم اظهار داشت: 
کتابخانه شهدای نوبهار با زیربنای ۲۴۹۰ متر بزرگ ترین کتابخانه عمومی است که در قم است.

وی بابیان اینکه کتابخانه شهدای نوبهار کتابخانه ای استاندارد است و همه بخش های کتابخانه کامل 
را دارا است،افزود: این کتابخانه در ۴ طبقه افتتاح شده و دارای مخزنی با ۲۱ هزار جلد کتاب است و 

قابلیت افزایش تا ۵۰ هزار جلد را دارد.
سرپرست کتابخانه های عمومی قم بیان کرد:کتابخانه شهدای نوبهار سال ۷۷ تأسیس و سال ۸۹ 
برای بازسازی تخریب شد و امسال در دهمین سال بازسازی بااعتبار سفر مقام معظم رهبری افتتاح 

شد.
عمرانی با تأکید براینکه کتابخانه نوبهار ازنظر زیربنا و مساحت در استان قم اول است، تصریح کرد: 
یکی از ویژگی های این کتابخانه این است که در نقاط آسیب اجتماعی قم واقع شده است، در بخشی از 

شهر که از خدمات فرهنگی کمتری برخوردار است.
وی گفت: کتابخانه شهدای نوبهار دارای ۱۳۰ متر بخش کودک است، در این بخش هدف اصلی مان 
این است که نسل آینده را به کتاب خوانی علاقه مند کنیم و اگر بر این موضوع سرمایه گذاری کنیم در 

آینده شاهد نسل کتاب خوان خواهیم بود.
سرپرست کتابخانه های عمومی قمخاطرنشان کرد:تا پایان سال کتابخانه مرکزی قم را افتتاح می کنیم، 
این کتابخانه در طراز کتابخانه های برتر سراسر کشور خواهد بود که در خیابان امام خمینی)ره( واقع 

است و بیش از ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی 
قم گفت: این مرکز با کمبود هشت پایگاه شهری و ۶ 
پایگاه جاده ای و نیروی عملیاتی متناسب با آن مواجه 
با توجه  است.  محمد شهیدی افزود: این کمبودها 
به استانداردهای در نظر گرفته شده برای فاصله بین 
پایگاه های  در  مستقر  عملیاتی  نیروهای  و  پایگاه ها 
اورژانس ۱۱۵ برآورد شده است. وی اضافه کرد: یک 
پایگاه جاده ای جدید در روستای دستگرد بخش کهک 
طی روزهای آینده به مجموعه پایگاه های استان اضافه 
محور  قم  این که  به  توجه  با  گفت:  وی  شد.  خواهد 
مواصلاتی ۱۷ استان کشور است، باید نگاه به ساختار 
و توسعه این استان ملی باشد تا با کمبودها و تبعات آن 
مواجه نشویم. به گفته شهیدی، تعداد کارکنان عملیاتی 
تعداد  و  آنان  کار  دشواری  با  متناسب  باید  اورژانس 

افزایش  آینده  به  نگاه  با  و  اورژانس قم  ماموریت های 
یابد. وی ادامه داد: کمبود نیروی انسانی باعث افزایش 
ساعات کاری و شیفت کارکنان می شود و از سوی دیگر 
می تواند در کیفیت ماموریت های انجام شده در استان 
موثر باشد؛ هر چند تلاش کارکنان این مرکز تاکنون بر 
حفظ این کیفیت بوده و هست. وی تاکید کرد: امکاناتی 
که برای استان قم در نظر گرفته می شود باید با توجه به 
شرایط این استان از نظر جمعیت آماری مقیم و شناور، 
احتمال  که  مذهبی  و  ملی  مناسبت های  در  به ویژه 
وقوع تصادف و حادثه را افزایش می دهد و نیز برگزاری 
مناسبت های مختلف باشد. رییس مرکز اورژانس ۱۱۵ 
قم با بیان این که در حال حاضر ۲۷۰ نیروی عملیاتی 
در پایگاه ها  و ۴۰ نیروی کارشناس در مرکز فرماندهی 
و ارتباطات به صورت شبانه روزی و شیفتی  مشغول به 

فعالیت هستند، اضافه کرد: پشتیبانی از این پایگاه ها 
هستند  پراکنده  استان  نقاط  اقصی  در  که  نیروها  و 
وجود ستاد پشتیبانی هماهنگ را که همانند نیروهای 
طلب  باشند،  شبانه روزی  خدمت  به  آماده  عملیاتی 
می کند. وی فرسایش نسبی ناوگان آمبولانس، کمبود 
پایگاه در شهر و جاده و ناکافی بودن نیروی انسانی برای 
به کارگیری در پایگاه های جدید را مهم ترین مشکلات 
عنوان  استان  بیمارستانی  پیش  اورژانس  روی  پیش 
استان  دستگاه های  همه  مشارکت  خواستار  و  کرد 
خصوصا مدیران حوزه بحران و خیران سلامت در رفع 
این مشکلات شد. اورژانس قم با ۲۲ پایگاه شهری، ۱۸ 
پایگاه جاده ای، ۴۳ آمبولانس فعال، یک پایگاه هوایی و 
یک دستگاه اتوبوس آمبولانس مشغول خدمات رسانی 

به شهروندان می باشند.

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم:

اورژانس قم به ۱۴ پایگاه جدید نیاز دارد

از  یکی  اسماعیل آباد  گفت:محله  قم  استانداری  اجتماعی  امور  مدیرکل 
محله های حاشیه ای است و به زودی در جهت ساماندهی ساکنان آن اقداماتی 
صورت می پذیرد. رضا ملک زاده ، با اشاره به دنبال کردن بسیاری از آسیب های 
اجتماعی از طریق کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی با مشارکت و همراهی 
دستگاه های اجرایی و نهاد های مختلف گفت: اجرای دقیق سند تحول فرهنگی 
و اجتماعی در قم در دستور کار است و امیدواریم با تحقق این سند بتوانیم 
برداریم.  سند  این  تحقق  با  اجتماعی  آسیب های  درمان  در  موثری  گام های 
مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم افزود: یکی از موضوعات بسیار مهم تامین 
مسکن برای نیازمندان است که در سند تحول و برنامه ششم آمده و کاری قرار شد 
تفاهم نامه همکاری میان کمیته امداد و بهزیستی و راه و شهرسازی منعقد شود 
و تعداد افراد فاقد مسکن احصاء شوند. ملک زاده تصریح کرد: همچنین یکی از 
اولویت های مهم در فقرزدایی، رفع معضلات و چالش های حاشیه نشینی است 

و از آسیب های اولویت دار به شمار می رود و ساماندهی این بخش تاثیر به سزایی 
در محرومیت زدایی دارد. مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم یادآورشد: محله 
اسماعیل آباد یکی از محله های حاشیه ای است و به زودی در جهت ساماندهی 
ساکنان آن اقداماتی صورت می پذیرد. او گفت: استفاده از ظرفیت خیرین در 
رفع آسیب های اجتماعی و فقرزدایی دارای اهمیت زیادی است و باید گزارش 
دقیقی از ساماندهی نیازمندان ارائه شود تا از موازی کاری جلوگیری شود. ملک 
زاده بیان کرد: طرحی جامع برای کنترل آسیب ها در حاشیه شهر ها در سطح 
کلان مصوب شده است و از استان ها خواسته شده نیاز ها را در این بخش اعلام 
کنند. مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداری قم عنوان کرد: در راستای تحقق 
مصوبات، تفاهم نامه میان شهرداری و بهزیستی در خصوص پیشگیری و کنترل 
آسیب های کلان شهر قم منعقد شده است که از دی ماه ۹۹ سه ماه به طور 

آزمایشی و ابتدای سال آینده به طور رسمی عملیاتی می شود.

مدیرکل امور اجتماعی استانداری قم ؛

محله اسماعیل آباد قم به زودی ساماندهی می شود

ترامپ که گفته بود بعد از انتخابات اولین تماس را ایرانی ها 
با من می گیرند، به شکل تحقیرآمیزی در انتخابات شکست 

خورد و دیگر رئیس جمهور آمریکا نخواهد بود. 


